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روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران
وزیر کشور گفت:امیدوارم در فرصت باقیمانده تا اعلام نتایج شورای 
رقابت های  آماده  پیش  از  بیش  فضا  ردصلاحیت ها،  درباره  نگهبان 
منطقی، قانونی، اصولی در محیطی امن و سالم باشد. عبدالرضا 
فرمانداران،  استانداران،  نشست  در  و  دیروز  صبح  فضلی  رحمانی 
بخشداران و اعضای ستاد انتخابات سراسر کشور که با حضور رییس 
جمهوری در وزارت کشور برگزار شد،  با تشکر از حضور رییس جمهوری 
وحدت،  برکات،  موجب  جلسه  این  امیدوارم  گفت:  مراسم  این  در 

انسجام و انجام دقیق و درست این امانت الهی و مردم که انتخابات

دارم  خبر  که  جایی  :تا  گفت  مهندسین   اسلامی  جامعه  دبیرکل 
پایداری گفته است که جدا به میدان می آید یا ممکن است یک لیست 
جداگانه دهد. من فکر می کنم اینها دیگر چانه زنی است و دیگر در 
لیست  سه  یا  لیست  دو  که اگر  رسیده اند  جمع بندی  این  به  شورا 
شوند، شکست شان قطعی است. البته این سه لیستی که می گویم 
هستند  همیشه  که  کوچک  لیست های  است  پررنگ  لیست های 
ولی تصور می کنم بحث های فعلی برای لیست جداگانه دادند بیشتر 

چانه زنی است تا افرادی که می خواهند در لیست اصلی جای دهند

وزیرکشور: 

فضای رقابت های انتخاباتی منطقی و 
قانونی باشد

محمد رضا باهنر:

 اصولگرایان با دولیست حتماً انتخابات 
را می بازند
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واکنش سرلشکر سلامی به تهدید فرماندهان سپاه از سوی آمریکایی ها؛ 

اگر زنده بمانند، قطعا از گفته خود 
پشیمان خواهند شد

هشداروزارت امور خارجه نسبت به استفاده جناحی از موضوعات ملی ؛

دوقطبی مذاکره - عدم مذاکره 
اثرات مخرب بر منافع ملی دارد

7

وزارت امور خارجه در بیانیه ای نسبت به استفاده جناحی از موضوعات ملی هشدار داد و تاکید کرد: ایجاد دوقطبی »مذاکره 
- عدم مذاکره« در شرایط فعلی سیاست خارجی و فضای انتخاباتی داخلی، اثرات مخرب بر منافع ملی کشور و اعتماد 
عمومی جامعه خواهد داشت.  به گزارش اداره کل اطلاع رسانی و امور سخنگویی وزارت امور خارجه، وزارت امور خارجه در 
بیانیه ای درخصوص حواشی ایجاد شده بعد از مصاحبه وزیر امور خارجه با نشریه آلمانی اشپیگل اعلام کرد:یکی از اهداف 
ایالات متحده آمریکا در نبرد دیپلماتیک با جمهوری اسلامی ایران آن است که تصویری جنگ طلب از ایران به نمایش گذارد؛ 

فرمانده کل سپاه پاسداران گفت: آنهایی که فرماندهان ما را 
به ترور تهدید کرده اند، اگر زنده بمانند، قطعا از این گفته خود 
پشیمان خواهند شد.  سرلشکر حسین سلامی روز دوشنبه 

در واکنش به تهدید فرماندهان سپاه از سوی آمریکایی ها با 
بیان اینکه آنهایی که فرماندهان ما را به ترور تهدید کرده اند، 
اگر زنده بمانند، قطعا از این گفته خود پشیمان خواهند شد، 

ایرانی ها روزی چقدر نان می خورند؟
2
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رییس سازمان صنعت ، معدن و تجارت قم گفت:  سهم بخش صنعت،  معدن و تجارت از 
کل اشتغال استان رقم قابل توجه ۳۹.۴ درصد است که جایگاه مهم این حوزه اقتصادی را 
به خوبی نشان می دهد.  محمود سیجانی روز دوشنبه درگفت وگو با خبرنگار ایرنا، بیان کرد: 
بر اساس آمار دربخش صنعت ۵۶ هزار و۱۵۳ تن، درزمینهٔ صنایع معدنی یک هزار و ۵۲۲ تن 
و در حوزه تجارت استان ۸۷ هزار و ۶۸ تن مشغول به فعالیت هستند. وی بیانکرد:  درهمین 
حوزه  ارزش افزوده  ریال،  میلیارد  و ۵۷  استان ۳۷هزار  صنعت  افزوده  ارزش   مبلغ  رابطه 
معدن قم ۲۵۱میلیارد ریال و ارزش افزوده بخش تجارت این استان ۵۳هزار و۴۶میلیارد ریال 
محاسبه  شده است. وی ادامه داد: درحوزه اصناف نیز ۳۴هزار و ۷۹۰ واحد صنفی مجوز دار 
دراستان وجود دارد که دراین میان ۲۰هزار و ۷۷۶ مورد توزیعی و خدماتی و ۱۴ هزار و ۱۴ 
مورد تولیدی و فنی است. سیجانی گفت: با توجه به میانگین کشوری که براساس آن برای هر

معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم از اجرای پروژه های آبخیزداری 
به عنوان یکی از مهم ترین راهکارهای جلوگیری از وقوع سیل در کشور نام برد و گفت: در سال 
جاری برای اجرای طرح های آبخیزداری و آبخوانداری و پروژه های بیولوژیک بیش از ۲۲۰ 
میلیارد ریال برای استان قم جذب شده است. رائد کمالی مقدم با اشاره به وقوع سیل در سال 
جاری در برخی از استان های کشور اظهار کرد: یکی از راهکارهای جلوگیری از وقوع سیل در 
ایران انجام پروژه های آبخیزداری است و به همین علت رهبر معظم انقلاب اسلامی طی دو 
سال اخیر از محل اعتبارات صندوق توسعه ملی مبالغ قابل توجهی را به پروژه های آبخیزداری 
اختصاص داده اند. وی اضافه کرد: در فرودین سال جاری حجم بارندگی در کل کشور قابل توجه 
بود و استان هایی همانند خوزستان و لرستان درگیر خسارت های سیل شدند اما استان قم با 

توجه به انجام فعالیت های آبخیزداری درگیر سیلاب نشد. معاون آبخیزداری اداره کل منابع

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم: 

۳۹ درصد اشتغال استان قم دربخش صنعت است
معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم  خبرداد

جذب 22 میلیارد تومان از اعتبارات صندوق توسعه ملی 

بزرگترین خطر دموکراسی 
تبدیل شدن انتخابات
 به تشریفات است

رییس ستاد انتخابات کشور:

سه چهارم حوزه ها در بحث رقابتی نیاز به تجدیدنظر دارد

رئیس قوه قضائیه:

قاتلان شهید سلیمانی بزودی محاکمه می شوند

44

 منافع و سرمایه های ملی قربانی مطامع انتخاباتی زودگذر نشود

رییس جمهوری در همایش استانداران و فرمانداران :

نگران هستم روزی کلمه جمهوری به جرم تبدیل شود 

جای مجری و ناظر انتخابات عوض شده است                              

بعضی ها از کلمه »رفراندوم« خوششان نمی آید

بگذاریم همه گروه ها  در انتخابات بیایند 

با صندوق رای قهر نکنیم

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

در نظر دارد    ۶   قطعه زمین از زمین ها ی شهرداری )قطعه های شماره ۳۱ ،۳۴ ، ۷۶ ، ۱۲۷ ، ۱۵۲ و 
۱۵۹ همه  به متراژ ۱۸۲/۷۵  مترمربع واقع در سمت شرق ۳۰ متری شهداء داخل کوچه را از طریق 

مزایده عمومی واگذار نماید.
شرایط شرکت در مزایده :

۱ -   ارائه سپرده در مزایده معادل ۵ درصد قیمت کارشناسی به صورت نقدی در وجه شهرداری جعفریه.
۲ -  در صورتی که نفرات اول تا سوم شرکت کننده از انجام معامله خودداری نمایند سپرده شرکت در 

مزایده آنان به ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد .
۳ - قیمت پایه برمبنای نظریه  کارشناس رسمی دادگستری میباشد.

۴ - شهرداری در رد یا قبول هر یك از پشنهادات مختار میباشد. 
۵ - سایر اطلاعات  و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج می باشد .

۶ – شرایط فروش صورت نقد می باشد.

شهرداری جعفریه
)) آگهی مزایده عمومی (( ) نوبت اول(

روابط عمومی شهرداری جعفریه 
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آب به آسیاب دشمن نریزیم

آنچه موجب گردیده تا ظریف علی رغم این همه فشار خارجی و داخلی به کار خود 
ادامه دهد، چیزی غیر از عشق به وطن و مردم نیست، بنابراین باید مراقب بود تا او به 
ستوه نیاید. باید در دوران حساس و پیچیده کنونی، مراقب سرمایه ملی کشور باشیم 

و آب در آسیاب دشمن نریزیم. 
پس از اینکه دکتر ظریف وزیر خارجه کشورمان طی آخرین حضور خود در صحن 
علنی مجلس شورای اسلامی برای پاسخگویی به سوالات نمایندگان گفت: »نظام از 
پولشویی مبرا است، اما منافع جمعی که از خون مردم ارتزاق می کنند در پولشویی 
است. تحریم های آمریکا موجب افزایش پولشویی می شود.« انتظار حمله، توهین و 
تهدیدهای گسترده علیه او از جانب افراد و مراکز ذیربط می رفت، چرا که قبلا هم 
اظهارات مشابه او در این خصوص، حملات گسترده ای را علیه او موجب شده و او 
را تا آستانه ی استیضاح در مجلس برده بود. مصاحبه ی دکتر ظریف با هفته نامه ی 
آلمانی اشپیگل و تحریف عامدانه ی بخشی از سخنان او در این مصاحبه توسط ترامپ 
رئیس رژیم تروریستی آمریکا و بی بی سی رسانه استعمار پیر، بهانه لازم را برای اجرای 
برنامه های تخریبی علیه دکتر ظریف  مهیا کرد. بقول معروف ترامپ و بی بی سی 
پاس گل دادند تا محافل خاص داخلی، آن را تبدیل به گل کنند. ترامپ و بی بی سی 
با شناختی که از این محافل پیدا کرده اند، به خوبی از آنها بهره برده و اهداف کلیدی 
خود را دنبال می کنند. از اهداف کلیدی آنها پس از شهادت سردارسلیمانی با اقدام 
تروریستی، حذف یا بقول خود آمریکا »خاموش کردن صدای« دکتر ظریف بواسطه 

ترور رسانه ای است.   
اگر به اصل گفته های دکتر ظریف در مصاحبه مذکور مراجعه شود، بخوبی آشکار 
خواهد شد که با پیام توئیتری ترامپ چقدر فاصله دارد. سوال این بوده است: »آیا شما 
بعد از ترور سردار سلیمانی، امکان مذاکره با آمریکا را رد می کنید؟« پاسخ دکتر ظریف 
بعنوان یک دیپلمات که می داند چگونه جواب دهد تا بهانه ای به دست دشمن ندهد، 
این بوده است: »خیر، من هرگز این احتمال را رد نمی کنم که افراد، رویکردهای خود 
را تغییر دهند و حقایق را درک کنند. برای ما مهم نیست که چه کسی در کاخ سفید 
نشسته باشد. آنچه مهم است، نوع رفتار آنها است. دولت ترامپ می تواند، گذشته خود 
را اصلاح کند، تحریم ها را لغو کند و به میز مذاکره بازگردد. ما همچنان در میز مذاکره 

هستیم. آنها میز مذاکره را ترک کردند.
 آمریکا خسارات عظیمی به مردم وارد آورده است. روزی خواهد رسید که آنها مجبور 
به جبران این خسارات می شوند. ما صبر زیادی داریم.« حمله کنندگان به دکتر ظریف 
عامدانه نمی خواهند بفهمند که پاسخی غیر از این نباید از رئیس دستگاه دیپلماسی 
انتظار داشت، چرا که او با در نظر داشتن جمیع جهات پاسخ می دهد. ظریف، 
وزیر جنگ یا یک فرمانده نظامی نیست که پاسخی غیر از این بدهد، پاسخ او کاملا 

دیپلماتیک و هوشمندانه و به نوبه خود کوبنده است. 
در واقع دکتر ظریف با توجه به رویکرد رژیم تروریستی آمریکا در قبال ایران، پاسخ 
منفی به این سوال داده است، ولی پاسخ طوری طراحی شده که توپ در زمین آمریکا 
قرار گیرد. اگر دکتر ظریف بطور مستقیم پاسخ منفی می داد، می توانست حملات 
سیاسی به ایران را به عنوان کشوری مخالف گفت و گو و راه حل های دیپلماتیک، 

بیشتر کند.  
بطوریکه گفته شد ترامپ در توئیت خود عامدانه سخنان دکتر ظریف را تحریف کرد و 
نوشت: »وزیر امور خارجه ایران می گوید ایران خواستار مذاکره با ایالات متحده آمریکا 
است، اما می خواهد که تحریم ها برداشته شود. نه، مرسی.« به نظر می رسد که پیام 
ترامپ تروریست و بی بی سی، اهمیت و اعتبار بسیار بالایی نزد محافل خاص داخلی 
دارد، چرا که پیام های بعدی دکتر ظریف در پاسخ به ترامپ تروریست هم کار ساز نشد 
و آنها حملات، توهین ها و تهدیدات خود علیه وزیر خارجه کشورمان را تشدید کردند و 

همچون همیشه رسانه ملی در این قضیه پیشرو بوده است.  
دکتر ظریف در پاسخ به پیام توئیتری ترامپ نوشت: »دونالد ترامپ بهتر است به 
جای عناوین خبرهای فاکس نیوز و مترجم  های فارسی زبانش، تصمیمات سیاست 
خارجی خود را بر مبنای حقایقی پایه ریزی کند. برای آگاهی بهتر او می تواند گفت و 
گوی من به زبان انگلیسی را در اشپیگل بخواند. اگر تعداد کلمات مصاحبه زیاد است 
می تواند فقط این بخشی که اینجا آورده شده را بخواند.« )منظور بخشی است که قبل 
از این به آن اشاره شد.( دکتر ظریف در پیام دیگری این توضیح را ارایه کرد: »دونالد 
ترامپ همچنان آرزوی یک دیدار دوجانبه را در سر دارد تا هوسش برای یک »توافق 
ترامپ« ارضا شود. این خیالی باطل است. تنها چارچوب ممکن برای گفتگو، میز 
مذاکره ۱+۵ که خودش آن را ترک کرده، بازگشت به دوره قبل از سال ۲۰۱۷ و جبران 

خسارت ایران است.«
ترامپ تروریست و محافل خاص داخلی هر دو بخوبی بر اصل ماجرا اشراف دارند، 
ولی آنها بدنبال واقعیت نبوده و می خواهند با گِل آلود کردن آب، ماهی خود را صید 
کنند. اینجا شاهد سیاستی لخت و عور با همه  زشتیهایش هستیم و هر کس بدنبال 
تامین منافع خود است. ترامپ تروریست، پس از اقدامات تروریستی اخیرخود در 
حمله به پایگاه حزب ا... عراق، ترور بزدلانه  سردار شهید سلیمانی، تهدید برای حمله 
به مراکز فرهنگی ایران و ... حالا با قلب واقعیت سعی می کند با همان روش بنگاه 
داری دستاوردی خلق کند و آن را به جامعه بی خبر آمریکا بفروشد تا از استیضاح 
رهایی یابد. محافل خاص داخلی نیز بدون توجه به منافع ملی و سرنوشت مردم، 
بدنبال از بین بردن قابلیت و حیثیت دولت و وزیر امور خارجه آن هستند که با برجام، 
ایران را از ذیل فصل ۷ منشور ملل متحد خارج کرد و مانع از تهاجم نظامی به ایران 

شد. 
دکتر ظریف را می توان شایسته ترین وزیر خارجه ایران در دوران پس از انقلاب و 
قبل از آن دانست که با حرفه ای گری خود و دفاع موثر از منافع ملی و حقوق مردم 
ایران، خصم ترامپ تروریست و پومپئوی خبیث شده است. آنها بدنبال خاموش 
فهرست  در  او  نام  قراردادن  مسیر  این  در  و  هستند  ظریف  دکتر  صدای  کردن 
تحریم ها »چون به طور مستقیم یا غیرمستقیم برای رهبر جمهوری اسلامی ایران 
کار می کند یا به نمایندگی از سوی او عمل می کند.«، عدم صدور روادید برای 
شرکت در نشست شورای امنیت سازمان ملل و بازداشتن او برای حضور در نشست 
داووس، فایده ای نداشته است. حالا آنها چشم امید به محافل خاص داخلی دارند 
که بوسیله آنها صدای ظریف را خاموش سازند. آنچه موجب گردیده تا ظریف علی 
رغم این همه فشار خارجی و داخلی به کار خود ادامه دهد، چیزی غیر از عشق 
به وطن و مردم نیست، بنابراین باید مراقب بود تا او به ستوه نیاید. باید در دوران 
حساس و پیچیده کنونی، مراقب سرمایه ملی کشور باشیم و بیایید آب در آسیاب 

دشمن نریزیم.
 کارشناس سیاسی 

شورای نگهبان و مُرّ قانون 

انتشار دیدگاههای سخنگوی محترم شورای نگهبان در روزنامه ی کیهان پرسشهایی 
را در سطح کارشناسان حقوق و مردم دامن زده است. این که بخش کثیری از نمایندگان 
فعلی مجلس بدون محکومیت قضایی صلاحیت ورود مجدد به مجلس را از دست داده 

اند موضوع اصلی این نوشتار است.
تردیدی نیست که با قرائت " استصوابی بودن " نظارت شورای نگهبان بر احراز 
صلاحیت نامزدهای انتخابات مجلس ، این شورا مجاز است قبل از آن که مردم به 
مرحله ی انتخاب برسند و پس از آن که هیات های اجرایی عدم وجود مشکل در 
تایید صلاحیت نامزد را طبق هفت بند قانونی مربوطه اعلام نمودند خود به تایید و رد 

صلاحیت نامزدها اقدام کند .
با این وجود و پس از این مرحله ، قانونگذار سازوکارهای مشخصی را پیش بینی کرده 
است که بعد از یک مرحله احراز صلاحیت ، تا زمانی که تعریف شان نمایندگی مجلس و 
مختصات مورد انتظار از نماینده تغییر نکرده است ) که علی القاعده این اتفاق نیافتاده 
است( تایید صلاحیت مجدد نامزد منوط به کشف دلایل و رسیدن به مستنداتی است 

که مطابق قانون صلاحیت او خدشه دار شده باشد.
می دانیم چنانچه نماینده ای از مجلس دچار محکومیت قضایی گردد و یا گزارشی 
اعم از موارد انتظامی ، امنیت ملی ، گزارش هیات رییسه مجلس در خصوص حضور 
و غیاب ، مسائل مالی و یا عدم رعایت شان نمایندگی از هر جهت دریافت گردد این 
موضوع طبق قانون نظارت بر نمایندگان مجلس توسط هیاتی بررسی و تعیین تکلیف 

خواهد گردید. این قانون از سال ١٣٩١ در حال اجراست.
بجز این ها اگر چه نمایندگان طبق قانون اساسی در حیطه ی نمایندگی و نطق های 
خود مصونیت قانونی دارند و این مصونیت در اصل ٨٦ قانون اساسی تشریح شده 
است اما شورای نگهبان ممکن است با توجه به تفسیری که در سال ١٣٨٠ ارائه نمود 
ریشه ی این مصونیت را غیر اسلامی و مغایر با برابری مردم در حق و قانون الهی بداند 

که البته هنوز این تفسیر سازوکار قانونی جدید دیگری به خود نگرفته است.
بنابر این رد صلاحیت نمایندگی نمایندگان فعلی مجلس به طور عام چنانچه مأخوذ 
از محکومیت قضایی و تعیین تکلیف هیات نظارت بر نمایندگان مجلس نباشد این 

پرسش را در پی دارد که بر اساس کدام موازین قانونی ممکن است شکل گرفته باشد.
نکته مهمتری نیز در این موضوع وجود دارد و آن این است که  نمایندگان مورد 
بحث که هنوز هم به عنوان وکلای مردم در مجلس شورای اسلامی فعالیت می کنند  
و به زعم سخنگوی محترم شورای نگهبان صلاحیت نمایندگی را ندارند و ممکن 
است مستندات این ادعای ایشان مربوط به امروز و این ماه و حتی امسال هم نباشد 
چرا و چگونه توانسته اند بر مسند خطیر نمایندگی باقی بمانند و هیات نظارت که 
تنها محل تعیین تکلیف ادامه فعالیت نمایندگی آنهاست تاکنون غافل بوده است! 
ضمن این که شورای محترم نگهبان ) البته اگر مدعای سخنگوی محترم آن نظر 
رسمی آن شورا باشد( در  انتقال گزارشهای احتمالی به هیات نظارت چرا تاکنون 

درنگ کرده است.

روحانی در دیدار رییس دومای روسیه:

روابط ایران و روسیه بر خلاف خواست 
آمریکا در مسیر پیشرفت است

رییس جمهوری روابط ایران و روسیه را رو به توسعه و پیشرفت دانست و تاکید کرد: اطمینان 
دارم با وجود فشارهای آمریکا به منطقه و بخصوص ایران، دو کشور روابط خود را به رغم میل و 

خواست کاخ سفید، بیش از پیش توسعه خواهند داد. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی عصر دوشنبه در دیدار "ویچسلاو والودین" رئیس 
دومای دولتی فدراسیون روسیه با تاکید بر اهمیت نقش پارلمان ها در توسعه و تعمیق روابط 
کشورها اظهار داشت: گام به گام توافق های ایران و روسیه در حال اجرا است و پارلمان های 
دو کشور می توانند به پیشرفت این روابط کمک کنند. رییس جمهوری با اشاره به انتخاب 
سفرای قبلی و فعلی ایران در روسیه از جمع نمایندگان مجلس ایران، اظهار داشت: به 
توانمندی آقای کاظم جلالی اعتماد داشته و اطمینان دارم ایشان  تلاش های آقای سنایی 
را در راستای توسعه روابط دو کشور ادامه خواهند داد. روحانی در ادامه خاطرنشان کرد: 
روابط سه جانبه ایران ، روسیه و چین و برگزاری مانور مشترک در دریای عمان به این معنی 
است که سه کشور مصمم هستند روابط نزدیک تری با هم داشته باشند. رییس جمهوری 
مواضع روسیه در زمینه شهادت سردارسپهبد شهید سلیمانی و همدردی دولت این کشور 
در این غم بزرگ با ملت ایران را بسیار حائز اهمیت دانست و افزود: در موضوع شهادت شهید 
سلیمانی ما شاهد تروریسم دولتی آمریکا در کشور ثالث )عراق( بودیم و بسیار مهم است که دو 
کشور نسبت به تروریسم دولتی حساسیت بیشتری داشته باشند . روحانی با تاکید بر اینکه 
ما علاقه مند به گسترش تنش در منطقه نیستیم، گفت: ثبات منطقه برای ما و روسیه اهمیت 

دارد و همانند گذشته آماده همکاری و رایزنی بیشتر بین دو کشور دراین زمینه هستیم.
رییس جمهوری روابط با کشورهای منطقه اوراسیا را برای ایران بسیار مهم دانست و افزود: 
ما شاهد آغاز روابط تجاری با کشورهای اوراسیا هستیم و دولت روسیه در این زمینه همکاری 
خوبی داشته که خواهان ادامه این همکاری ها هستیم. روحانی همچنین به نشست های 
سه جانبه ایران ، روسیه و آذربایجان در قالب اجلاس سوچی و همچنین سه کشور ایران ، 
روسیه و ترکیه در روند آستانه با موضوع کمک به مردم و آینده سوریه اشاره و ابراز امیدواری کرد 

که اجلاس سران سه کشور در رابطه با موضوع  سوریه در آینده نزدیک در ایران برگزار شود.
رییس جمهوری همچنین ابراز امیدواری کرد همه توافقاتی که بین ایران و روسیه در زمینه 

سرمایه گذاری مشترک هر چه سریعتر در مرحله اجرا قرار گیرد.
 

 علی صوفی :

راهبرد مشارکت »اصلاح طلبانه« می تواند به 
وفاق ملی تغییر کند

 فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: ردصلاحیت های انجام شده برای تحقق استراتژی 
مشارکت حداکثری نگران کننده است چون این مسئله را تحت شعاع قرار می دهد حال آنکه 

مشارکت حداکثری در حوزه بین المللی برای ما بسیار حائز اهمیت است. 
علی صوفی درباره ائتلاف اعتدال، اصلاحات و اصولگرایان میانه رو بعد از دیدار روحانی، 
خاتمی و ناطق نوری گفت: شورای عالی سیاستگذاری جریان اصلاحات راهبردی کاملا 
اصلاح طلبانه را برای انتخابات مجلس تصویب کرد و هیچ مجال و امکانی برای ائتلاف در 

این راهبرد دیده نشده بود.
وی با بیان اینکه موضوع ردصلاحیت ها دامن همه جریان های سیاسی را گرفت، افزود: 
گرچه نامزدهای اصلاح طلبان و مستقلان بیشتر و نامزدهای اصولگرا کمتر با این مسئله 
مواجه شدند اما در مجموع وقتی وضعیت کنونی کشور را مشاهده می کنیم، مشارکت 

حداکثری بسیار حائز اهمیت است.
فعال سیاسی اصلاح طلب با محتمل خواندن ائتلاف اصلاحات، اعتدال و اصولگرایان میانه 
رو، یادآور شد: اگر اوضاع سیاسی به شکلی پیش برود که جریانات مختلف را دوباره کنار هم 
قرار دهد، این مسئله باید به تصویب شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان برسد تا شکل 
ائتلاف پیدا کند. آن زمان باید دید که شورای عالی سیاستگذاری در راهبرد انتخاباتی اش 

تجدیدنظر خواهد کرد یا خیر.
 وی درباره پیامدهای دیدار روحانی، خاتمی و ناطق نوری بر انتخابات 98 و ۱4۰۰ گفت: 
این نشست قطعا تأثیرش را بر انتخابات ریاست جمهوری سال ۱4۰۰ خواهد گذاشت اما 
محور اصلی اش حتما انتخابات مجلس بود تا با تلاش و پادرمیانی برای گرم کردن تنور 

انتخابات، مقداری در موضوع ردصلاحیت ها تجدیدنظر صورت گیرد. 
ردصلاحیت های انجام شده برای تحقق استراتژی مشارکت حداکثری نگران کننده است 
چون این مسئله را تحت شعاع قرار می دهد حال آنکه مشارکت حداکثری در حوزه بین المللی 

برای ما بسیار حائز اهمیت است. 
صوفی با اشاره به ابعاد دیگر نشست روحانی، خاتمی و ناطق نوری تأکید کرد: با توجه به 
آنکه بین دولت و این شخصیت ها فاصله ای افتاده بود، این نشست می تواند فاصله ها را کم 
کند و روی معادلات انتخابات ۱4۰۰ اثر بگذارد. شخصا معتقدم با درنظر گرفتن تهدیدات بین 
المللی به طور مشخص مکانیزم ماشه، باید اتحاد و وفاق ملی را تقویت کرد و این وفاق و اتحاد 

ملی می تواند در دادن لیست مشترک تجلی پیدا کند.
 

عباس عبدی  :

امکان تحقق شعار »نه اصلاح طلب، نه 
اصولگرا« وجود ندارد 

یک  فعال سیاسی اصلاح طلب گفت :به نظرم امکان تحقق شعار »نه اصلاح طلب، نه 
اصولگرا« وجود ندارد چراکه به شکرانه اقدامات شورای نگهبان یک جریان کاملا از صحنه 
انتخابات حذف شده است بنابراین اینکه مردم قادر باشند این شعار را به آزمون بگذارند عملا 

منتفی شده است.
عباس عبدی در گفت و گویی اظهارداشت : فکر نمی کنم چیزی به نام انتخابات آن هم به 
معنای دقیق آن که در عرصه عمومی رقابت باشد، شکل بگیرد. در حقیقت وقتی صحبت 
از انتخابات می شود این به آن معنا است که باید یک رقابتی شکل بگیرد تا بخشی از جامعه 
سمت یکی و برخی سوی دیگر صف بندی کنند و نهایتا آنها را نمایندگان خود بدانند و در 
محافل سیاسی و اجتماعی صحبت کنند و از کاندیداهای خود حمایت کنند؛ با این شرایطی 
که در حال حاضر مشاهده می شود من بعید می دانم چنین فضایی شکل بگیرد حداقل در 
شهرهایی که شناخت نسبی به آنها دارم بعید می دانم چنینی فضایی اساسا شکل بگیرد؛ 
بنابراین وقتی چنین فضایی ایجاد نشود مردم چگونه می توانند رفتار انتخاباتی از خود نشان 

دهند؟! به نظرم این اتفاقات برای اولین بار است که در ایران رخ می دهد.
وی افزود: من فکر می کنم تعداد زیادی از مردم تصمیم خود را درباره انتخابات گرفته اند و از 
طریق نظرسنجی ها این موضوع را اعلام کرده اند و تعداد زیادی هم که هنوز تصمیم مشخصی 
درباره مشارکت در انتخابات نگرفته اند روز اخر بر اساس آنکه اصلا رقابتی وجود داشته باشد 
یا خیر تصمیم خود را خواهند گرفت؛ بنابراین اینگونه نیست که مردم در لحظه  آخر تصمیم 
بگیرند لذا آنچه می توان گفت این است که با توجه به شرایط موجود اساسا رقابتی نمی تواند 
شکل بگیرد که مردم به این فکر کنند که رای بدهند یا خیر؛ حداقل من در شرایط کنونی 

چنین برداشتی را از این وضعیت ندارم.
عبدی ادامه داد: آرای خاکستری مربوط به یک نظام انتخاباتی است که دو یا سه قطب 
داشته باشد و عده ای در این میان حیران مانده باشند که باید به کدام طیف رای بدهند این 
درحالی است که در برنامه اسفند ماه اساسا ما چیزی به این نام نداریم که بخواهیم بگوییم 
آرای خاکستری شکل خواهد گرفت. در حقیقت تنها یک عده از یک جناح معرفی می شوند 
و افرادی هم به آنها رای می دهند در چنین شرایطی دیگر عرصه ای برای ظهور و بروز آرای 

خاکستری وجود ندارد و اساسا کسی در موقعیت خاکستری قرار نمی گیرد.
 

سخنگوی وزارت امور خارجه :

دیپلمات های خارجی ظریف را یک 
وطن پرست به تمام معنا می شناسند

 سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه ترامپ تاریخ و هویت پرعظمت و باشکوه ایران را 
نمی فهمد، تاکید کرد: دیپلمات ها و مقامات خارجی محمدجواد ظریف را یک وطن پرست به 

تمام معنا می شناسند.
»سید عباس موسوی« در نشست هم اندیشی حفاظت از اموال فرهنگی ملت ها و میراث 
بین المللی  بازیگران در عرصه  برگزار شد، گفت: مهمترین  جهانی که در کتابخانه ملی 
رفتارهایی از خودشان بروز می دهند که برگرفته از هویت، پیشینه، باورها و ایدئولوژی آنها 
ایران منادی گفت وگوی تمدن ها  است. وی ادامه داد: اگر می گوییم جمهوری اسلامی 
و فرهنگ است، اگر می بینیم که جمهوری اسلامی ایران پیشنهاد دهنده جهان عاری از 
خشونت و افراطی گری است، اگر ایران همواره بر صلح، گفت وگو و تعامل با کشورهای دنیا به 
ویژه همسایگان خود تاکید می کند، اینها برگرفته از یک پیشینه بسیار قوی و محکمی است 

که در آن رشد و نمو کرده است. 
رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه دیپلماسی 
جمهوری اسلامی ایران مبتنی بر هویت فرهنگی و تاریخی است، اظهار داشت: من برخلاف 
برخی از دوستان، من تعجب نکردم وقتی آقای ترامپ تهدید کرد ۵۲ سایت و مکان در ایران 
از جمله مراکز فرهنگی و تمدنی را مورد هدف قرار می دهد. کشوری که سابقه اش شاید یک 

بیستم تاریخ هفت هزار ساله تمدن ایران نیست.
موسوی افزود: فردی که جز کاباره و پول، چیز دیگری ندیده و به جز پول و برخی تجارت های 
نامشروع، با چیزهای دیگری تعامل نداشته است، او را چه به مراکز فرهنگی و هویت تاریخی. 

او چه چیزی از اینها می فهمد.
 وی با بیان اینکه ترامپ تاریخ و هویت پرعظمت و باشکوه ایران را نمی فهمد، تصریح کرد: 
من به او حق می دهم که نفهمد و صحبت های ناجور را به زبان خود بیاورد.   موسوی با بیان 
اینکه راه ملت ایران و هویت تاریخی آن، ادامه می یابد، ابراز داشت:  سردار شهید سلیمانی 

نمونه بارز فرزند ایران است. 
او هم اشداء علی الکفار بوده است و هم رحماء بینهم. دیدید که در داخل چه روش و منشی 
داشت و چگونه با دشمنان این آب و خاک برخورد می کرد یا ظریف که مثال اعلای این واقعیت 

است که دیپلمات ها و مقامات خارجی او را یک وطن پرست به تمام معنا می شناسند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه تهدیدات نظامی قطعا ما را از آرمان صلح و 
گفت وگویی که به صورت تاریخی همراه ماست، بازنمی دارد، خاطرنشان کرد: وزارت امور 
خارجه علیرغم همه تهدیدات و فشارها، راه ملت ایران را – که تاریخ پرافتخارش نشان می دهد 
ملتی صلح طلب جنگ  بلد است – ادامه می دهد.  ایرانیان ملتی اهل گفت وگو، مدارا، تعامل و 

تساهل اما در جای خود دلاور و جنگاور هستند.

تا  باقیمانده  فرصت  در  گفت:امیدوارم  کشور  وزیر 
ردصلاحیت ها،  درباره  نگهبان  شورای  نتایج  اعلام 
فضا بیش از پیش آماده رقابت های منطقی، قانونی، 

اصولی در محیطی امن و سالم باشد.
عبدالرضا رحمانی فضلی صبح دیروز و در نشست 
ستاد  اعضای  و  بخشداران  فرمانداران،  استانداران، 
انتخابات سراسر کشور که با حضور رییس جمهوری 
حضور  از  تشکر  با  شد،   برگزار  کشور  وزارت  در 
این  امیدوارم  گفت:  مراسم  این  در  رییس جمهوری 
جلسه موجب برکات، وحدت، انسجام و انجام دقیق 
و درست این امانت الهی و مردم که انتخابات است، 

بشود تا بتوانیم حماسه جدیدی را خلق کنیم.  
وی اضافه کرد: ما باید بدانیم از یک میراث و غنیمت 
بزرگ تاریخی صیانت می کنیم، از این رو همواره سعی 
کردیم در دولت تدبیر و امید با رعایت کامل قانون و 
نه تفاسیر و برداشت های شخصی، حزبی، گروهی و 
جناحی، انتخابات را به صورت کاملا آزاد و در فضایی 
امن و ساده و با مشارکت بالا برگزار کنیم و لطف خدا 
انتخاباتی که در دولت  شامل شده است و در تمام 
تدبیر و امید برگزار شد هم، بالاترین میزان مشارکت و 

هم  سالم ترین، را داشته ایم.  
وزیر کشور ادامه داد: هر صندوقی که اراده شد را 
همراه با فرمانداران اجازه بازنگری دادیم و  در لحظات 
قطعا  شد،  اعلام  نتایج  که  باقیمانده  فرصت  آخر 
یک صندوق و یک رای هم باطل نشد و این سلامت 
انتخاباتو همچنین عزم و اراده دولت و مجریانی که 

امانتدار مردم هستند را نشان می دهد
وزیر کشور با اشاره به شائبه تخلفات در انتخابات 
و  پیگیری  صالحه  محاکم  در  موضوع  گفت:  قبلی 
تاکنون بیش از 8۰ درصد شکایات رسیدگی و تقریبا 
همه این شکایت ها منجر به برائت شده است و این 
نشان از سلامت شما در حضور محکمه و رسیدگی 

قضایی دارد.

رحمانی فضلی گفت:در شرایط کنونی که تهدیدات 
بین المللی، فشارهای فزاینده، مسائل منطقه ای و 
فشارهایی که در سطح ملی بر مردم وارد می شود باید 
با مقاومت و استقامت و با صیانت از گنجینه ها و میراث 

خود حق این ملت است، مسیر را به پیش ببریم.  
که  گرفتیم  قرار  فضایی  در  کرد:  خاطرنشان  وی 
که  است  این  بر  گذشته  از  بیش  فضا  این  اقتضای 
وحدت  هم  انتخابات  در  مردم  حداکثری  مشارکت 
و انسجام داخلی، هم حمایت از نظام هم دست رد 
به دشمنانمان که در این ایام به دنبال این هستند 
اختلافات داخلی را تشدید و ناامیدی و یاس را بر مردم 

غلبه کنند.
وی افزود: بنابراین این انتخابات فقط یک انتخابات 
صرف سیاسی حضور مردم بر سر صندوق ها نیست، 
بیش از همیشه یک مانور قدرت سیاسی در دنیا است 
که اراده مردم را باز در تجلی مقاومت و استقامت نشان 

می دهد.
رحمانی فضلی تصریح کرد: در فرصت باقیمانده 
برای اعلام نتایج شورای نگهبان درباره ردصلاحیت 
های  رقابت  آماده  پیش  از  بیش  فضا  امیدوارم  ها،  
منطقی، قانونی، اصولی در محیطی امن و سالم باشد 
تا همه مردم با این احساس که می توانند نامزد مورد 
علاقه خود را در بین لیست پیدا کنند در صحنه حاضر 
شوند، پای صندوق های رای بیایند و بتوانیم حماسه 

جدیدی خلق کنیم.
توصیه  به  توجه  با  وزارت کشور  وزیر کشور گفت: 
ریاست محترم جمهوری به دنبال این است فضا را 
کاملا قانونی، انتخابات را در محیطی سالم و با یک 

رقابت حداکثری برگزار کند.
وی افزود: نتایج بررسی ها در هیات های اجرایی با 
قانون و شرایط جدید نشان داد پایبند بر قانون هستیم 
و براساس آن هم عمل کردیم. بعد گفتیم هر کسی 

شکایتی دارد، می تواند پیگیر مسائل خود باشد.

وزیر کشور ابراز امیدواری کرد همه باهم و در کنار 
هم این مرحله مهم از سرنوشت انقلاب و مردم را که 
با انتخابات می تواتد رقم بالای تجلی اراده و حضور 
مردم را در حمایت از انقلاب داشته باشد به خوبی طی 

کنیم.
 رییس ستاد انتخابات کشور:

سه چهارم حوزه ها در بحث رقابتی نیاز به 
تجدیدنظر دارد

 رییس ستاد انتخابات کشور نیزدراین همایش گفت: 
سه چهارم حوزه های انتخاباتی از حیث رقابتی نیاز به 
تجدیدنظر دارد تا بتوانیم انتخاباتی قابل قبول بین 

جناح های سیاسی داشته باشیم.
جمال عرف با ارائه گزارشی از فعالیت های 9 ماهه 
ستاد انتخابات گفت: ۳ هزار نفر از فرمانداران، معاونان 
فرمانداران، بخشداران و همه آنانی که در این امر ذی 
نفع هستند، تاکنون آموزش دیده اند. همچنین برنامه 
ریزی شده ۳۲۰ هزار نفر از افرادی که عضو هستند به 

همراه  ۲۰ هزار بازرس در کشور آموزش ببینند.
معاون وزیر کشور با اشاره به تدوین اطلس امنیت 
اتتخابات توسط ستاد اظهار داشت: تامین اعتبارات 
صورت گرفته، ۵8 هزار دستگاه احراز هویت وارد شده 
و درحال آماده سازی است.  در این دوره همه فرایندها 

الکترونیکی خواهد بود.
و  انتخابات  ستاد  مستمر  جلسات  داد:  ادامه  وی 
ستاد امنیت انتخابات برگزار شد این جلسات بسیار 
جامع بود که در آن از احزاب و جبهه های سیاسی 
از جمله معاونان سیاسی استانداران با هدف تشریک 

مساعی دعوت به عمل آمده بود. 
گفت:  اجرایی  های  هیات  تشکیل  درباره  عرف 
انجام   9۳ خرداد  سوم  در  که  اصلاحی  براساس 
ایجاد  اجرایی  هیات  ترکیب،  این  با  بار  اولین  شد 
کردیم،۱9۲۳ هیات اجرایی تشکیل شد که خروجی 
تایید  نفر   و 849  اجرایی ۱۳ هزار  این هیات های 
صلاحیت و هزار و ۳۳۶ نفر ردصلاحیت است. این 

عدد قابل قبولی است.
انتخابات چاپ  تعرفه های  وی تصریح کرد: همه 
شده و دستگاه های ابلاغیه تا سه هفته آینده به استان 

ها ارسال خواهد شد.
رییس ستاد انتخابات کشور گفت: پیش بینی اولیه 
این است که ۷۵ هزار شعبه در سراسر کشور خواهیم 
به دوره قبل حدود ۳ هزار شعبه  داشت که نسبت 
افزایش خواهد یافت. آمایش شعب انجام شد تا تراکم 

نداشته باشیم.
وی یادآور شد: ۱۷4 حوزه با یک نماینده،  ۲۱ حوزه 
با دو نماینده، 8 حوزه با سه نماینده، ۱ حوزه با 4 
نماینده، ۲ حوزه با ۵ نماینده، یک حوزه با ۶ نمابنده  و 
یک حوزه با ۳۰ نماینده داریم، در مجموع ۲۰8 حوزه 
انتخابیه داریم که ۵ حوزه اقلیت ها هم جزو این حوزه 

ها است. 
عرف یادآور شد: با توجه به برآورد انجام شده از این 
۲۰8 حوزه، سه چهارم حوزه ها در بحث رقابت احتیاج 
به تجدیدنظر دارد اگر تجدیدنظر صورت بگیرد می 
توانیم اتتخاباتی قابل قبول بین جناح های سیاسی 

داشته باشیم. 

وزیرکشور: 

فضای رقابت های انتخاباتی منطقی و قانونی باشد

 رئیس قوه قضائیه تاکید کرد که در آینده ای نه چندان دور، قاتلان شهید سپهبد 
سلیمانی پای میز محاکمه خواهند ایستاد و اراده ایران و عراق بر پیگیری حقوقی و قضایی 

اقدام تروریستی آمریکا در به شهادت رساندن سرداران مقاومت، کاملا راسخ است.
آیت سیدابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضائیه با تسلیت ایام شهادت 
حضرت صدیقه طاهره )س(، راه نجات جامعه را شناخت سیره اهل بیت )ع( و عمل 
به سیره پاک آن بزرگواران دانست و با اشاره به در پیش بودن ایام الله دهه فجر افزود: 
اصلی ترین سلاح ما در طول چهار دهه گذشته، پیام های انقلاب اسلامی بوده است که 
موجب خنثی سازی توطئه های پی در پی دشمنان، به حاشیه راندن خواسته های آن ها در 

منطقه و جهان و امیدآفرینی برای ملت های محروم و مستضعف شده است.
وی، پیام انقلاب اسلامی را پیام اخلاص، کارآمدی، عدالت اجتماعی، معنویت پیوند 
خورده با سیاست، اخلاق، ضدیت با ظلم و استکبار، نجات مستضعفان و محرومان عالم و 
زندگی بر اساس دین و آموزه های دینی برشمرد و ادامه داد: همین پیام های بلند انقلاب 
اسلامی بوده که توطئه های دشمنان در منطقه و جهان را نقش بر آب کرده و تازه ترین 
نمونه آن نیز طرح از پیش شکست خورده »معامله قرن« است که طراحان آن باید مطمئن 
باشند پیام انقلاب اجازه نخواهد داد توطئه ای جدید در قالب ادبیاتی جدید، منطقه را به 
آتش بکشد، سلطه بر منطقه را تحکیم کند و حقوق حقه مردم مظلوم فلسطین را پایمال 

سازد.
رئیسی با تاکید بر لزوم بزرگداشت ایام الله دهه فجر از سوی مردم و مسئولان، تبیین 
دستاوردهای انقلاب اسلامی و امیدبخشی با عملکرد صحیح را ضروری دانست و اظهار 
داشت: دشمن به دنبال ایجاد یاس و ناامیدی است و آنچه امروز ایجاد امید می کند، 
کارآمدی دستگاه های اجرایی و اداری کشور است. در واقع عملکرد مخلصانه و نشان دادن 

کارآمدی، امیدآفرین است و دستگاه ها باید این جهت را هر چه بیشتر مدنظر داشته باشند 
و کارآمدی خود را ارتقاء بخشند.رئیس قوه قضائیه در بخش دیگری از سخنان خود، خون 
حاج قاسم سلیمانی را موجب برانگیختگی ملت های آزاده و صیانت از جوامع مورد ستم 
در منطقه دانست و خاطرنشان کرد: ان شاءالله امر حقوقی و قضایی این جنایت دنبال 
می شود. وی یادآور شد: در گفت و گویی که با رئیس دادگاه عالی عراق داشتم، روشن 
شد که انگیزه بالایی برای پیگیری این موضوع دارند و از همان ابتدا برنامه ریزی های لازم 
را در این زمینه داشته اند. ما هم کار را از طریق مجامع بین المللی دنبال می کنیم. دیر 
یا زود با قاتلان حاج قاسم ملاقات خواهیم کرد، اما نه برای مذاکره و گفتگو بلکه برای 
محاکمه و کیفر. رئیسی در بخش دیگری از جلسه شورای عالی قوه قضاییه درباره برخی 
احکام صادر شده در ماه های اخیر افزود: احکام دادگاه ها باید به نحوی صادر شود که برای 
افکار عمومی از لحاظ تناسب جرم و مجازات اقناع کننده باشد. مثلا برخورد با کارگری که 
به دلیل فشارهای اقتصادی اعتراض می کند و فریاد می زند و حالا ممکن است در میان 
اعتراض کلام ناشایستی هم به زبان بیاورد، باید متفاوت از برخورد با کسی باشد که به 

صورت سازمان یافته و با برنامه ریزی قبلی اقدام به برهم زدن نظم جامعه می کند.
رئیس قوه قضائیه همچنین با تاکید بر ضرورت توسعه اسناد رسمی در کشور، اسناد 
عادی را یکی از مهمترین عوامل موثر بر افزایش میزان پرونده ها در قوه قضائیه دانست و 
اقدامات اخیر صورت گرفته برای خارج شدن اسناد عادی از چرخه معاملات کشور را یکی 

از مهمترین تحولات در کاهش حجم پرونده های قضائی دانست.
رئیسی با اشاره به گزارش رئیس سازمان زندان ها و دادستان تهران مبنی بر تعیین تکلیف 
نزدیک به دو هزار پرونده زندانی که در سفرهای استانی اخیر در دستور کار قرار گرفته بود، 

بر لزوم اولویت دادن مسئولان قضایی به اجرای این مصوبات تاکید کرد.

رئیس قوه قضائیه:

قاتلان شهید سلیمانی بزودی محاکمه می شوند

فرمانده کل سپاه پاسداران گفت: آنهایی که فرماندهان ما 
را به ترور تهدید کرده اند، اگر زنده بمانند، قطعا از این گفته 

خود پشیمان خواهند شد. 
سرلشکر حسین سلامی روز دوشنبه در واکنش به تهدید 
فرماندهان سپاه از سوی آمریکایی ها با بیان اینکه آنهایی 
که فرماندهان ما را به ترور تهدید کرده اند، اگر زنده بمانند، 
قطعا از این گفته خود پشیمان خواهند شد، اظهار داشت: 
دشمنان ما بخشی از پیامدهای دردناک ترور سپهبد شهید 
سردار حاج قاسم سلیمانی را دریافت کردند و متوجه شدند 
که اگر چنین حرکاتی انجام بدهند با ضربات کوبنده و 

مستمری مواجه خواهند شد.
فرمانده کل سپاه پاسداران افزود: هم آمریکایی ها، هم 
فرماندهان  اگر  که  بدانند  دیگران  هم  و  صهیونیست ها 
ما را تهدید کنند، هیچ یک از فرماندهانشان نقطه امنی 
نخواهند یافت، یعنی اگر فرماندهان ما را تهدید به ترور کنند 
یا تهدیدشان را عملی کنند جان هیچ فرماندهی از آنها در 
امان نخواهد بود. سلامی با تاکید بر اینکه دشمنان ما باید 
مراقب اعمالشان باشند، تصریح کرد: آنان اگر بخواهند این 
بازی را ادامه بدهند، پاسخ های ما کاملا متفاوت از گذشته 

است و مقیاس آن هم متفاوت خواهد بود و با شرایط بسیار 
جدیدی روبرو می شوند که قادر به مدیریت و کنترل آن 
نیستند؛ پس به آنها اخطار می دهیم که از این میدان عقب 
بنشینند. وی ناتوانی آمریکایی ها در میدان های دیگر را 
علت این تهدیدها دانست و اضافه کرد: آنها در عرصه های 
نظامی ناتوان و در عرصه تحریم های اقتصادی نیز با ناکامی 
این واقعیت است که  این نشان دهنده  و  مواجه شدند، 
عملیات های روانی آنها نتیجه عکس داده و ملت ایران به 

آنها پاسخی نداده است.
از  افزود:  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  کل  فرمانده 
سوی دیگر هرچه آنها فشار روانی بر ملت ایران وارد کردند، 
مردم بیشتر به نظام پایبند شدند و از نظام و رهبری معظم 
انقلاب دفاع و حمایت کردند و هر عملی را که دشمنان 
انجام دادند با واکنش های سخت مردم ما و حتی ملت های 

دیگر مواجه شد.
تعقیب  از  که  وقتی  معمولا  آنها  کرد:  تصریح  سلامی 
راهبردهای خود در عرصه های مختلف ناامید می شوند، 
به راهبرد ترور روی می آورند، همانطور که وقتی نتوانستند 
ما را در دستیابی به فناوری های صلح آمیز هسته ای محروم 

کنند، به ترور دانشمندان هسته ای ما روی آوردند، وقتی هم 
در عرصه های سیاسی، اقتصادی، روانی و نظامی هم ناکام 

می شوند، چاره را در ترور می بینند.
وی با بیان اینکه ترور همواره برای دشمنان ما از سلاح های 
موثر و مهم بوده است و در مقطع کنونی هم از همین سلاح 
استفاده می کنند، اظهار داشت: بخش دیگری از دلایل 
این رژیم  به ماهیت  ترور، مربوط  به  آنها در تهدید  اقدام 
هاست. فرمانده کل سپاه پاسداران یادآور شد: رژیم آمریکا 
و رژیم صهیونیستی و رژیم های متحد و متکی بر آنها اساسا 
رژیم های ترور هستند و اکنون دیگر اینها مجبور شده اند که 
این واقعیت را کاملا آشکار کنند. سرلشکر سلامی با اشاره 
به تاکید فرمانده معظم کل قوا در حکم انتصاب سردار قاآنی 
مبنی بر ادامه برنامه های دوران سردار سلیمانی با انگیزه ای 
مضاعف بعنوان برنامه های نیروی قدس سپاه، یادآور شد: 
جنایت آمریکایی ها ترور سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی 
و تهدید به ترور فرمانده جدید سپاه قدس بعنوان ادامه 
دهنده راه آن سردار پرافتخار و  سایر فرماندهان ما، بخش 
مهمی از این واقعیت است که این رژیم ها، رژیم های ترور 

هستند.

واکنش سرلشکر سلامی به تهدید فرماندهان سپاه از سوی آمریکایی ها؛ 

اگر زنده بمانند، قطعا از گفته خود پشیمان خواهند شد

*محمد حسین کبریا

*حمید حاجی زاده

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین  گفت :تا جایی که خبر دارم پایداری گفته است که جدا به 
میدان می آید یا ممکن است یک لیست جداگانه دهد. من فکر می کنم اینها دیگر چانه زنی است و 
دیگر در شورا به این جمع بندی رسیده اند که اگر دو لیست یا سه لیست شوند، شکست شان قطعی 
است. البته این سه لیستی که می گویم لیست های پررنگ است لیست های کوچک که همیشه 
هستند ولی تصور می کنم بحث های فعلی برای لیست جداگانه دادند بیشتر چانه زنی است تا 

افرادی که می خواهند در لیست اصلی جای دهند بیشتر باشد.
غیبت  در  می خواهیم  که  است  وقت  یک   : اظهارداشت  گویی  و  گفت  باهنردر  محمدرضا 
اصلاح طلبان انتخابات برگزار کنیم که مانند مجلس هشتم می شود؛ اصولگرایان ۲ لیست داشتند. 
یکی پایداری بود و دیگری بقیه و باهم رقابت کردند اما الان اصلًا در غیبت اصلاح طلبان نیستیم. 
همین الان هم آن ها می توانند لیست قابل قبولی بنندند. اصلاح طلبان در تهران طرفدارهای 
خودشان را دارند. اینطور نیست که ما سرمان را زیر برف کنیم و بگوییم طرفداری ندارند، نخیر هم 

طرفدار دارند و هم کاندیدا برای بستن لیست!
وی افزود :اینکه من همیشه به دوستان می گویم که مراقب باشیم به خودمان نبازیم برای این 
است ما باید نگران برنده شدن خودمان هم باشیم. یعنی تحت هیچ شرایطی نباید از پیروزی 
خودمان مطمئن شویم. اگر چنین شود این اول شکست است. اینکه ما تصور کنیم این بار نوبت 

اصولگرایان است و حتماً برنده می شوند این آغاز شکست است. البته الان وضعیت اصولگرایان 
خوب است اما باید با تدبیر و برنامه جلو برویم و رقبا را ناچیز نشمریم.

باهنر تصریح کرد :من نمی خواهم خدای ناکرده به کسی حرفی زده باشم اما می خواهم بگویم 
که در تهران حتی زمانی که خیلی متمرکز هم کار می کردیم، لیست ۳۰ نفره ما را برمی داشتند و 
4 نفر از خودشان را جایگزین 4 نفر از لیست ما می کردند و آن را منتشر می ساختند و این می شد 
لیست شان! از این لیست ها فراوان درمی آید و اصلًا هم مهم نیست. مهم این است که لیستی که 
جامعه اصولگرایی می خواهد روی آن توافق کند یکی باشد نه دوتا. وی خاطرنشان کرد :ما امید 
داریم که مجلس آینده مانند مجلس دهم از سه فراکسیون اقلیت تشکیل نشود بلکه حتماً یک 
فراکسیون اکثریت قوی داشته باشد و طبیعی است که می خواهیم این فراکسیون را اصولگرایان 
تشکیل دهند. این مهمترین هدف ما در ترکیب مجلس آینده است. در استانها هم وضع مان خوب 

است و احتمالًا همین رخ می دهد مگر اینکه اتفاق خاصی بیفتد.
باهنردربخش دیگری از سخنان خود  بابیان اینکه نارضایتی های اجتماعی بر حضور مردم در 
انتخابات بی تأثیر نیست گفت :اولًا این تأثیرات بیشتر در کلان شهرها خود را نشان می دهد و 
در ثانی اگر در آستانه انتخابات نظرسنجی های تازه ای انجام شود، میزان مشارکت را بالاتر نشان 

خواهد داد.

محمد رضا باهنر:

 اصولگرایان با دولیست حتماً انتخابات را می بازند
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8دلیل برای مصرف اسید فولیک
دریافت اسید فولیک به میزان کافی از جمله روش های پیشگیری از بیماری های 
مادرزادی پیش و حین بارداری است.  اسید فولیک شکلی ساخته بشر از فولات )ویتامین 
B9( است. اسید فولیک در محصولات مختلفی از جمله غلات صبحانه غنی شده، پاستاها، 
نان ها، و مکمل ها وجود دارد. به نقل از "د هلثی"، فولات نیز به میزان زیاد در مواد غذایی 
کامل مانند سبزیجات برگدار، تخم مرغ، و میوه های خانواده مرکبات وجود دارد. اسید 
فولیک و فولات فواید سلامت مختلفی را ارائه می کنند اما در برخی موارد مصرف اسید 

فولیک از اهمیت بیشتری برخوردار است که در ادامه به برخی از آنها اشاره شده است.  
قصد دارید باردار شوید 

به گفته مراکز کنترل و پیشگیری از بیماری آمریکا، تمام زنانی که در سن فرزند آوری 
قرار دارند باید روزانه 4۰۰ میکروگرم اسید فولیک همراه با غذاهای حاوی فولات مصرف 
کنند. این اقدام از بیماری های مادرزادی مانند مهره شکاف یا اسپاینا بیفیدا و آنانسفالی 
پیشگیری می کند. آغاز مصرف اسید فولیک حداقل یک ماه پیش از زمانی که قصد دارید 
باردار شوید، اهمیت دارد. بیشتر زنان در روزهای اول از بارداری خود آگاه نیستند و بیشتر 

بیماری های مادرزادی در سه تا چهار هفته نخست بارداری رخ می دهند.
باردار هستید 

دریافت اسید فولیک به میزان کافی از جمله روش های پیشگیری از بیماری های 
مادرزادی پیش و حین بارداری است. به گفته اداره سلامت زنان آمریکا، اگر باردار هستید، 
ممکن است به مصرف دوز بیشتر از 4۰۰ میکروگرم اسید فولیک در روز نیاز داشته باشید. 
این مقدار می تواند از 4۰۰ تا 8۰۰ میکروگرم در روز باشد. زنان باردار که سابقه به دنیا آوردن 
نوزاد مبتلا نقص لوله عصبی و بیماری های مادرزادی را دارند باید دوز بالاتری از اسید 
فولیک را دریافت کنند. بنابر توصیه مراکز کنترل و پیشگیری از بیماری آمریکا، این زنان 
طی یک ماه پیش از این که باردار شوند و همچنین طی سه ماه نخست بارداری باید تا 
4,۰۰۰ میکروگرم اسید فولیک در روز مصرف کنند. زنانی که چندقلو باردار هستند باید دوز 
مصرفی اسید فولیک خود را دو برابر کنند. البته، پیش از مصرف هر دارو یا مکمل جدید، 

ابتدا با پزشک خود مشورت کنید.
به نوزاد خود شیر می دهید 

زنانی که به نوزاد خود شیر می دهند باید طی این دوران مصرف اسید فولیک را ادامه 
دهند. بر همین اساس، از دریافت میزان کافی از این ماده مغذی توسط نوزاد اطمینان 
حاصل می شود. شما می توانید با پزشک خود درباره دوز مصرفی روزانه اسید فولیک 

مشورت کنید.
به کم خونی مبتلا هستید 

اگر به میزان کافی اسید فولیک مصرف نکنید، ممکن است در معرض خطر کم خونی 
فقر فولات قرار بگیرید. فولات و اسید فولیک به تولید گلبول های قرمز خون که وظیفه حمل 
اکسیژن به نقاط مختلف بدن را بر عهده دارند، کمک می کنند. کم خونی فقر فولات بیشتر 
طی بارداری شایع است، اما ممکن است در افراد معتاد به الکل یا آنهایی که داروهایی 
خاص برای درمان تشنج، اضطراب، یا آرتریت مصرف می کنند نیز دیده شود. از علائم 
کم خونی فقر فولات می توان به خستگی، سردرد، ضعف، رنگ پریدگی، و احساس درد 
در دهان و زبان اشاره کرد. در صورت مواجهه با این علائم برای بررسی احتمال کم خونی 

به پزشک مراجعه کنید.
وارد دوران یائسگی شده اید 

زنانی که وارد دوران یائسگی می شوند همچنان به مصرف 4۰۰ میکروگرم اسید فولیک 
در روز نیاز دارند. اسید فولیک ممکن است به بهبود علائم یائسگی مانند گرگرفتگی و تعریق 

شبانه کمک کند.
یک جهش ژنتیکی خاص دارید 

برای  بدن  توانایی  در  که  شوند  می  متولد  خاص  ژنتیکی  جهش  یک  با  افراد  برخی 
تبدیل اسید فولیک به فولات اختلال ایجاد می کند. افراد دارای جهش ژنی متیلن-
تتراهیدروفولات ردوکتاز )MTHFR( در پردازش اسید فولیک با دشواری مواجه هستند و 
ممکن است به مصرف مقدار بیشتری از این ماده مغذی نیاز داشته باشند. شما می توانید 

با پزشک خود در این زمینه می توانید مشورت کنید.
در معرض خطر بیماری قلبی یا سکته مغزی قرار دارید 

به گفته انجمن قلب آمریکا، اسید فولیک به کاهش سطوح هموسیستئین، یک اسید آمینه 
که میزان زیاد آن با بیماری قلبی و سکته مغزی پیوند خورده است، کمک می کند. البته 
مصرف زیاد مکمل های ویتامین B برای کاهش این خطر توصیه نشده و در عوض، دنبال 
کردن یک رژیم غذایی سالم سرشار از میوه ها، سبزیجات، غلات کامل، و گوشت بدون چربی 

به عنوان بهترین گزینه برای کاهش خطر بیماری قلبی و سکته مغزی عنوان شده است.
با برخی مشکلات سلامت روانی مواجه هستید 

ویتامین های B، از جمله اسید فولیک، ممکن است به حفظ مهارت های تمرکز بین 
افرادی که نخستین اپیزود بیماری روانی را تجربه می کنند، کمک کنند. نتایج مطالعه 
ای که در نشریه Biological Psychiatry منتشر شد، نشان داد افراد مبتلا به شیزوفرنی 
که مکمل ویتامین B مصرف می کردند، عملکرد بهتری در حفظ تمرکز و توجه نسبت به 

افرادی که دارونما دریافت کرده بودند، داشتند.
ممکن است میزان بیش از حد از یک چیز خوب را دریافت کنید 

در شرایطی که اسید فولیک و فولات برای حفظ سلامت انسان ضروری هستند، اما امکان 
زیاده روی در مصرف آنها وجود دارد. بیش از ۱,۰۰۰ میکروگرم اسید فولیک در روز مصرف 
نکنید، مگر اینکه پزشک چنین تجویزی برای شما کرده باشد. میزان بیش از حد اسید 
فولیک می تواند کمبود ویتامین B۱۲ را پنهان کند که می تواند موجب آسیب عصبی شود.
مصرف بیش از حد فولات دشوار است اما غذاهای غنی شده و مکمل ها می توانند به 
دریافت میزان بیش از حد این ماده مغذی کمک کنند. به عنوان مثال، بسیاری از غلات 
صبحانه غنی شده می توانند ۱۰۰ درصد از ارزش روزانه توصیه شده یا 4۰۰ میکروگرم 

اسید فولیک را در هر وعده تامین کنند.

هنگام سرگیجه، ۴ گروه غذایی را نخورید
سیستم دهلیزی در مغز به شما این اجازه را می دهد که بایستید، آزادانه حرکت کنید و 
تعادلتان را حفظ کنید. سرگیجه یکی از توابع اختلال دهلیزی است. علل دیگر ابتلا به این 
عارضه عبارتند از میگرن، صدمات به سر، شرایط درونی گوش و تشنج. علاوه بر درمان های 
پزشکی. یک رژیم غذایی سالم ممکن است علائم سرگیجه را در شما بهبود بخشد. 
توصیه ها بر این است که در هنگام سرگیجه از مصرف 4 گروه عمده غذایی اجتناب کنید:

غذاهای شور: یک رژیم غذایی با سدیم بالا، با بهم زدن تعادل مایعات بدن، می تواند افزایش 
خطر ابتلا به سرگیجه را شعله ور کند. این در حالی است که یک چهارم قاشق چای خوری 
نمک، حاوی ۶۰۰ میلی گرم سدیم است؛ یعنی بیش از یک سوم میزان نیاز روزانه یک فرد 
بزرگسال به سدیم. از آنجایی که تمامی غذاها به طور معمول حاوی سدیم هستند، نمک بیش 
از حد، غذاهای شور، سبزیجات کنسرو شده و منجمد و غذاهای پردازش شده، چیپس های 
سیب زمینی ،کراکر و چوب شور را از رژیم غذایی خود حذف کنید. جایگزین های مغذی برای 

این غذاها عبارتند از سبزیجات تازه، سوپ خانگی، پاپ کورن، چاشنی ها و گیاهان.
مواد غذایی شیرین: مواد غذایی شیرین شده با قندهای مصنوعی نیز همان خاصیت 
غذاهای شور را در برهم زدن تعادل مایعات بدن دارند. غذاهایی مانند میوه های تازه یا 
منجمد، غلات سبوس دار، چای گیاهی شیرین نشده را جایگزین شربت ذرت با فروکتوز 
بالا، آب نبات، مربا، ژله، نان شیرین، نوشابه ها، غلات شیرین و انواع کیک کنید تا تجربه 

سرگیجه در شما کاهش یابد.
گوشت های فراوری: اگر شما مستعد ابتلا به سرگیجه و میگرن توامان هستید، از 
غذاهایی مانند پپرونی، کالباس، سوسیس، جگر پخته، پنیر کهنه، موتزارلا و ... پرهیز کنید. 
این محصولات حاوی اسیدآمینه تیرامین هستند که خود یک ماشه برای بروز علائم میگرن 
است. در عوض می توانید از جایگزین هایی مانند ماهی و گوشت تازه، پنیر کوتاژ، پنیر ریکوتا 
و پنیر امریکایی استفاده کنید. از طرفی در صورت استفاده از فرآورده های لبنی و ایجاد 
دردهای میگرنی یا علائم گوارشی، انتخاب جایگزین های غیرلبنی از جمله توفو، شیربرنج 

و پنیر سویا می تواند مناسب باشد.
آجیل و دانه ها: انواع مغز آجیل و دانه ها از جمله بادام زمینی، کره بادام زمینی، گردو، دانه 
کدو تنبل، دانه کنجد و ... اگرچه برای سلامت قلب مفیدند، ولی حاوی تیرامین هستند. 
شما می توانید برای حفظ سلامت قلب، از چربی های سالم کم تیرامین مانند روغن کانولا، 
روغن زیتون، ماهی قزل آلا، آووکادو، استفاده کنید. اگر مستعد ابتلا به میگرن نیستید، 
فراموش نکنید که باید آجیل شور، دانه ها و کره مغزها را برای بهبود تعادل مایعات در بدن، 

از رژیم غذایی خود حذف کنید.

سلامت 

زردچوبه علاوه بر کاربردش به عنوان ادویه در تهیه ی غذاها که معرف حضور همه 
می باشد، دارای فواید دیگری هم هست. از این ماده ی غذایی می توان برای مصارف 

زیبایی مانند درخشندگی پوست، سفیدی دندان ها، رشد مو و ... استفاده کرد.
این ادویه ی آشپزخانه توانایی های زیادی در زیبایی و سلامت پوست و مو دارد، در ادامه 

به برخی از آن ها اشاره شده است:
با زردچوبه پوست خود را روشن کنید

اگر می خواهید به طور طبیعی چهره ای درخشان داشته باشید، نیازی نیست به دنبال 
چیزی به جز زردچوبه باشید! این ادویه ی باستانی جایگاه خاصی در مراسم عروسی 
هندی ها دارد که بی ارتباط با همین خاصیت درخشندگی آن روی پوست زوج های جوان 
نیست. گفته می شود این خاصیت زردچوبه به دلیل خواص آنتی اکسیدانی و ضدالتهابی 
قدرتمند ماده ای به نام کورکومین است که در زردچوبه وجود دارد. از مزایای کورکومین 
برای پوست می توان به روشن تر شدن، بهبود رنگ و همچنین جوان سازی پوست کدر 

شده اشاره کرد.
زردچوبه می تواند ضمن تسکین علائم خشکی پوست، آن را عمیقاً آب رسانی و احیا 
کند. این ادویه به طور طبیعی روند از بین بردن سلول های مرده پوست برای نشان دادن 
پوستی سالم و نرم را سرعت بخشیده و سلول های پوستی را از آسیب بیشتر محافظت 

می کند
با زردچوبه حلقه های تیره رنگ اطراف چشمتان را کاهش دهید

اگر مستعد کیسه های مزاحم و پُف آلود زیر چشم هستید، می دانید که پیدا کردن 
راه حل برای از بین بردن آن ها چقدر مشکل است. در حالی که محصولات زیادی در بازار 
وجود دارد که ادعا می کنند ظاهر دایره های تیره رنگ اطراف چشم را کاهش می دهند، 
زردچوبه می تواند واقعاً این کار را انجام دهد. در واقع از آنجا که ثابت شده زردچوبه یک 
ماده ی غذایی ضدالتهاب و روشن کننده است، برای رفع این نوع نگرانی ایده آل است. 
این ادویه ی طلایی رنگ همچنین گردش خون را تحریک می کند، که می تواند به کاهش 

پف آلودگی و تیرگی زیر چشم که ناشی از گردش خون ضعیف است کمک کند.
با زردچوبه دندان هایتان را به طور طبیعی سفید کنید

احتمالًا اصلًا فکرش را هم نخواهید کرد ادویه ای که رنگ زردش این قدر شعله ور است 
بتواند دندان هایتان را سفید کند. در واقع نباید گول ظاهر فریبنده ی آن را بخورید، 
اگرچه زردچوبه می تواند پارچه ها را لکه دار کند؛ اما این  قدرت را دارد که به طور طبیعی 
دندان هایتان را مانند برف سفید کند و از التهاب و ورم لثه هایتان و همچنین دندان 

دردتان بکاهد.

شما می توانید از زردچوبه برای تهیه یک خمیردندان طبیعی و بدون فلوئور که ضد 
باکتری و التهاب عمل می کند، استفاده کنید.

بدین منظور چهار قاشق غذاخوری پودر زردچوبه، دو قاشق غذاخوری جوش شیرین 
و ½ قاشق غذاخوری روغن نارگیل را با هم ترکیب کنید. این مواد را به طور کامل با هم 
مخلوط کنید و دندان هایتان را به مدت سه دقیقه با آن مسواک بزنید، سپس آن را از 

دهانتان خارج کرده و به خوبی با آب بشویید تا پاک شود.
با زردچوبه مشکلات پوستی تان را درمان کنید

باز هم به لطف فواید ضدالتهابی و ضدباکتریایی زردچوبه برای پوست، این ادویه 
می تواند در شرایطی مانند پسوریازیس و اگزما شگفتی ایجاد کند.

یک مطالعه، که در مجله peer-reviewed چاپ شده، حتی نشان داد زردچوبه در 
معالجه بیماران مبتلا به پسوریازیس که یکی از دشوارترین شرایط پوستی برای درمان 

است، مفید واقع شده است.
زردچوبه همچنین می تواند به کاهش قرمزی لکه های پوستی و آرام شدن شرایط 

پوستی مانند اگزما و روزاسه آ کمک کند.
یک روش آماده سازی سریع و آسان که برای کاهش این شرایط دردناک پیشنهاد 
می شود عبارت است از: مخلوط کردن قسمت های مساوی زردچوبه و عسل و استفاده 

از آن بر روی پوست ملتهب یا تحریک شده برای بهبودی، آرام و خنک شدن پوست.
با زردچوبه به بهبودی آکنه هایتان کمک کنید

زردچوبه برای درمان آکنه بسیار عالی است؛ زیرا نه تنها یک ضدعفونی کننده طبیعی 
برای جلوگیری از انتشار باکتری هاست بلکه ضدالتهابی است که قرمزی و تورم لکه ها را 
کاهش می دهد. این خاصیت زردچوبه به ویژه در ترکیب با سرکه سیب که دارای خاصیت 
قابض است، مؤثرتر واقع می شود، به این معنی که همان نقش تونر را برای شما ایفا 
می کند. زردچوبه همچنین بهبودی را سرعت می بخشد که می تواند به لکه های بزرگ تر 

و مشخص کمک کند.
بدین منظور قسمت های مساوی از زردچوبه و عسل را با هم مخلوط کرده، به مدت ۲۰ 

دقیقه روی لکه های خود بمالید و سپس با آب خنک آن را به خوبی بشویید.
با زردچوبه جای آکنه هایتان را روشن کنید

بدتر از آکنه، جای آن است که ممکن است سال ها روی چهره تان باقی بماند و این برای 
خیلی از افراد بسیار آزاردهنده است. خوشبختانه، برای به حداقل رساندن ظاهر آن ها، 
لازم نیست محصولات گران قیمتی را خریداری کنید؛ زیرا زردچوبه به لطف قابلیت های 

ضدالتهابی که دارد در اینجا هم می تواند بسیار کمک کننده باشد.

خواص درمانی زردچوبه برای هایپرپیگمنتیشن یا لکه های تیره رنگ پوستی و جای 
آکنه، مؤثر، طبیعی و بدون عوارض جانبی است؛ چرا که کورکومین موجود در آن یک 
ضدالتهاب و آنتی اکسیدان قدرتمند است که تولید ملانین اضافی را کاهش داده و حتی 

به تسکین پوست و روشن شدن جای زخم نیز کمک می کند.
با زردچوبه از آسیب به پوستتان در برابر آفتاب و پیری محافظت می کند

واقعاً چه کسی می دانست که شما یک زره ضدپیری محرمانه دارید که از قضا در 
کابینت هایتان مخفی شده است؟

تحقیقات ارائه شده در ۶8 مین نشست سالانه ی آکادمی پوست آمریکا )AAD( نشان 
می دهد که کرم های مرطوب کننده حاوی زردچوبه، توانایی بهبود خطوط ریز و لکه های 

قهوه ای ناشی از آسیب آفتاب را دارند.
این ادویه ی شگفت انگیز همچنین می تواند مانعِ از بین رفتن خاصیت ارتجاعی پوست 
که ناشی از قرار گرفتن طولانی مدت در معرض اشعه ماوراءبنفش است، شود. بدین 

منظور هم می توان از خواص موضعی زردچوبه بهره برد و هم از خواص خوراکی آن.
بدین منظور نصف قاشق چای خوری زردچوبه را با یک قاشق غذاخوری عسل مخلوط 
کنید. سپس آن را روی صورتتان بمالید و بگذارید ۱۰ دقیقه بماند. در نهایت صورتتان را 

با آب گرم بشویید.
با زردچوبه ظاهر ترک های پوستی را بهبود ببخشید

گرچه ترک های پوستی یا همان استرچ مارک ها بسیار شایع هستند - حدود 8۰ درصد 
از مردم آن ها را دارند – اما ظاهر آن برای هیچ کس خوشایند نیست. بهبودی این خطوط 

کوچک مزاحم دشوار است؛ اما زردچوبه می تواند به روشن شدن آن ها کمک کند.
در واقع زردچوبه دارای قدرت آنتی اکسیدانی است که می تواند در پوست نفوذ کرده 
و موجب بهبود عملکرد سلول های غشایی پوست که به پیشگیری و درمان ترک های 

پوستی کمک می کنند، شود.
بدین منظور یک قاشق غذاخوری روغن زیتون فوق بکر را با یک قاشق چای خوری 
زردچوبه و کمی آب لیموی تازه )یک هشتم میوه( مخلوط کرده و آن را دو بار در روز روی 

نواحی مورد نظر بمالید.
با زردچوبه خشکی پوستتان را تسکین دهید

زردچوبه می تواند ضمن تسکین علائم خشکی پوست، آن را عمیقاً آب رسانی و احیا 
کند. این ادویه به طور طبیعی روند از بین بردن سلول های مرده پوست برای نشان دادن 
پوستی سالم و نرم را سرعت بخشیده و سلول های پوستی را از آسیب بیشتر محافظت 

می کند.
بدین منظور می توانید از صابون های زردچوبه استفاده کنید. علاوه بر این، با افزایش 
میزان مصرف زردچوبه در چای و غذاهایتان می توانید از مزایای مرطوب کننده ای این 

ادویه، بیشتر بهره مند شوید.
با زردچوبه شوره ی سر را از موهایتان دور کنید

وقتی به مزایای زردچوبه برای پوست فکر می کنید، پوست سرتان را فراموش نکنید. 
بالاخره آن هم قسمتی از پوستتان است. دلایل احتمالی زیادی برای خشکی و خارش 

پوست سر وجود دارد؛ اما در اغلب مواقع زردچوبه می تواند راهی برای نجات پیدا کند.
خاصیت ضدعفونی کنندگی و ضدالتهابی موجود در زردچوبه می تواند به تسکین و رفع 

شوره سر کمک کند.
یک بار در هفته، نصف قاشق چای خوری پودر زردچوبه ارگانیک را با چهار قاشق 
غذاخوری روغن نارگیل ارگانیک مخلوط کنید و حدود ۳۰ دقیقه روی موهای خشک 

بگذارید. در ادامه شامپو زده و به راحتی بشویید.
البته توجه داشته باشید که بهترین تأثیر آن روی موهای تیره است، زیرا زردچوبه 

می تواند موهای بلوند یا کم رنگ را لکه دار کند.
با زردچوبه رشد موهایتان را تحریک کنید

درست همان طور که زردچوبه برای ترمیم پوست مفید است، می تواند به بهبودی 
مشکلاتی که در پوست سر خود تجربه می کنید نیز کمک کند. در حقیقت زردچوبه این 
توانایی را دارد که از ریزش مویی که در اثر برخی عفونت ها در پوست سر و شوره سر به 

وجود می آید، جلوگیری کند.
مو و پوست سر شما ممکن است علائمی به شما نشان دهد که با آن متوجه می شوید 
چیزی درست نیست، اولین مورد خارش پوست سر است. اگر خارش را نادیده بگیرید، 
مو شروع به ریزش می کند و هنگامی که ریزش را نادیده می گیرید، موهایتان کم پشت 

می شوند.
بدین منظور ترکیبی که حاوی قسمت های مساوی از زردچوبه و روغن زیتون است، 
توصیه می شود. بدین صورت که آن را ۱۵ دقیقه روی سرتان گذاشته و سپس آبکشی 
کرده و بعد از آن با یک شامپوی طبیعی موهایتان را بشویید. دقت داشته باشید که اگر از 

شامپوی نامناسبی استفاده کنید، موها و پوست سرتان را خراب خواهید کرد.

زردچوبه؛ این بار برای پوست، مو و دندان

11 اثر شگفت انگیز زردچوبه بر زیبایی

می کند  کمک  کلسترول  کاهش  پایه ی  بر  سالم  غذایی  رژیم 
نشان  واکنش  خوبی  به  و  باشند  منعطف  رگ هایتان  و  عروق 
دهند، ضمناً استخوان ها و سیستم گوارشتان نیز تقویت شده و 
سلامت بینایی تان نیز بهبود پیدا کند. ایجاد تغییر در غذاهایی 
که می خورید می تواند کلسترول خونتان را پایین بیاورد و وضعیت 
چربی های معلق در خونتان را بهبود ببخشد. افزودن غذاهای 
کاهنده ی LDL کلسترول، که کلسترول مضر است و منجر به 
انسداد و گرفتگی سرخرگ ها می شود به رژیم غذایی تان، بهترین 

راه برای دستیابی به یک رژیم غذایی سالم کم کلسترول است.
این مواد غذایی LDL کلسترول را کاهش می دهند

کلسترول  می توانند  متفاوتی  روش های  به  گوناگون  غذاهای 
خون را پایین بیاورند: . برخی دارای فیبر محلول هستند که در 
سیستم گوارش به کلسترول چسبیده و آن ها را قبل از اینکه وارد 
جریان خون شوند از بدن خارج می کند. . برخی دیگر نیز دارای 
چربی های چند غیراشباع بوده و مستقیماً کلسترول LDL را 
کاهش می دهند. . بعضی دیگر از غذاها نیز دارای استرول ها و 
استانول های گیاهی هستند که جلوی جذب کلسترول توسط 

بدن را می گیرند.
جو دوسر

اولین قدم ساده برای پایین آوردن کلسترول بد خون این است 
که برای صبحانه، یک کاسه جو دوسر پخته شده بخورید. این 
میزان جو دوسر، یک تا دو گرم فیبر محلول دارد. می توانید به جو 
دوسرتان یک موز یا چند توت فرنگی هم اضافه کنید تا نیم گرم فیبر 
بیشتر دریافت کنید. دستورالعمل های تغذیه ای توصیه می کنند 
روزانه ۲۰ تا ۳۵ گرم فیبر مصرف کنید و دست کم ۵ تا ۱۰ گرم 

آن، فیبر محلول باشد.
جو و سایر غلات کامل

جو و سایر غلات کامل مانند سبوس جو دو سر و برنج قهوه ای 
می توانند خطر بیماری های قلبی را کاهش دهند زیرا دارای فیبر 
محلول هستند. سیب، انگور، توت فرنگی و مرکبات غنی از پکتین 
هستند که نوعی فیبر محلول بوده و کلسترول LDL را پایین 

می آورند
حبوبات

انواع بنشن مانند نخود و لوبیا سرشار از فیبر محلول هستند و 
ضمناً مدتی طول می کشد تا بدن آن ها را هضم کند، یعنی مدت 
زمان طولانی تری شما را سیر نگه می دارند. به همین دلیل افرادی 
که سعی دارند وزن کم کنند، حبوبات یک انتخاب خوب غذایی 
برای آن هاست. شما می توانید انواع لوبیا و عدس و نخود و ... را 
به شیوه های متفاوت تهیه کرده و در وعده های غذایی تان مصرف 

کنید.
بادمجان و بامیه

این دو سبزی کم کالری منابع خوبی از فیبر محلول هستند که به 
کاهش کلسترول بد خون کمک می کنند. البته دقت داشته باشید 
که باید آن ها را به روشی سالم تهیه و مصرف کنید. در واقع مصرف 
بادمجان و بامیه به صورت سرخ کرده نه تنها کمکی به کاهش 

کلسترول خونتان نمی کند بلکه ممکن است حتی آن را افزایش هم 
دهد. 

مغزها
بادام  گردو،  بادام،  مصرف  که  داده اند  نشان  زیادی  مطالعات 
زمینی و سایر مغزها برای سلامت قلب مفیدند. خوردن یک مشت 
مغز در روز می تواند کلسترول LDL را تا ۵ درصد کاهش دهد. 
مغزها دارای مواد مغذی زیادی هستند که به شیوه های مختلف 

از سلامت قلب محافظت می کنند.
روغن های گیاهی

استفاده از روغن های گیاهی مانند روغن زیتون، روغن کانولا، 
یا  کره  جای  به  گیاهی  روغن های  سایر  و  آفتابگردان  روغن 
روغن های قنادی چه در پخت و پز و چه سر میز غذا )مثلا برای 

سالادها( به کاهش کلسترول بد خون کمک می کند.
میوه های غنی از پکتین 

سیب، انگور، توت فرنگی و مرکبات غنی از پکتین هستند که 
نوعی فیبر محلول بوده و کلسترول LDL را پایین می آورند.
غذاهای غنی شده با استرول ها و استانول ها

استرول ها و استانول های استخراج شده از گیاهان، توانایی بدن 
برای جذب کلسترول از مواد غذایی را محدود می کنند. استرول 
و استانول به صورت مکمل نیز در دسترس است. مصرف ۲ گرم 
استرول یا استانول گیاهی در روز می تواند کلسترول LDL را تا 

۱۰ درصد کاهش دهد. برخی شرکت های غذایی این ها را به مواد 
غذایی تولیدی شان اضافه کرده اند.

سویا و فرآورده های آن
خوردن دانه های سویا و غذاهایی که از سویا تهیه شده اند، مانند 
توفو و شیرسویا، راهی بسیار خوب برای کاهش کلسترول هستند. 
مطالعات نشان می دهند مصرف ۲۵ گرم پروتئین سویا در روز 

می تواند کلسترول LDL را ۵ تا ۶ درصد پایین بیاورد.
ماهی های چرب

خوردن ماهی دو تا سه بار در هفته می تواند از دو طریق کلسترول 
LDL را کاهش دهد: با جایگزین گوشت شدن؛ چرا که گوشت 
و  است   LDL کلسترول  افزاینده ی  و  اشباع  چرب های  دارای 
 LDL با تأمین اسیدهای چرب امگا ۳ که کاهنده ی کلسترول
هستند. امگا ۳، تری گلیسرید را در جریان خون کاهش می دهد و 
ضمناً با کمک به پیشگیری از بی نظمی در ضربان قلب، از سلامت 
قلب محافظت می کند. از ماهی های چرب می توان به سالمون، 

قزل آلا، ساردین و ... اشاره کرد.
مکمل های فیبر

مصرف مکمل ها یکی از راه های دریافت فیبر محلول است که 
طرفدار زیادی ندارد. دو قاشق چایخوری پسیلیوم در روز تقریباً 4 

گرم فیبر محلول به بدنتان می رساند.
رژیم کلی غذایی برای کاهش کلسترول بد خون

کارشناسان توصیه می کنند به جای اینکه پولتان را صرف خرید 

مکمل های غذایی کنید یا فقط یکی دو غذای کاهش دهنده ی 
کلسترول را مدنظر قرار دهید، بهتر است از انواع و اقسام غذاهای 
کاهنده ی کلسترول در رژیم غذایی خود استفاده کنید. با این 
شیوه بهتر نتیجه خواهید گرفت تا اینکه فقط روی یکی دو گزینه 
متمرکز شوید. اولین قدم ساده برای پایین آوردن کلسترول بد 
خون این است که برای صبحانه، یک کاسه جو دوسر پخته شده 
بخورید. این میزان جو دوسر، یک تا دو گرم فیبر محلول دارد 
غذاهای گیاهی زیادی هستند که LDL کلسترول، تریگلیسرید و 
فشارخون را پایین می آورند. عناصر اصلی در رژیم غذایی سالم، 
میوه و سبزی فراوان، غلات کامل به جای غلات فرآوری شده و 
دریافت پروتئین عمدتاً از منابع گیاهی است. از مارگارین غنی 
و  بامیه  اسفرزه،  جو،  دوسر،  جو  گیاهی،  استرول های  با  شده 
بادمجان که همگی سرشار از فیبر محلول هستند، پروتئین سویا 
رژیم غذایی  به یک  آوردن  رو  البته  کنید.  استفاده  بادام خام  و 
کاهنده ی کلسترول فراتر از صرفاً مصرف روزانه ی استاتین است. 
یعنی اینکه باید مواد غذایی که می خرید را متنوع تر کرده و خودتان 
را به طعم ها و مزه های جدید عادت دهید. این راهی طبیعی برای 
کاهش کلسترول بوده و خطر مشکلات عضلانی و سایر عوارض 
ناشی مصرف استاتین ها را کاهش می دهد. رژیم غذایی سالم بر 
پایه ی کاهش کلسترول کمک می کند عروق و رگ هایتان منعطف 
باشند و به خوبی واکنش نشان دهند، ضمناً استخوان ها و سیستم 
گوارشتان نیز تقویت شده و سلامت بینایی تان نیز بهبود پیدا کند.

LDL کاهش کلسترول

چه غذاهایی کلسترول بد خون را پایین می آورند

چشم پزشک گفت: استفاده بیش از حد از لوازم الکترونیک ، مصرف برخی از داروها و آلودگی هوا از جمله علل خستگی چشم ها 
است.  حیدر سیاتیری چشم پزشک در خصوص علل خستگی چشم توضیح داد: خستگی چشم از جمله مشکلاتی است که تقریباً در 

همین سنین و در مشاغل مختلف مشاهده می شود. 
وی با بیان اینکه شایع ترین بروز این موضوع استفاده بیش از حد از لوازم الکترونیک، مصرف برخی از داروها و آلودگی هوا است، 

تأکید کرد: باید توجه داشته باشیم که افرادی که در محیط های دارای آلودگی کار می کنند، بیشتر در معرض این عارضه قرار دارند. 
این چشم پزشک گفت: افزایش سن نیز نقش بسزایی در کاهش اشک چشم و خستگی چشم ها دارد، در واقع باید تغییرات سنی را 
هم درنظر داشته باشیم، اما به طورکلی، مصرف زیاد مایعات و استفاده از اشک مصنوعی در این مواقع می تواند باعث دید بهتر افراد 
شود.  سیاتیری در پایان توصیه کرد: رعایت بهداشت چشم ها از جمله مواردی است که برای پیشگیری از این عارضه مدنظر قرار گیرد 
و ما معمولا توصیه می کنیم افراد شب هنگام و قبل از خواب با شست وشوی پلک ها با شامپوی بچه و آب گرم آلودگی چشم را برطرف 

کنند تا در طول روز گرفتار این مشکلات نشوند. 

متخصص زنان گفت: افزایش سن، تعداد زایمان و حاملگی، نوع نژاد و فشارهای مزمن داخل شکمی از مهم ترین علل بروز بی 
اختیاری ادرار در زنان است.

سودابه درویش، متخصص زنان و فلوشیپ اختلالات کف لگن اظهار داشت؛ شیوع اختلالات کف لگن، ۵۰ درصد زنان بالای 
۵۰ سال را درگیر می کند. این متخصص زنان به علل بروز بی اختیاری ادراری زنان اشاره کرد و گفت: افزایش سن، تعداد زایمان و 
حاملگی، نوع نژاد، فشارهای مزمن داخل شکمی و...، از مهم ترین علل بروز بی اختیاری ادراری در زنان است. درویش به درمان های 
محافظه کارانه یا همان درمان های دارویی برای کنترل اختلالات کف لگن و بی اختیاری ادراری اشاره کرد و افزود: درمان نوع شدید 
این اختلالات، نیاز به جراحی دارد.  متخصص زنان به دو نوع بی اختیاری ادراری استرسی و فوریتی در بیماری های اختلالات کف 
لگن در زنان اشاره کرد و افزود: برای کنترل این عارضه ها، درمان های جراحی و غیر جراحی وجود دارد که درمان غیر جراحی شامل 
فیزیوتراپی کف لگن و تزریق بوتاکس داخل مثانه است. به گفته وی کیفیت زندگی زنان گرفتار بی اختیاری ادراری تحت تاثیر قرار 

می گیرد و باعث می شود فعالیت های اجتماعی و حضور این قبیل زنان در جامعه کم رنگ و محدود شود.

علل بی اختیاری ادرار چیست؟چرا چشم ها خسته می شوند؟ 

آگهی موضوع ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۱۳98۶۰۳۳۱۰۵۷۰۰۱۷۲۳ هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک کرج _ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای شکراله 
رحمانی فرزند حسین بشماره شناسنامه ۱۷8۵۲ صادره از کرج در ششدانگ یک 
قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۰۰/۲98 متر مربع پلاک ۱۱۵۳ فرعی از ۱۲ 
اصلی واقع در ماهدشت خریداری از مالک رسمی آقای غلامرضا کیشانی فراهانی محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.م/۳۶۷۱
تاریخ انتشار نوبت اول: ۹۸/۱۰/۲۳
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۹۸/۱۱/۰۸
منصور هدایتکار _رئیس ثبت اسناد و املاک
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با موضوع راهپیمایی اربعین حسینی ؛

مهدی جعفری برگزیده مهرواره عکس 
بچه های اربعین شد

مهدی جعفری عکاس قمی به عنوان برگزیده نخستین مهرواره عکس بچه های اربعین 
معرفی شد. آثار رسیده به دبیرخانه نخستین مهرواره عکس بچه های اربعین در دو بخش 
نوجوانان و بزرگسالان داوری شد و برگزیدگان آن از سوی انجمن عکاسی کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان معرفی شدند. هیئت داوران این مهرواره متشکل از علیرضا کریمی صارمی، 
محمد ستاری و مامک یحیی پور در بخش بزرگسالان نخستین مهرواره عکس بچه های اربعین 
آثار مهدی جعفری از قم، مهناز نوریان از خراسان و فاطمه پیمان پاک از تهران را به عنوان 
برگزیده و آثار مرتضی صالحی از اصفهان و محمدرضا صندید از تهران را شایسته تقدیر معرفی 
کردند.  در بخش نوجوان آثار امیرحسین غیاث زاده از کرمان، زینب عزیزی از زنجان  و مهسا 
شوندی  از قم را به عنوان برگزیده و آثار ریحانه صالحی از اصفهان و  فاطمه زهرا بیگدلو از زنجان 
نیز شایسته تقدیر شناخته شد. در مجموع 4۵9 اثر از سوی 9۵ عکاس نوجوان)زیر ۱8 سال( 
و بزرگسال از ۱8 استان کشور به دبیرخانه این مهرواره ارسال شده بود که در این میان ۵۵ اثر 
به نمایشگاه راه پیدا کرد. نخستین مهرواره عکس بچه های اربعین با همکاری اداره کل روابط 
عمومی و امور بین الملل و انجمن عکاسی کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان برگزار شد 
و شرکت کنندگان عکس های خود را از راهپیمایی بزرگ اربعین حسینی به این رویداد هنری 

ارسال کردند.
 انتخاب دو اثر در مسابقه بین المللی مهر محرم

همچنین دو اثر مهدی جعفری با عناوین »زائر« و »غروب عاشقی« در بخش بین المللی 
با موضوع راهپیمایی اربعین حسینی به نمایشگاه عکس مهر محرم در بخش تک عکس 
راه یافت. هیئت داوران دوازدهمین سوگواره ملی و پنجمین مسابقه بین المللی عکس »مهر 
محرم« متشکل از اساتید عکاسی ایران امیرعلی جوادیان، محمدمهدی رحیمیان و نصرالله 
فروتن فر پس از بررسی آثار، راه یافتگان به نمایشگاه در بخش های تک عکس حرفه ای، 
مجموعه عکس، تجربه )تلفن همراه(، تک عکس استان سمنان، تجربه)تلفن همراه( استان 
سمنان را برگزید. بر این اساس ۲۲ اثر از ۱8 عکاس از استان های مختلف کشور در بخش 
بین المللی به نمایشگاه عکس »محرم« راه یافتند که در میان آثار برگزیده دو اثر از مهدی 
جعفری خبرنگار و عکاس فارس و همچنین یک اثر از محمد اخلاقی و یک اثر از حمید عابدی 

دیگر عکاسان قمی به چشم می خورد.
  راه یابی به نمایشگاه و کتاب مسابقه آن سوی واقعه

در هفته گذشته نیز اثر مهدی جعفری با عنوان »زائر« به نمایشگاه و کتاب سومین دوره 
مسابقه ملی عکس "آن سوی واقعه" راه یافت. بر اساس این گزارش هیئت داوران این دوره 
متشکل از کیارنگ علایی، یلدا معیری و امین نظری از میان ۳۳۱9 عکس رسیده به دبیرخانه 
مسابقه، 4۲ اثر از ۳۲ عکاس از جمله اثر مهدی جعفری را شایسته حضور در نمایشگاه و کتاب 
مسابقه دانستند و آثار منتخب نیز از سوم بهمن ماه جاری در گالری انجمن هنرهای تجسمی 
خوزستان به نمایش درآمده است. گفتنی است مهدی جعفری خبرنگار و عکاس قمی در ایام 
اربعین حسینی سال جاری با حضور در مسیر نجف به کربلا با ارسال گزارش تصویری و خبری 

به انعکاس این رویداد بزرگ فرهنگی و مذهبی جهان اسلام پرداخت.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم: 

۳۹ درصد اشتغال استان قم دربخش
 صنعت است

رییس سازمان صنعت ، معدن و تجارت قم گفت:  سهم بخش صنعت،  معدن و تجارت از 
کل اشتغال استان رقم قابل توجه ۳9.4 درصد است که جایگاه مهم این حوزه اقتصادی را 

به خوبی نشان می دهد. 
محمود سیجانی روز دوشنبه درگفت وگو با خبرنگار ایرنا، بیان کرد: بر اساس آمار دربخش 
صنعت ۵۶ هزار و۱۵۳ تن، درزمینهٔ صنایع معدنی یک هزار و ۵۲۲ تن و در حوزه تجارت 
استان 8۷ هزار و ۶8 تن مشغول به فعالیت هستند. وی بیانکرد:  درهمین رابطه مبلغ ارزش  
افزوده صنعت استان ۳۷هزار و ۵۷ میلیارد ریال، ارزش افزوده حوزه معدن قم ۲۵۱میلیارد 
ریال و ارزش افزوده بخش تجارت این استان ۵۳هزار و4۶میلیارد ریال محاسبه  شده است. وی 
ادامه داد: درحوزه اصناف نیز ۳4هزار و ۷9۰ واحد صنفی مجوز دار دراستان وجود دارد که 
دراین میان ۲۰هزار و ۷۷۶ مورد توزیعی و خدماتی و ۱4 هزار و ۱4 مورد تولیدی و فنی است. 
سیجانی گفت: با توجه به میانگین کشوری که براساس آن برای هر پروانه کسب ۲.۵ نفر شغل 
ایجاد خواهد شد، میزان اشتغال استان در این بخش حدود 8۷ هزار تن برآورد می شود. وی 
بیان کرد: میزان سرمایه گذاری دربخش اصناف نیز به صورت برآوردی برای هر واحد صنفی 
یک میلیارد ریال در نظر گرفته می شود. وی ادامه داد: استان قم از ظرفیت های فراوانی 
برای ایجاد اشتغال بیشتر دربخش صنعت،  معدن و تجارت برخوردار است و در همین راستا 
تسهیلات متنوعی برای کمک به تامین نقدینگی علاقه مندان به فعالیت در این عرصه،  توسط 
بانک های عامل پرداخت می شود. حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحدهای صنعتی 
و معدنی موجود استان 48 هزار و 8۵۱ میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاری 
صورت گرفته در۲هزار و ۲۲۵ واحد صنعتی و صنایع معدنی استان برای ۵۶ هزار و ۱۵۳ 
تن فرصت اشتغال ایجادشده است. قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ 
و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات 

)I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.

معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم  خبرداد

جذب 22 میلیارد تومان از اعتبارات صندوق 
توسعه ملی برای قم

پروژه های  اجرای  از  قم  استان  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  اداره کل  آبخیزداری  معاون 
آبخیزداری به عنوان یکی از مهم ترین راهکارهای جلوگیری از وقوع سیل در کشور نام برد و 
گفت: در سال جاری برای اجرای طرح های آبخیزداری و آبخوانداری و پروژه های بیولوژیک 

بیش از ۲۲۰ میلیارد ریال برای استان قم جذب شده است.
رائد کمالی مقدم با اشاره به وقوع سیل در سال جاری در برخی از استان های کشور اظهار 
کرد: یکی از راهکارهای جلوگیری از وقوع سیل در ایران انجام پروژه های آبخیزداری است و 
به همین علت رهبر معظم انقلاب اسلامی طی دو سال اخیر از محل اعتبارات صندوق توسعه 
ملی مبالغ قابل توجهی را به پروژه های آبخیزداری اختصاص داده اند. وی اضافه کرد: در 
فرودین سال جاری حجم بارندگی در کل کشور قابل توجه بود و استان هایی همانند خوزستان 
و لرستان درگیر خسارت های سیل شدند اما استان قم با توجه به انجام فعالیت های آبخیزداری 
درگیر سیلاب نشد. معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خاطرنشان 
کرد: سازه هایی که در قالب پروژه های آبخیزداری در زیرحوضه های آبخیز استان قم ایجاد شده 
است نقش قابل توجهی در مدیریت حوضه های آبخیز و در نهایت کنترل سیلاب دارد هر چند 
این سازه ها تاکنون جوابگوی نیاز استان بوده اما با افزایش حجم بارش ها نیازمندی به گسترش 
آن ها بیش از پیش احساس می شود. وی با اشاره به اینکه سال جاری ۱8 هزار میلیارد ریال 
از محل صندوق توسعه ملی برای اجرای طرح های آبخیزداری و آبخوانداری و نیز پروژه های 
بیولوژیک به منظور مدیریت بهینه منابع طبیعی به سازمان جنگل ها و مراتع آبخیزداری کشور 
اختصاص یافته است، اظهار کرد: از این مبلغ، بیش از ۲۲۰ میلیارد ریال برای استان قم جذب 
شده و با استفاده از بخشی از این اعتبار ۳۰ سازه گابیونی و سنگ ملاتی در زیر حوضه های 
آبخیز استان قم ایجاد شده است. کمالی مقدم خاطرنشان کرد: در سال گذشته نیز ۲۰۰ 
میلیون دلار به پروژه های آبخیزداری از محل اعتبارات صندوق توسعه ملی اختصاص یافت که 

از این مبلغ ۱۲ میلیارد تومان در استان قم هزینه شده است.

قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم خبرداد

برگزاری کلاس های آموزشی ازدواج برای 
مددجویان 

قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم گفت: ۱4۰ ساعت کلاس آموزشی ازدواج 
برای مددجویان کمیته امداد در استان برگزار می کنیم که در این کلاس ها مباحث مختلف 
مطرح می شود. افشین پایانی با اشاره به فرزندان خانواده های مددجوی کمیته امداد استان 
قم اظهار کرد: اشراف خوبی بر وضعیت این قشر از مددجویان داریم و کلاس هایی در طول 
سال برای فرزندان خانواده های مددجو در کانون های فرهنگی و هنری کمیته امداد در استان 
قم برگزار می شود. وی ادامه داد: ۱4۰ ساعت کلاس آموزشی ازدواج برای مددجویان کمیته 
امداد در استان قم برگزار می کنیم که در این کلاس ها مباحث مختلف مطرح می شود، قشر 
جوان مددجوی کمیته امداد از این کلاس ها استقبال می کنند. قائم مقام کمیته امداد استان 
قم افزود: کلاس های آموزشی این نهاد برای مددجویان در سن ازدواج یعنی ۱8 تا ۳۰ سال 
در سه سطح برگزار می شود، کلاس ها ۱۰ تا ۱۵ نفره است. پایانی فر با اشاره به موضوعات 
کلاس های آموزشی ازدواج برای مددجویان کمیته امداد استان قم اظهار کرد: موضوعات 
این کلاس ها مواردی همچون اخلاق، احکام، مهارت های زندگی، عقل معاش، آسیب های 
اجتماعی، سبک زندگی اسلامی، آمادگی برای ازدواج، عقاید، تغذیه و سلامت و مهارت های 
فنی و هنری است. وی ادامه داد: به غیر از برگزاری کلاس های آموزشی، برنامه ارائه مشاوره به 
مددجویان کمیته امداد استان قم در سن ازدواج به صورت گسترده در حال اجرا است، در هر 
اداره اجرایی این نهاد، دو مشاور حضور دارند که به مددجویان کمیته امداد استان قم مشاوره 
می دهند. قائم مقام کمیته امداد استان قم خاطرنشان کرد: مشاوران این نهاد در سال جاری 
حدود ۱۰ هزار مشاوره به مددجویان ارائه دادند، مددجویان کمیته امداد استان در صورت نیاز 
و با تشخیص مشاوران این نهاد برای مشاوره های تخصصی به کلینیک های تخصصی مشاوره 

معرفی می شوند.

اجتماعی

 حضرت فاطمه زهرا)س( عالمه ای بی نظیر است که 
ریشه کمالات همه معصومین)ع(، اسوه ای برای زنان 
و مردان، خیر کثیر، نمونه عالی از طهارت و عفاف، ام 
الائمه)س(، گوهر عصمت و ودیعه ای از سوی رسول 
تمام  در  جهانیان  سعادت  برای  اسلام)ص(  گرامی 

اعصار است.
حضرت فاطمه زهرا)س( دارای شخصیت جامع و 
عالی ترین ارزش ها و همچنین آیینه ای از عصمت، 
ساده زیستی، صبر، استقامت، فداکاری، صداقت و 

دفاع از ولایت است.
یافته  پرورش  و  الله  تبار رسول  از  ایشان سلاله ای 
مادر  و  امیرالمومنین)ع(  همسر  اسلام،  مکتب 
حسنین)ع( است که ۱۲ امام شیعه از دامن پاك ایشان 

برای هدایت بشر منصوب شدند.
حضرت زهرا )س( در همه زمینه ها به ویژه عبادت، 
های  صحنه  در  حضور  و  فرزند  تربیت  همسرداری، 
اجتماعی و سیاسی برای تمام مسلمانان الگو است؛ 
شخصیت ایشان به قدری جامع و کامل است که سوره 
»کوثر«، »انسان« و آیه »تطهیر« و »مودّت« در حق آن 

حضرت، همسر و فرزندانش نازل شده است.
حضرت زهرا)س( در بیستم جمادی الثانی سال دوم 
بعثت به دنیا آمدند؛ پدر ایشان محمد)ص( و مادرشان 
وصف  در  اکرم)ص(  پیامبر  دارد؛  نام  خدیجه)س( 
حضرت فاطمه)س( می فرمایند: »هر کس فاطمه)ع( 
را دوست بدارد، در بهشت با من و هر کس با او دشمنی 

ورزد، در آتش دوزخ است.«
حضرت فاطمه زهرا )س( در زمانی چشم به جهان 
گشود که اعراب جاهل، دختران را بی هیچ گناهی و 
فقط به دلیل دختر بودن زنده به گور می کردند؛ در 
چنین برهه ای پیامبر)ص( با بوسه بر دستان دختر 
خویش ارزش والایی به دختران و زنان جامعه عطا کرد و 
آن ها را همردیف مردان در بهره مندی از حقوق انسانی 

قرار داد.
نام فاطمه بر درهای بهشت درج شده است؛ فاطمه 
از مصدر 'ف ط م' گرفته شده؛ فَطمَ در زبان عربی به 
معنی بریدن، قطع کردن و جدا شدن آمده  است؛ در 
مورد علت این نامگذاری در حدیثی از پیامبر اکرم)ص( 
آمده است: »خداوند دخترم فاطمه و فرزندانش و هر 
کس که آن ها را دوست داشته باشد را از آتش دوزخ 
جدا کرده است، به این دلیل او فاطمه نامیده شده 

است«.
از القاب آن حضرت که نشان از جایگاه بسیار رفیع 
ایشان دارد، لقب »سیده نساء العالمین« را می توان نام 
برد که »قاضی نورالله شوشتری«)شهید ثالث( در جلد 
۳۳ کتاب »احقاق الحق« نیز با استناد حدیث معتبری 
از پیامبر اسلام)ص( که فرموده »دخترم فاطمه بزرگ 
ابتدای  از  را  لقب  این  است«،  جهانیان  زنان  بانوی 

خلقت تا پایان جهان برای فاطمه)س( دانسته است.
حضرت علی)ع( نیز در وصف حضرت فاطمه)س( 
می فرماید: »من همسر بتول)ع( هستم؛ همان کسی 

که سرور زنان جهانیان است.«
نویسندگان سیره و محدثان اسلامی برای حضرت 
فاطمه)س( لقب هایی از جمله زهرا، صدیقه، طاهره، 
لقب  که  اند  نوشته  بتول  و  مبارکه  مرضیه،  راضیه، 

زهرا)س( از شهرت بیشتری برخوردار است.
حضرت فاطمه زهرا)س( نخستین مبلغ پیروی از 
ولایت بودند که در راه دفاع از ولایت در سوم جمادی 

الاخر سال ۱۱ هجری به شهادت رسیدند.
جزیره  شبه  در  اسلام  ظهور  از  قرن   ۱4 که  امروز 
عربستان می گذرد، همچنان بر تعداد ارادتمندان و 
شیفتگان آن حضرت افزوده می شود و بیش از گذشته 
به شخصیت دردانه پیامبر)ص( که سرچشمه فضایل و 

خوبی هاست، تأسی می شود.
 سیاست حضرت فاطمه)س( حمایت از 

ولایت و امامت بود
رئیس اداره امور قرآنی اداره کل تبلیغات اسلامی 
استان قم در باره شخصیت سیاسی آن حضرت معتقد 
است: سیاست حضرت فاطمه)س( حمایت از ولایت 

و امامت بود و در همین مسیر جان خود را فدا کردند.
عظیمی  جواد  سید  والمسلمین  الاسلام  حجت 
همچنین اضافه کرد که حضرت زهرا)س( نخستین 
شهادت  به  ولایت  از  دفاع  راه  در  که  است  شهیدی 
رسیدند که این مسأله نشانگر عظمت و اوج شخصیت 

حضرت زهرا)س( است.
برای  الگو  بهترین  زهرا)س(  حضرت  افزود:  وی 

مؤمنان به ویژه قشر جوان که به دنبال زندگی همراه با 
معنویت، کمال و شخصت واقعی هستند، است.

این روحانی از سلاله سادات ادامه داد: حضرت زهرا 
)س( الگویی کامل در عبادت و تقوا و از این نظر زبانزد 
عام و خاص است و زمانی که ائمه)ع( ایشان را حجت 
می نامند، مشخص است که حضرت زهرا)س( الگوی 

امامان معصوم نیز بوده اند.
فاطمه)س(  حضرت  که  این  به  اشاره  با  عظیمی 
است،  خانواده  بنیان  تحکم  مسیر  در  الگو  بهترین 
تواند  می  ایشان  سیره  به  تأسی  کرد:  خاطرنشان 
بسیاری از مشکلات در زندگی زناشویی را حل کند و 

الگویی فاخر برای تحکیم بنیان خانواده باشد.
وی تأکید کرد: جوانان باید از برنامه های سیاسی و 
اجتماعی آن حضرت الگو بگیرند و بدانند که حضرت 
فاطمه)س( در چه زمان و برهه ای در مسائل سیاسی 
ورود پیدا می کردند تا دچار سیاست زدگی و تحت تأثیر 

افکار جناح های مختلف نباشند.
مسائل  در  زهرا)س(  حضرت  داد:  ادامه  عظیمی 
قرآن  به  تمسك  انفاق،  مردمداری،  ویژه  به  مختلف 
مسائل  در  بموقع  حضور  شناسی،  امام  ولایت،  و 

اجتماعی و سیاسی سرآمد بودند.
رئیس اداره امور قرآنی اداره تبلیغات اسلامی قم در 
گفت وگو با ایرنا با بیان این که در زیارت جامعه کبیره 
از ۱4 معصوم به عنوان نور واحد و صراط مستقیم نام 
برده می شود، گفت: حضرت فاطمه)س( در وصیت 
خود از حضرت امیرالمومنین)ع( می خواهند که از 
او راضی باشند و امیرالمومنین)ع( پاسخ می دهند 
که شما سرور اهل تقوا هستی و بالاتر از شما در تقوا 
وجود ندارد که این سخنان نشانگر عظمت وجودی و 

شخصت حضرت زهرا)س( است.
حضرت  روایتی  در  باقر)ع(  امام  کرد:  اضافه  وی 
زهرا)س( را هدیه ای الهی از سوی خداوند به بشر و در 
روایتی دیگر برکت نور حضرت)س( را دلیل روشنایی 

عالم عنوان می فرمایند.
حضرت زهرا )س( نمونه بارز روشنگری و 

بصیرت افزایی
معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش قم نیز با 
تأکید بر اینکه حضرت زهرا)س( الگویی تام و تمام برای 
همه به ویژه بانوان است، اظهار کرد: حضرت زهرا )س( 
نمونه بارز روشنگری، بصیرت افزایی و حضور بموقع در 

صحنه است.
حجت الاسلام والمسلمین محمدرضا قاسمی نیا ، 
ایام فاطمیه را فرصتی برای بازخوانی ابعاد شخصیتی 
حضرت زهرا)س( دانست و گفت: حضرت زهرا)س( 
الگویی برای همه زنان و مردان در موضوع بصیرت، 
حضور بموقع در صحنه و دفاع از ولایت است که در 
شرایط کنونی جامعه ما به این مؤلفه های مهم نیازمند 

است.
وی ادامه داد: دفاع از ولایت، ساده زستی، ازدواج، 
خانه داری، همسرداری، تربیت فرزندان، حضور در 
دفاعی  و  نظامی  سیاسی،  اجتماعی،  های  صحنه 
حضرت زهرا)س( را الگوی تام و تمام برای همه به ویژه 

بانوان تبدیل کرده است.
و پرورش قم،  اداره کل آموزش  معاون سوادآموزی 
بصیرت را محور زندگانی و شخصیت فاطمه زهرا)س( 

دانست و تأکید کرد: انتظار این است که ویژگی های 
شخصیتی و سیره عملی، علمی، بصیرتی و عبادی 
حضرا زهرا)س( در دانشگاه ها و حوزه های علمیه مورد 
توجه جدی تر قرار گیرد و به عنوان محتوای درسی به 

دانشجویان و طلاب آموزش داده شود.
وی افزود: زهرای مرضیه)س( با وجود اینکه همسر 
خلیفه مسلمین بودند در اوج ساده زیستی زندگی 
می کردند که باید این سیره عملی زندگی حضرت 
و  مسؤولان  همسران  تمام  برای  الگویی  زهرا)س( 
مدیران کشور باشد تا با دوری از تشریفات و تجملات، 

رهروان حضرت فاطمه)س( باشند.
قاسمی نیا با بیان اینکه حضرت زهرا)س( در خانه، 
بهترین همسر، خانه دار و مربی فرزندان و در مسائل 
بود، گفت: آن  افراد  ترین  بابصیرت  سیاسی جامعه 
حضرت حامی، همراه و همپای حضرت علی)ع( به 
عنوان مدافع، پیرو و رهرو امیرالمومنین)ع(به عنوان 

امام و رهبر جامعه بودند.
وی با اشاره به جایگاه حضرت زهرا)س( گفت: بر 
اساس روایات شیعه و اهل سنت، حضرت زهرا)س( نه 
تنها سرور زنان اهل بهشت، بلکه سرور زنان عالم است 
الگویی گرانمایه  باید به عنوان  که این جایگاه رفیع 
مورد توجه همه به ویژه زنان جوانان جامعه ما باشد تا 
از فرصت جوانی، بهترین استفاده را برای تعالی خود 

ببرند.
قاسمی نیا، مقاومت، ایستادگی و صبر در مسائل 
حضرت  های  ویژگی  دیگر  از  را  زندگی  مشکلات  و 
زهرا)س( دانست و ادامه داد: در شرایط کنونی که در 
مسائل اقتصادی با مشکلات و تنگناهای معیشتی 
روبرو هستیم نقش خانواده ها با محوریت زنان و مادران 
نقشی تعیین کننده در عبور از این پیچ سخت تنگنای 

معیشتی و اقتصادی است.
وی، همزمانی ایام فاطمیه با  سالگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی را فرصتی برای بازخوانی نگاه انقلاب به بانوان 
و نقش آفرینی زنان در طول انقلاب اسلامی دانست 
و تأکید کرد: نقش زنان و بانوان کشور در چهار دهه 
انقلاب اسلامی، برگرفته از زندگی حضرت زهرا)س( 
بوده به گونه ای که در تمام صحنه های اجتماعی، 
سیاسی، اقتصادی و خانوادگی حضور زنان پررنگ و 
گسترده بوده است. قاسمی نیا با اشاره به نگاه والای 
امام راحل و مقام معظم رهبری به زن، گفت: امام)ره( 
در وصیتنامه خود اشاره کرده اند که حضور بانوان و 
زنان در صحنه های مختلف مورد نیاز کشور همدوش 
مردان در راه تعالی اسلام و تحقق مقاصد قرآن از جمله 

افتخارات انقلاب است.
و پرورش قم،  اداره کل آموزش  معاون سوادآموزی 
نقش آفرینی بانوان در پیروزی انقلاب اسلامی و دفاع 
مقدس را نمونه ای بارز از شجاعت، شهامت و بصیرت 
بانوان کشور دانست و تأکید کرد: بانوان ایران اسلامی 
نه تنها در پیروزی انقلاب، بلکه در پشتیبانی از جبهه ها 

نیز نقش تعیین کننده ای داشتند.
وی با تجلیل از مادران شهدا گفت: مادران شیرزن 
این مملکت با تربیت فرزندانی برومند، با افتخار آنها را 
در راه اسلام و قرآن تقدیم انقلاب کردند و در شهادت 
نباید نقش  عزیزان خود صبر و استقامت کردند که 

مادران شهدا را در پیروزی ملت ایران فراموش کرد.

به مناسبت سالروز شهادت حضرت فاطمه زهرا )س(؛

معاون معاونت امور زنان و خانواده نهاد ریاست جمهوری :حضرت فاطمه )س( ودیعه رسول اکرم )ص( برای هدایت بشر

نرخ طلاق در قم ۱2 درصد کاهش  یافت
معاون برنامه ریزی و هماهنگی معاونت امور زنان و خانواده نهاد ریاست جمهوری گفت: نرخ 

طلاق در نیمه نخست امسال ۱۲ درصد نسبت به مدت مشابه پارسال کاهش یافته است. 
به گزارش استانداری قم، زهرا جواهریان در این زمینه در یک گفت و گو خاطرنشان کرد: 
آموزش و مشاوره های قبل، حین و بعد از ازدواج در دستور کار استان قرار داشته و اجرایی شده 

است که نتیجه آن کاهش مطلوبی از جمله کاهش طلاق در پی داشته است.
وی با اشاره به اقدامات موثر در راستای کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی با تلاش 
مسئولان استان قم، افزود: راه اندازی نخستین مرکز نگهداری و درمان اعتیاد زنان که به صورت 
ویژه به این معضل می پردازد از جمله این اقدامات است و دستگاه های اداری مرتبط، نهادهای 
انتظامی و قضایی تلاش های موثر و گسترده ای برای درمان، بهبود وضعیت و سامان دادن به 
این قشر به عمل آورده اند. وی با استناد به آمار دبیرخانه شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر 
استان قم، گفت: جمعیت زنان دستگیرشده در رابطه با جرایم مرتبط با مواد مخدر تقریبا یک 
درصد از کل آمار دستگیرشدگان است. جواهریان با اشاره به اخبار انتشاریافته از سخنان وی 
در جلسه شورای برنامه ریزی استان قم، گفت: آمارهای ارائه شده مربوط به سال ۱۳9۵ مرکز 
آمار ایران بوده است و هدف از ارائه این آمار توجه دادن به موضوع اثربخشی اقدامات استان در 

راستای کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی به ویژه در حوزه زنان می باشد.
شاخص های عدالت با عملیاتی شدن سند ارتقاء وضعیت زنان و خانواده محقق 

می شود
وی در ادامه گفت: نقطه عطف اجرای شاخص های عدالت، برنامه ملی سند ارتقاء وضعیت 
زنان و خانواده در استان هاست که از سال 9۶ در دستور کار معاونت قرارگرفته است. وی افزود: 
این شاخص ها در راستای اجرایی سازی ماده ۱۰۱ قانون برنامه ششم با همکاری دستگاه های 
اجرایی در هشت محور و ۱۷9 شاخص تصویب و برای اجرا به دستگاه های اجرایی ابلاغ شد. 
معاون برنامه ریزی و هماهنگی معاونت امور زنان و خانواده نهاد ریاست جمهوری اضافه کرد: 
این اسناد در شورای برنامه ریزی ۳۱ استان به عنوان برنامه عمل به تصویب رسیده و هر استان 
نقشه راه رسیدن به عدالت را براساس شرایط خاص فرهنگی، اقتصادی، بومی و محلی استان 
خود ترسیم نموده است. وی ادامه داد: مجموعه دستگاه های اجرایی ذیربط ملزم هستند 
مطابق با این سند با هدف دستیابی به عدالت و کاهش فاصله ها قدم بردارند. وی با اشاره به 
این که تاکنون ۲۰ سند در استان های مختلف تدوین و به تصویب رسیده است، بیان کرد: توجه 
خاص استانداران و همکارانشان به سند ارتقای وضعیت زنان استان بسیار ارزشمند و قابل تقدیر 

است و خوشحالیم توانسته ایم با تعامل دوجانبه، گام های مثبتی در این زمینه بردارید.
 

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان خبرداد

انجام ۳۹0کیلومتر توسعه شبکه گازدر استان اصفهان 
مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان گفت :از ابتدای سال تا کنون بیش از ۳9۰ کیلومتر 

شبکه گذاری گاز در سطح استان اصفهان انجام شده است.
سید مصطفی علوی، مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان با اعلام این مطلب افزود: از 
مجموع عملیات شبکه گذاری درسال 98، بالغ بر۲۰۵ کیلومتر توسعه گازرسانی در شهرها 
بوده و ۱8۵ کیلومتر در روستاها انجام شده است که با اجرای این حجم شبکه گذاری جدید، 

مجموع طول شبکه گاز در استان اصفهان به ۲۶هزار و ۳۲4 کیلومتر افزایش یافته است.
وی، با اشاره به اینکه استان اصفهان مساحتی بیش از ۱۰۷ هزار کیلومترمربع دارد و با توجه 
به پراکندگي شهرها و روستاهای استان گفت: در حال حاضر99.۵ درصد جمعیت استان 
از نعمت گاز بهره مند شده اند. مهندس علوی افزود: در حال حاضر 99.۶درصد جمعیت 
شهری، معادل ۱۰9شهر و 9۵ درصد جمعیت روستایی معادل ۱۰۶۰ روستا از گاز طبیعی 

استفاده می کنند.
مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان، با اشاره به اینکه شبکه های گازرسانی سراسر کشور به 
هم پیوسته است تاکید کرد: رعایت مصرف بهینه و منطقی از گاز طبیعی زمینه را برای تامین 
گاز همه هموطنان عزیز در سراسر کشور فراهم خواهد کرد.  مهندس علوی، با تاکید بر مصرف 
بهینه گاز طبیعی در بخش های مختلف خانگی ، تجاری، عمومی اعم از اماکن مذهبی، 
مساجد، حسینیه ها و تکایا بیان داشت: توصیه به صرفه جویی مصداق بارز امر به معروف و نهی 
از منکر است و ترویج این مهم در اماکن مذهبی می تواند در ارتقای سطح فرهنگ مصرف بهینه 
انرژی بسیار موثر باشد. وی، تصریح کرد: مسئله صرفه جویی در کشور بسیار مهم و اساسی 
است به حدی که اگر یک درجه دمای منازل را کاهش دهیم، روزانه به مقدار قابل توجهی گاز 
طبیعی صرفه جویی خواهد شد. علوی، گفت: گاز یک سوخت استراتژیک است نباید از هدر 
رفت آن به سادگی گذشت، گاهی می بینیم که به اهمیت انرژی گاز بی توجهی می شود، می 

توان با پوشش مناسب درب و پنجره ها از هدر رفت گرماجلوگیری کرد.
 

شهردار اصفهان خبر داد  

اجرای پروژه های اصفهان 2020 در 
قالب های طرح های محرک توسعه 

شهردار اصفهان گفت: برخی از پروژه های طرح اصفهان ۲۰۲۰ در قالب طرح های محرک 
توسعه در مناطق ۱۵ گانه اجرا می شود و این برنامه در بودجه سال 99 شهرداری هم لحاظ 

شده تا این طرح ها اجرایی شود.
قدرت اله نوروزی در ارتباط زنده رادیویی با برنامه »سلام اصفهان« با اشاره به اینکه سه شنبه 
هفته قبل برای تسریع در پیگیری برخی پرونده های مناطق به معاونت شهرسازی رفته و زاویه 
دید را برای اعمال مدیریت تغییر دادیم، اظهار کرد: در این بازدید، مدیران مرتبط با موضوع 
هم حاضر بودند و وضعیت پرونده ها و املاک واقع در برخی از مناطق ۱۵ گانه را مورد بررسی 
قرار دادیم.  وی ادامه داد: این کار برای کوتاه کردن مسیر رسیدگی و تسریع در تعیین تکلیف 
پرونده های مردم انجام شد. در ملاقات مردمی در مناطق به همین شکل رسیدگی به پرونده 
ها و درخواست های مردم را پیش می بریم و هرجا که لازم باشد حضور مستقیم پیدا می کنیم. 
شهردار اصفهان تصریح کرد: این روند حتما در معاونت های دیگر شهرداری ادامه خواهد 
یافت و گاهی محل کار را در همان جا قرار خواهیم داد.  وی با بیان اینکه بر اساس طرحی که 
شورای شهر و کمیسیون گردشگری و حقوقی شورا به شهرداری داده بودند و با توجه به تاکید 
مدیریت شهری در ارتباط با طرح های گردشکری ذیل برنامه اصفهان ۲۰۲۰ ما سال آینده 
برخی از پروژه های طرح اصفهان ۲۰۲۰ را در قالب های محرک توسعه در مناطق ۱۵ گانه 
اجرا می کنیم، گفت: این برنامه را در بودجه سال 99 شهرداری هم لحاظ کردیم تا این پروژه 

ها اجرایی شود. 
 

توصیه مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم به مسؤولان HSE واحدهای صنعتی:

رسالت زیست محیطی خود را همواره
 به یاد داشته باشند

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: مسؤولان و کارشناسان HSE واحدهای 
صنعتی، باید رسالت قانونی، شرعی و انسانی خود در جهت حفظ و حراست از محیط زیست و 

حق سلامت مردم را همواره به یاد داشته باشند.
 HSE کارشناسان  و  مسؤولان  آموزشی  کارگاه  نخستین  در  مشکینی  موسوی  رضا  سید 
واحدهای صنعتی استان گفت: امروز محیط زیست کشورمان در شرایط نامطلوبی است که 

ادامه این روند منجر به ایجاد بحران های امنیتی و اجتماعی خواهد شد.
وی بر ضرورت نقش آفرینی و دغدغه مندی همه مردم و مسؤولان در پاسداری از محیط 
زیست بر اساس اصل ۵۰ قانون اساسی تأکید کرد و گفت: برای گذر از چالش های زیست 
محیطی و مشکلاتی که در ابعاد گوناگون طبیعی و انسانی با آن مواجه هستیم، همه باید 
تکلیف و وظیفه خود در برابر محیط زیست را بشناسند و به آن عمل کنند. مدیرکل حفاظت 
محیط زیست استان قم با اشاره به فعالیت ۲ هزار و ۵۰۰ واحد صنعتی در استان، خاطرنشان 
کرد: تجمیع واحدهای آلاینده در پیرامون شهر قم که شاید هرکدام حداقل ملاحظات زیست 
محیطی را رعایت کرده باشند، معضل بسیار بزرگی است که باعث ایجاد آلودگی های شدید 
در استان شده است. وی ایجاد آلودگی های زیست محیطی را در تضاد با حق الناس و حقوق 
شهروندی دانست و گفت: مسؤولان و کارشناسان HSE واحدهای صنعتی، باید تکلیف و 
رسالت قانونی، شرعی و انسانی خود در جهت حفظ و حراست از محیط زیست و حق سلامت 
مردم را همواره به یاد داشته باشند. موسوی در پایان اهمیت به روز بودن اطلاعات و آگاهی های 
زیست محیطی فعالان صنعتی و اقتصادی را مورد توجه قرار داد و گفت: امیدواریم با برگزاری 
چنین کارگاههای آموزشی، ضمن ارتقاء دانش زیست محیطی در میان مخاطبان تأثیرگذار، 
بتوانیم ارتباط هرچه بهتری میان اداره کل حفاظت محیط زیست و فعالان صنعتی ایجاد کنیم.

 
 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم :

مسجد امام زین العابدین قم ثبت ملی شد
 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم از ثبت مسجد امام زین 
العابدین در فهرست آثار ملی ایران خبر داد.

 به گزارش روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم، 
حمید یزدانی امروز با اعلام این خبر گفت: مسجد امام زین العابدین در خیابان چهارمردان، 
چهارراه سجادیه قرار گرفته که با توجه به نوع پلان و طاق های آن و بررسی های به عمل آمده 

قدمت بنا به دوره قاجاریه می رسد.
 مدیرکل میراث فرهنگی قم ادامه داد: تزیینات آجری و سر ستون های سنگی مسجد و 
استفاده از شیوه های متفاوت برای اجرای پوشش ها مانند طاق... با اعمال تزیینات آجری 

بسیار زیبا، جلوه و زیبایی بنا را دوچندان کرده است.
 یزدانی با اشاره به آسیب های  وارده به این اثر تاریخی گفت: احداث شبستان شرقی جهت 
گسترش مسجد و الحاق آن به شبستان قدیمی و  همچنین برداشتن درهای قدیمی و نصب 
درهای فلزی جدید، جزء آسیب های وارده به مسجد امام زین العابدین مشهور به مسجد 

سجادیه می باشد.

اگهی مفقودی
 سندکمپانی وبرگ سبزپرایدسواری مدل ۱۳۸۲ به شماره 

پلاک ۱۲ - ۵۴۱ ب ۴۳ به شماره موتور ۰۰۴۴۱۰۸۸ شماره 
شاسی S۱۴۱۲۲۸۲۹۰۴۹۱۵ به نام سیدهاشم رضوی 

مفقودگردیده وفاقداعتبارمیباشدمالک متعهدگردیده هرگونه 
بزه وسوء استفاده رابرعهده خواهدگرفت.

۹۳۲۰

 آیت الله محسن غرویان استاد دروس سطح عالی حوزه علمیه قم بهترین الگو برای 
تهذیب نفس و بازگشت به مسایل اخلاقی و درونی سازی را شخصیت حضرت فاطمه 
زهرا)س( دانست و گفت: زنان نیمی از سرمایه  های انسانی محسوب می  شوند که باید با 
الگوگیری از شخصیت بارز آن حضرت)س( و تعالیم دین مبین اسلام افق اعتقاد، عقاید و 

معرفت خود را ارتقاء دهند.
سالروز شهادت حضرت فاطمه)س( به عنوان سرآغاز مصیبت های اهل بیت)ع( معنا 
و پیام خاصی در بر دارد. بی شك آفرینش و زندگی حضرت فاطمه زهرا )س( این نکته 
را به اثبات می رساند که می توان از محیط خانه منشا تحولات اجتماعی شد، در محراب 
عبادت کرد و با ملکوت اعلی همنوا شد، می توان آگاهی را در ادبیات سیاسی و فرهنگی 

به بالاترین حد خود رساند.
زهرای اطهر)س( بزرگ بانویی بود که بستر زمان را برای پویایی اسلام هموار ساخت و در 
مقام یك زن با دفاع از جایگاه نبوت و امامت به رسالت خویش عمل کرد. ایشان در جایگاه 
همسر، همواره برای حضرت علی)ع( شریکی وفادار بود و در تربیت و پرورش فرزندان خود 
اهتمام ویژه ای داشت، فرزندانی که در مکتب تربیتی مادر فرامین اسلام را با تمام وجود 

آموختند تا بتوانند در آینده پیام آور حق باشند.
آیات متعددی در بیان شأن و مقام آن حضرت)س( نازل شده است که از آن جمله 
می توان به آیه  تطهیر، آیه مباهله، آیات آغازین سوره دهر، سوره کوثر، آیه اعطای حق ذی 

القربی و... اشاره کرد.
به  با تحمل سختی های بسیار  پیامبر اسلام)ص(،  از وفات  حضرت زهرا)س( پس 
شهادت رسید و امام علی)ع( بنابر سفارش ایشان پیکر مطهرشان را به صورت پنهانی به 
خاك سپرد. در تاریخ شهادت حضرت فاطمه)س( چند روایت وجود دارد که سوم جمادی 

الثانی ١١ هجری وایتی صحیح تر از تاریخ ١٣ جمادی الاولی است.
به مناسبت سالروز شهادت حضرت فاطمه زهرا)س( با آیت الله »محسن غرویان« استاد 

دروس سطح عالی حوزه علمیه قم و پژوهشگر امور دینی  گفت و گو پرداخت ایم.
در ادامه متن کامل این گفت وگو را می خوانیم:

تهذیب نفس و بازگشت به مسایل اخلاقی و درونی سازی از جمله مسایل 
مهم اجتماعی- سیاسی جامعه امروزی به شمار می رود، در این زمینه الگوگیری 
از شخصیت حضرت فاطمه زهرا)س( به خصوص برای زنان تا چه اندازه می تواند 

موثر باشد؟
به  و  افراد جامعه  تمامی  برای  کاربردی شخصیت حضرت زهرا)س(  نکات  به  توجه 
خصوص زنان و نسل جوان می تواند در تمامی مراحل زندگی مفید و راهگشا باشد. 
حضرت فاطمه)س( مادر 2 تن از امامان معصوم)ع( بودند که بهترین صورت ممکن 
آنها را تربیت کردند. مطرح کردن نام ایشان تنها مختص زن و مادربودن نیست و نباید 
صرف به لفظ و شعار اکتفا کرد و تنها به کلیات زندگی آن حضرت)س( پرداخت. برای 
اینکه الگوگیری از وی باید بتوان تجسم عملی پیدا کرد و راه های پیروی را جست، در واقع 
حضرت زهرا)س( الگوی عینی و عملی در زندگی همه بشریت است. آن حضرت)س( در 
حوزه اعتقادی، بینش، دانش و معرفت در افق بسیار بالایی قرار داشت، بنابراین زنان در 
جامعه امروزی برای اینکه بتوانند به سیره ایشان نزدیك شوند باید دید اعتقادی، عقاید و 
معرفتی خود را ارتقاء دهند زیرا بدون داشتن بینشی عمیق از دین و شیوه معصومین)ع( 

نمی توان سخن از عمل به معارف آنان به میان آورد.
حضور حضرت زهرا)س( در عرصه های مختلف اجتماعی- سیاسی را چگونه 
ارزیابی می کنید، زنان امروزی چگونه می توانند با تاسی به ایشان در حوزه های 

مختلف مشارکت و فعالیت کنند؟
حضرت زهرا)س( هیچگاه در خانه نمی ماند و در تمام مسایل سیاسی و خلافت حضور 

داشت و همپای همسر خویش حضرت علی)ع(به امور می پرداخت. انجام فعالیت ها و 
مسوولیت های اجتماعی به وسیله زنان برای دفاع از کیان اسلام و نظام بسیار ارزشمند 
است اما نباید به وظایفی همچون رسیدگی به امور زندگی آسیبی وارد کند. حفظ کانون 
خانواده و انسان سازی رسالت بزرگ زن مسلمان است که نباید آن را با چیزی دیگر قیاس 
کرد. عینیت یافتن رفتارهای حضرت زهرا)س( در جامعه نیازمند دغدغه، برنامه ریزی و 
ایجاد بستر اجتماعی است که در این زمینه مسوولان و متولیان امر باید راهکاری پیدا کنند 
که رفتارهای اجتماعی- سیاسی حضرت زهرا)س( در تمامی ابعاد جامعه تقویت شود تا 

همگان گرایش بیشتری به عمل به سیره معصومان)ع( داشته باشند.
با مرور بر خطبه های حضرت زهرا)س( به بینش علمی ایشان پی برده می 
شود که از جایگاه ویژه ای برخوردار است، زنان در جامعه کنونی برای کسب علم و 

معرفت چگونه می توانند قدم در راه ایشان بگذارنند؟
خواندن خطبه های حضرت زهرا)س( نشان دهنده جایگاه علمی و دانش بالای ایشان 
نسبت به مسایل زمان بود. در بسیاری از کتاب های علمی و فقهی آمده است که حضرت 
فاطمه)س( دارای صحیفه فاطمیه بود که ایشان مطالب اخلاقی، فقهی، تفسیری، 
کلامی و اعتقادی را در این صحیفه ارزشمند جمع آوری می کرد. محدثه یکی از القاب آن 
حضرت)س( به معنی تحدیث است که یعنی از عالم غیب مطالبی به قلب ایشان الهام می 
شد. همانطور که علامه حسن زاده آملی در تفسیر سوره قدر می گوید؛ لیله القدر همان 
قلب حضرت فاطمه )س( و سوره های قرآن کریم به قلب ایشان نازل شده است. این موارد 
تفسیرهای بلند عرفانی هستند که حکما، علما و فلاسفه اسلامی درباره ایشان می گویند. 
آن بانوی والا مقام همواره به دنبال کسب دانش و معرفت بود و با تامل و تفکر در مسایل 
زمان به بازگویی آن مطالب مردم را راهنمایی و هدایت می کرد. زنان در جامعه امروزی 
باید با تاسی به ایشان به دنبال کسب معرفت و علم بروند و با برداشتن موانع و مشکلات به 

جایگاه های مهمی در جامعه دست پیدا کنند.
آیا ترویج آموزه های فاطمی در زندگی نیازمند تبلیغ و فرهنگ سازی است؟

مبلغان دینی نباید شخصیت حضرت زهرا)س( را به عنوان زنی مصیبت دیده و زجره 
کشیده و فردی که دایم در حال گریه بود نشان دهند بلکه باید جنبه های نشاط، تحصیل 
علم و کمال ایشان را نیز بازگوکنند. معرفی آن حضرت)س( با شیوه های جدید به گونه ای 
باشد که باعث نقل ارزش های ناب ایشان نظیر عفت، صداقت، صبر و… به نسل های 
آینده باشد.علما با معرفی شخصیت حضرت زهرا)س( و نقش های ایشان در مکان های 
عمومی و جلسات مختلف به فرهنگ سازی سیره و روش ایشان بپردازند زیرا تبلیغ آموزه 
های دینی متناسب با شرایط روز و بسترسازی برای تحقق الگوها در سیاست گذاری ها و 

برنامه های فرهنگی بسیار مهم است که باید به آنها توجه شود.
بهترین راهکار برای تحقق حقوق زنان چیست؟

امروز در مجلس شورای اسلامی بانوان فرهیخته و دانشمندی وجود دارد که در زمینه 
های مختلف فعالیت دارند و طرح ها، نظریات جدید و نوینی ارایه در خصوص حقوق 
زنان مطرح می کنند که این موارد باید مستمر باشد. باید در سطوح دانشگاهی و حوزوی 
نیز درباره حقوق زنان بحث ها یی همچون، ارث، دیه، تحصیل علم، حقوق اجتماعی- 
سیاسی مطرح شود. همچنین بحث های تطبیقی و مقیاسی میان ادیان و مکاتب مختلف 
می تواند کارساز باشد تا به شکل قانون و ضابطه در بیاید و جزو هنجارهای اجتماعی 
محسوب شود. بازنگری و آسیب شناسی چگونگی حضور زنان در عرصه های مختلف 
سبب شناخت نقاط ضعف و تقویت نقاط قوت می شود. زنان نیمی از سرمایه  های 
انسانی محسوب می  شوند که باید با استفاده و الگوگیری از شخصیت های چون حضرت 
زهرا)س( و تعالیم دین مبین اسلام از تخصص و دانش آنان در عرصه های اجتماعی و 

مدیریتی به بهترین وجه استفاده کرد.

استاد برجسته حوزه علمیه قم مطرح کرد؛
حضرت زهرا)س(، بهترین الگو برای تهذیب نفس و بازگشت به مسایل اخلاقی
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چرا به پول جدید، رمزارز گفته می شود؟

آنچه باید درباره رمزارز بدانید

گزارش از مریم السادات علم الهدی
 رمزارز، ارز دیجیتال، پول مجازی، بیت کوین، آلت کوین؛ اینها کلماتی هستند که زیاد 
می شنویم، اما شاید اطلاع زیادی درباره اینکه چه هستند، چطور کار می کنند و چه 

تفاوتی با هم دارند، نداشته باشیم.
بیت کوین، اولین رمزارزی است که می شناسیم و ایده مقدماتی آن برای اولین بار 
در سال ۱۳8۵/۲۰۰۷ مطرح شد. آشنایی با بیت کوین شروع خوبی برای آشنایی با 
رمزارزها است. این پول جدید توسط فرد یا مجموعه ای با نام مستعار »ساتوشی ناکاموتو« 
مطرح شد که البته هنوز هم بعد از گذشت حدود ۱۳ سال کسی هویت واقعی وی را 
نشناخته است. ساتوشی ناکاموتو برای معرفی بیت کوین، دلایل نیاز به این پول جدید 
و سازوکار فنی آن را روی اینترنت منتشر کرد. وی دلیل اصلی تلاش برای معرفی پول 
جدیدی به نام بیت کوین را مسئله اعتماد معرفی کرد. یک معامله ساده خرید و فروش را 
در نظر بگیرید. طرفین این معامله یعنی خریدار و فروشنده، همواره به فرد سومی اعتماد 
می کنند که ممکن است چندان هم قابل اعتماد نباشد. این فرد سوم کسی است که پول 
را منتشر کرده، آن را کنترل می کند و با روش های خود در اختیار جامعه قرار می دهد؛ 

یعنی بانک مرکزی هر کشور.
چرا بانک های مرکزی قابل اعتماد نیستند؟

پیش از این، پول ها به پشتوانه فلزات گران بها ماند طلا و نقره، ارزش پیدا می کردند. 
در واقع پول های کاغذی رسید طلاها و نقره هایی بودند که مردم در بانک داشتند. این 
رسیدها آن قدر اعتبار پیدا کردند که جای طلا و نقره را گرفتند و مردم معاملات بین خود 

را با استفاده از آنها انجام می دادند.
حدوداً تا پایان جنگ جهانی دوم، این پشتوانه پا برجا بود. بانک مرکزی هر کشوری، 
بر اساس ذخایر طلای خود اعلام می کرد یک واحد پول آن کشور، معادل چه میزان 
طلاست. البته اعتماد به بانک های مرکزی تا جایی بود که کسی سراغ طلاهای ذخیره 
شده در بانک را نمی گرفت و معاملات با رسیدها یا همان پول های کاغذی که مردم در 
دست داشتند، انجام می شد. بعد از جنگ جهانی دوم، با تضعیف اقتصادهای دنیا و 
کاهش ارزش پول  کشورهای مختلف به ویژه کشورهای اروپایی، در سال ۱۳۲۲/۱944 
در کنفرانسی به نام برتون وودز، توافقنامه ای مورد پذیرش کشورها قرار گرفت که بر اساس 
آن، پشتوانه همه پول ها از طلا به دلار آمریکا تغییر کرد و قرار شد طلا فقط پشتوانه دلار 
باشد. برخی کشورها مثل آلمان غربی، فرانسه و انگلیس با تکیه بر همین پشتوانه، ذخایر 
ارزی شان یعنی دلارهای خود را به آمریکا می دادند و طلا می گرفتند. این تبدیل ها تا 
سال ۱۳49/۱9۷۱ ادامه پیدا کرد، اما بعد از آن فدرال رزرو یا همان بانک مرکزی آمریکا 
برای عمل به تعهدات خود دچار مشکل شد. در اینجا بود که نیکسون، رئیس جمهوری 

وقت آمریکا گفت پشتوانه دلار، طلا نیست بلکه اقتصاد آمریکا است.
این یک تجربه جهانی از اعتماد به بانک های مرکزی است. در اقتصاد داخلی هر کشور 
نیز مسائلی وجود دارد که موجب بی اعتمادی به بانک مرکزی می شود؛ کنترل بر عرضه 
پول و سیاست های تورمی بخشی از این مسائل هستند که با معرفی یک پول جدید 
تا حدودی برطرف می شوند. این پول جدید، باید ویژگی هایی داشته باشد تا مسائل 

پول های بدون پشتوانه امروزی را حل کند.
رمزارزها چه ویژگی هایی دارند؟

پول هایی که امروزه در دست مردم دنیا هستند، به طور متمرکز توسط بانک های 
مرکزی عرضه می شوند و همین تمرکز، مسائلی را به وجود می آورد. به دلیل این تمرکز، 
در جابه جایی پول، به حضور یک واسطه یعنی بانک نیاز داریم. در واقع بانک، پول را از 
ما می گیرد و به طرف مقابل می دهد. رمزارزها، به دلیل غیر متمرکز بودن، نیاز به چنین 
واسطه هایی ندارند و کمک می کنند تراکنش ها به صورت مستقیم و در نتیجه با امنیت 
بالاتری انجام شوند. به مثال بیت کوین به عنوان اولین رمزارز معرفی شده برمی گردیم. 
بیت کوین بر پایه یک فناوری به نام »بلاک چین« کار می کند که می تواند در فضایی که 
افراد به یکدیگر اعتماد ندارند، اعتمادزایی کند. این اعتمادزایی به وسیله یک سازوکار 
رمزنگاری شده  غیرمتمرکز ایجاد شده که شاید اسم آن طولانی و عجیب باشد، اما مفهوم 

ساده ای دارد.
بلاک چین چیست؟

بلاک چین در واقع یک دفتر کل توزیع  شده است. اما دفتر کل چیست؟ فرض کنید 
یک گروه بازرگان داریم که به هم اعتماد ندارند، اما با هم کار می کنند. اعضای این گروه 
برای جلوگیری از تقلب، هر معامله ای را که انجام می شود، بعد از اینکه مورد تأیید همه 
قرار گرفت، ثبت می کنند. ثبت معامله ها چگونه انجام می شود؟ همه این بازرگان ها یک 
دفتر کل دارند که هر معامله تأیید شده ای را که توسط اعضای گروه انجام شده، در آن 
ثبت می کنند. خاصیت دفتر کل توزیع شده چیست؟ همه اعضای گروه، یک نسخه از 
اطلاعات معامله انجام  شده را دارند. تاریخچه همه معاملات موجود است، امکان جعل 
وجود ندارد و مهم تر از همه، اینکه فرد ثالثی به نام دفتردار وجود ندارد تا به طور متمرکز 

حساب ها را ثبت و ضبط کند و عمدی یا سهوی در ثبت معاملات دچار خطا شود.
بیت کوین هم به وسیله همین ثبت  کردن ها در شبکه بلاک چین بین افراد جابه جا 
یعنی  اعضا،  از  کدام  هر  و  می شود  داده  شبکه  به  ریاضی  مسئله  یک  می شود. 
کامپیوترهایی که در شبکه هستند، زودتر این مسئله را حل و در دفتر کل ثبت کند، یک 

امتیاز می گیرد. این امتیازها بیت کوین هستند.
چرا به پول جدید، رمزارز گفته می شود؟

رمزارز، ترجمه ای برای کلمه Cryptocurrency است که شاید خیلی دقیق نباشد. این 
کلمه از دو بخش crypto به معنای رمزنگاری و currency به معنای پول ساخته شده و 

مفهوم دقیق تر آن، »پول رمزنگاری  شده« است.
ثبت های انجام شده در دفتر کل توزیع  شده را به  یاد دارید؟ این ثبت ها به صورت 
رمزنگاری شده در بلاک چین ثبت می شوند. مثلًا عبارت »کامپیوتر الف مسئله را در 
ساعت ۱۵:۳۰ دقیقه حل کرد« به چند حرف و عدد در ظاهر بی معنی تبدیل می شود. 

به الگویی که این تبدیل یا رمزنگاری را انجام می دهد، »هَش« گفته می شود.
برگه های دفتر کل یا »بلوک «ها، اطلاعات مربوط به هَش را در خود ذخیره می کنند و 
زمانی که »زنجیره «ای از این بلوک ها در کنار هم قرار می گیرند، شبکه »بلاک چین« یا 

زنجیره بلوک را داریم.
رمزارز، ارز دیجیتال، پول مجازی، بیت کوین، آلت کوین

حالا فناوری بلاک چین و یکی از محصولات آن یعنی بیت کوین را که اولین رمزارز 
معرفی  شده است، می شناسیم. با این حال هنوز کلماتی وجود دارند که شاید برایمان 
آشنا نباشند. یکی از کلماتی که در کنار بیت کوین زیاد شنیده می شود، »آلت کوین« 
است. در دنیای رمزارزها، دو نوع پول داریم؛ بیت کوین و هرچیز غیر از بیت کوین، به  
گروه  دوم یعنی رمزارزهای غیر از بیت کوین، آلت کوین گفته می شود. اتر، استلار و ریپل 
از دیگر انواع رمزارزها هستند. سه کلمه پرتکرار دیگر که خوب است با آنها آشنا شویم، 
»رمزارز«، »ارز دیجیتال« و »پول مجازی« هستند که برخی اوقات به اشتباه به جای 
یکدیگر استفاده می شوند. پول یا ارز دیجیتال، در مقابل پول فیزیکی قرار دارد. هر 
پولی که به صورت الکترونیکی قابل ذخیره و انتقال باشد، ارز دیجیتال است. رمزارزها و 
همچنین ارز یا پول مجازی، از انواع ارزهای دیجیتال هستند. تفاوت رمزارز و پول مجازی 
در تمرکز و رمزنگاری است. پول مجازی بر خلاف رمزارز، لزوماً رمزنگاری شده نیست 
و نکته مهم تر اینکه در پول های مجازی، همچنان شخص ثالثی وجود دارد که به طور 

متمرکز بر این پول نظارت دارد.

رییس سازمان خصوصی سازی :

میزان سود سهام عدالت اواخر بهمن ماه 
مشخص می شود

 رییس سازمان خصوصی سازی گفت: میزان دقیق سود پرداختی سهام عدالت 
مشخص نشده، بلکه اواخر بهمن ماه رقم آن مشخص و از اوایل اسفند به حساب افراد 
واریز خواهد شد. یک ماه گذشته رییس سازمان خصوصی سازی از واریز سود سهام 
عدالت از اوایل اسفند ماه به حساب مشمولین خبر داد و درباره رقم دقیق سودی که به 
حساب مشمولان پرداخت می شود، اعلام کرد: رقم دقیق آن در وضعیت کنونی مشخص 
نیست، در ابتدا باید سود موردنظر شرکت ها دریافت و در انتها به حسابِ دارندگان سهم 
پرداخت کرد، بنابراین باید تا بهمن ماه صبر کرد تا مشخص شود چه میزان سود به مردم 
تعلق می گیرد. اکنون با توجه به ورود ماه بهمن و احتمال مشخص شدن میزان سود 
واریزی به حساب مشمولان سهام عدالت، علیرضا صالح امروز )دوشنبه( در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا گفت: میزان سود واریزی را به شکل دقیق نمی توان مشخص ساخت و در 
حال دریافت اطلاعات میزان نقدینگی از شرکت ها هستیم به همین دلیل در موقعیت 
فعلی رقم دقیقی را نمی توان بیانکرد. صالح ضمن تاکید بر تفاوت میزان سود واریزی به 
حساب مشمولان سهام عدالت گفت: برخی از افراد دارای سهام یک میلیونی و برخی 
دیگر از سهام ۱۰۰ هزار تومانی برخوردارند، بنابراین میزان سود واریزی وابسته به میزان 
سود پرداخته شده از سوی شرکت ها به این سازمان است. رییس سازمان خصوصی 
سازی خاطرنشان ساخت: افراد تحت پوشش سازمان بهزیستی  و کمیته امداد امام 
خمینی )ره( دارای پرداختی کامل تر نسبت به دیگر ارگان ها هستند. واریز سود سهام 
عدالت سال 9۶ از اول آذر ماه سال 9۷ با واریز سود دو دهک پایین جامعه یعنی کمیته 
امداد امام خمینی )ره( و سازمان بهزیستی آغاز و سود آن به صورت یکجا به حساب این 
افراد واریز شد. جمع مبلغ واریزی سود سهام عدالت دو دهک پایین جامعه 8۶۰ میلیارد 

تومان بود که برای هر نفراز مشمولین ۱۷۵ هزار تومان در نظر گرفته شده بود.

به نظر می رسد در ایامی که تعیین دستمزد سال آینده در دستور کار شورای عالی کار 
قرار گرفته، کارفرمایان خواهان این شده اند که امسال در کنار حداقل دستمزد، مزد 

صنف و مزد منطقه ای تعیین شود.
در شرایطی که برای سال 99 حد و اندازه رشد حقوق کارمندان دولت ۱۵ درصد 
تعیین شده، اما در خصوص حداقل دستمزد، شورای عالی کار در اسفندماه تشکیل 
جلسه خواهد داد و در این زمینه تصمیم می گیرد. شورای عالی کار همه ساله موظف 
است که دستمزد را مطابق تورم تعیین کند. همچنین براساس قانون کار، مزد تعیین 
شده با توجه به ویژگی های جسمی روحی و نوع کار محول خواهد بود که بتواند 

حداقل های زندگی را تعیین کند.
حال به نظر می رسد نمایندگان کارفرمایان در این مسیر حرکت می کنند که با توجه به 
نرخ ۳۵ درصدی تورم در سال جاری، حداکثر میزان افزایش حقوق کارگران ۲۰ درصد 

باشد، امری که به طور قطع مورد مخالفت نمایندگان کارگری روبرو خواهد شد.
البته وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی معتقد است: تحولات دستمزد معمولا در 
روزهای پایانی سال صورت می گیرد، اما از اکنون کارگروه دستمزد شورای عالی کار 
فعال شده و تلاش می کنیم با یک روش سه جانبه گرایی با دو م. لفه حداقل هزینه 
معیشت خانوار و همچنین بررسی نرخ تورم انتظاری سال آینده، پیشنهادات مناسبی 

را در حوزه دستمزد در شورای عالی کار مطرح کنیم.
محمد شریعتمداری می گوید: البته ما باید مراقب مهار دوگانه در تعیین دستمزد 
باشیم، به این نحو که از یک طرف قیمت تمام شده تولید افزایش نیابد و سهم دستمزد 
به میزانی نباشد که مجددا باعث افزایش سطح عمومی قیمت ها و زیان کارگران 
باشد و از سوی دیگر، میزان دستمزد نباید به میزانی باشد که حداقل های مورد نیاز 
خانواده های کارگری تأمین نشود، بنابراین باید در جلسات شورای عالی کار به صورت 
با حضور نمایندگان کارفرمایان، کارگران و دولت به یک دستمزد  سه جانبه گرایی 

منطقی دست یابیم.
هزینه هر خانوار کارگری

در این شرایط، یکی از اعضای شورای عالی کار در این خصوص درباره جلسات 

کمیته مزد می گوید: در این جلسات در تلاشیم اقلامی که در سبد معیشت خانوارهای 
کارگری تاثیر ندارد را در محاسبه در نظر نگیریم.

محمدرضا تاجیک در خصوص وظایف کمیته مزد در تعیین نرخ دستمزد کارگران 
توضیح می دهد: اولین و مهم ترین وظیفه کمیته مزد، مشخص کردن سبد معیشت 
خانوارهای کارگری طبق تبصره ۲ ماده 4۱ است. اعضایی که در جلسات کمیته 
دستمزد حضور دارند، در ابتدا در تلاشند تا درآمدها و هزینه های خانوار کارگری را در 
سال جاری بررسی کنند و در ادامه نسبت به تعیین نرخ دستمزد کارگران برای سال 
آینده اقدام کنند. وی می افزاید: تعداد نفرات خانوارهای کارگری جهت محاسبات 
مزدی  طبق آخرین بررسی های سازمان ملی آمار ۳.۳ نفر است و اعضا شورای عالی 

کار باید درآمد ماهانه کارگران را نسبت به مخارج آنها بررسی کنند.
تاجیک عنوان می کند: بر اساس معیارهایی که در سال گذشته در دست داشتیم، 
هزینه هر خانوار کارگری طی یک ماه ۳میلیون و ۷۵9 هزار و ۲۰۰ تومان تعیین شد، 
امسال نیز تاکنون معیارها را بررسی کرده و در جلسات آینده، اعداد نهایی را اعلام 

خواهیم کرد.
خواسته کارگران تعیین مزد منصفانه

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران نیز با بیان این که هیچ کارفرمایی 
مخالف افزایش دستمزد کارگرانش نیست، از شورای عالی کار خواست منصفانه و 

واقع بینانه به تعیین دستمزد سال آینده کارگران ورود کنند.
هادی ابوی درباره شیوه تعیین دستمزد سال ۱۳99 کارگران، می گوید: هرگونه 
افزایش دستمزد برای سال آینده باید ترکیبی از مزد ثابت و درصدی از دستمزد باشد، 
چون افزایش قیمت ها در سال جاری به گونه ای بود که بسیاری از اقلام مصرفی 

کارگران را درگیر کرد و معیشت خانوارهای کارگری را تحت تاثیر تاثیر قرار داد.
او می افزاید: علاوه بر بحث معیشت و اقلام مصرفی کارگران امسال هزینه های 
حمل و نقل هم به دلیل تغییر نرخ بنزین به آن اضافه شده و جامعه کارگری انتظار دارد 
شورای عالی کار هزینه سبد معیشت کارگران را به گونه ای آنالیز و قیمت گذاری کند که 

کفاف هزینه های زندگی آنها باشد.

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران تصریح می کند: اگر بخواهیم 
دستمزد کارگران را مثل سال قبل بیش از ۳۰ درصد افزایش بدهیم، باز هم شکاف 
بین دستمزد و معیشت کارگران را پر نمی کند، بنابراین امسال دستمزد کارگران باید به 

شکل ترکیبی تعیین شود.
ابوی در عین حال از تاخیر در برگزاری جلسات دستمزد شورای عالی کار انتقاد کرد و 
گفت: معتقدم امسال برای مشخص کردن هزینه سبد معیشت کارگران دیر شده و باید 
به گفت وگوها و مذاکرات مزد سرعت بیشتری بدهیم چون به دلیل افزایش هزینه ها به 
خصوص تغییر نرخ بنزین که تاثیر بسزایی در معیشت خانوارهای کارگری و آسیب پذیر 
خواهد داشت، به چانه زنی های بیشتری نیاز داریم و لازم است جلسات دستمزد 

شورای عالی کار هرچه سریع تر و فشرده تر برگزار شود.
پیشنهاد تعیین مزد منطقه ای

شواهد حاکی از این است که کارفرمایان خواهان این شده اند که امسال در کنار 
حداقل دستمزد مزد صنف و مزد منطقه ای تعیین شود، با این منطق که هزینه 
معیشت کارگران در نقاط مختلف کشور یکسان نیست و در وهله بعد، این کار می تواند 

توزیع صنایع در کشور را منطقی تر کند.
در حال حاضر بسیاری از کشورها از جمله فرانسه و آلمان از الگوی مزد منطقه ای 
تبعیت می کنند، ولی به گفته کارشناسان در این کشورها بیمه بیکاری، بازنشستگی و 
سنوات کارگر کاملا مشخص و در چارچوب قانون است و مشکلی به لحاظ اجرای این 
شیوه تعیین مزد وجود ندارد. همچنین مدافعان دستمزد منطقه ای بر این باورند که 

منطقه ای شدن دستمزدها به سمت انعطاف پذیری بیشتر مزد خواهد رفت.
با این وجود، محمدرضا تاجیک، عضو کمیته مزد شورای عالی کار درباره مزد 
منطقه ای می گوید: به دوستان تذکر دادیم با توجه به این که در حال حاضر وظیفه 
اصلی ما تعیین سبد معیشت است، بعد از تعیین تکلیف این موضوع روی مزد 
منطقه ای در صنایع مختلف تمرکز کنیم. پژوهشی انجام دهیم و برای سال های آتی 

بتوانیم بر روی این موضوع هم بررسی کنیم.
وی با بیان اینکه ۱۰ بهمن ماه نرخ تورم از سوی مرکز آمار اعلام می شود، بیان 
می کند: قصد داریم بعد از ۱۰ بهمن ماه جلسه ای برگزار کنیم و با توجه به تورم اعلامی 
از سوی مرکز آمار، سبدمعیشت را به روز کنیم. سپس روی نظر کارفرمایان درباره مزد 
منطقه ای و صنعتی نیز می توانیم بررسی کنیم. دوستان تصور می کردند که افرادی 
که در صنایع مختلف فعالیت می کنند، از حداقل دستمزد کمتر دریافت می کنند، 
در صورتی که چنین نیست. افرادی که مهارتی را دارند و در صنایع مختلف مشغول 

فعالیت هستند، بدون شک از حداقل دستمزد بیشتر دریافت می کنند.
تاجیک تاکید می کند: زمان اندک باقی مانده تا پایان سال زمان مناسبی برای 
بررسی بر روی دستمزد منطقه ای و صنایع نیست، چراکه برای تعیین دستمزد مناطق 
باید کارشناسان مناطق حضور داشته باشند. کارفرمایان در جلسات قبلی فاکتورهایی 
را اعلام کردند که برای تعیین مزد منطقه ای وزن صنایع را در نظر نگرفته بودند، 
میانگینی که به دست آورده بودند واقعی نبود. با توجه به اینکه مصوبه شورای عالی 
کار، تعیین حداقل دستمزد است، تعیین مزد منطقه ای یا صنایع در دستور کار فعلی 

شورا نیست.
وی متذکر می شود: با توجه به درخواست کارفرما برای دستمزد منطقه ای، مقرر شد 
در صورتی که مدارک کارفرمایان آماده بود، قبل از ۱۰ بهمن ماه جلسه ای برگزار شود تا 
درباره دستمزد منطقه ای بررسی شود، سپس بعد از ۱۰ بهمن ماه که نرخ تورم تعیین 

شد، جلسه کمیته مزد به منظور تعیین سبد معیشت برگزار خواهد شد.
دستمزد منطقه ای، تابع شرایط اقتصادی

حمید حاج اسماعیلی، کارشناس بازار کار اعتقاد دارد که در حال حاضر شرایط 
اقتصادی کشور آمادگی ندارد که به سمت دستمزدهای جغرافیایی و منطقه ای و 
شناور حرکت کنیم، چون ضمانت های اجرایی قوی در قانون کار برای رعایت آن وجود 
ندارد و این مساله بیش از آنکه در عمل به کارگران کمک کند موجب سوء استفاده 
کارفرمایان می شود. وی می گوید: دستمزد منطقه ای تابع شرایط اقتصادی است و 
تبعیت می کند از شرایط اقتصادی منطقه ای که می خواهیم برای آن تعیین مزد کنیم و 
سه مولفه بهره وری کارگاه ها و شرایط فعالیت آنها، هزینه های زندگی در مناطق و بخش 

خصوصی در آن اثرگذار است.

انتخاب نرخ مزد 99 کارگران روی میز شورای عالی کار؛

دستمزد »منطقه ای« می شود؟

خط تولید هواپیماهایی که این روزها به دلیل نقص فنی دچار سانحه شده اند مدت هاست که 
متوقف شده و علاوه بر این، گران تمام شدن هزینه تعمیر و نگهداری هواپیماها،چالش تازه ای 

را برای ایمنی پروازها ایجاد کرده است.
»یک فروند بوئینگ ام دی 8۳ متعلق به شرکت هواپیمایی کاسپین پس از فرود در فرودگاه 
ماهشهر از انتهای باند خارج شد و پس از برخورد به فنس های پایانی فرودگاه وارد اتوبان 
 ـتهران متعلق به قشم ایر به علت بروز نقص   ـاهواز شد«؛ »هواپیمای آر.جی گرگان  ماهشهر 
فنی در موتور هواپیما روی باند متوقف شد« و»پرواز ایران ایرتور از مبداً تهران به استانبول به 
دلیل نقص فنی مجبور به فرود اضطراری در فرودگاه مهرآباد تهران شد« بخشی از تیترهای 

خبری این روزهای صنعت هوایی کشور است.
افزایش سوانح هوایی در هفته های گذشته و فرودهای اضطراری پی در پی که دلیل آن نقص 
فنی در قطعات اصلی هواپیما مثل موتور اعلام شده است این سوال را باقی می گذارد که 

موضوع »ایمنی« در صنعت هوایی کشور از کدام ناحیه تهدید می شود؟
اگر تحریم های ظالمانه علیه صنعت هوایی که منجر به افزایش میانگین سن ناوگان هوایی 
کشور شده است را نادیده بگیریم؛ به موضوع مهم دیگری به نام »تعمیر و نگهداری ناوگان 

هوایی« که ارتباط مستقیمی با انجام پرواز ایمن دارد، می رسیم.
 وقتی یک شرکت هواپیمایی، تایید تاسیس خط هوایی را اخذ می کند و موفق به کسب مجوز 
پرواز از سازمان هواپیمایی میشود، پس از استخدام خلبان و ثبت هواپیما به نام ایرلاین، باید 
موضوع تعمیر و نگهداری ناوگان را پیگیری کند. در واقع هر هواپیمایی تا زمانی که عملیاتی 
است باید در دوره های زمانی خاص مورد بازرسی فنی قرار گیرد. این زمان ها با توجه به شرایط 
آب وهوایی منطقه، میزان سیکل پروازی )دوره زمانی(، تعداد تیک آف و لندینگ هواپیما 
)نشست و برخاست(، مدت زمان پرواز در هر عملیات پروازی، تعداد ساعات پروازی طی شده 
یک هواپیما)TC(، تعداد ساعات کل)TT(، شرایط ویژه پرواز و حوادث احتمالی پیش آمده 

متغیر است.
مشکل آنجایی بزرگتر می شود که خط تولید هر سه هواپیمایی که در چند روز اخیر دچار 
نقص فنی شده اند، بسته شده است و قبل از تحریم ها، توقف تولید این هواپیماها در جهان 

دسترسی به قطعات نو و سالم را با مشکل مواجه می کند.
 برای مثال خط تولید بوئینگ ام.دی در سال ۱999 متوقف شد و حتی در آمریکا استفاده 
از این هواپیما کنار گذاشته شده است. ساخت ایرباس سری ۳۰۰-۶۰۰ نیز در سال ۲۰۰۷ 

متوقف شد و هواپیمای کوتاه برد آر- جی نیز  از سال ۲۰۰۱ دیگر تولید نمی شود.
»علیرضا منظری« معاون اسبق سازمان هواپیمایی کشوری روز دوشنبه به خبرنگار اقتصادی 
ایرنا، گفت: هزینه های نگهداری و تعمیر یک هواپیما در شرایط تحریم و عدم دسترسی به 
قطعات سالم و نو، گران تمام می شود و این موضوعی است که می تواند از احتمال انجام یک 

پرواز بدون خطر بکاهد.
وی ادامه داد: وضعیت ناوگان هوایی کشور خاص است، تحریم های صنعت هوایی در 
افزایش سوانح تاثیرگذار بوده است و قطعات و لوازمی که نیاز است به موقع برسد یا وارد ایران 
نمی شود و یا با واسطه و با هزینه های گران به دست شرکت های هواپیمایی می رسد که مشکل 

دوم یعنی بحث های مالی را برای ایرلاین ها ایجاد می کند.
افزایش  به دلیل  نگهداری هواپیما  اکنون هزینه  این کارشناس صنعت هوایی  به گفته 
شرکت های  درآمد  که  حالی  در  رفته،  بالا  دستمزد  هزینه های  افزایش  و  ارزی  هزینه های 

هواپیمایی به دلیل نگه داشتن قیمت بلیت هواپیما در حداقل ممکن، کاهش یافته است.
نماینده ایران در ایکائو )سازمان جهانی هوانوردی( ادامه داد: شرایط نگهداری هواپیماهای 
نو بسیار ساده تر است ضمن اینکه بازرسی های دوره ای این هواپیماها ارزان تر تمام می شود، 
اما هر چه سن ناوگان افزایش می یابد به دلیل اینکه با قطعات مستهلک بیشتری مواجه هستیم 

هم شرایط نگهداری سخت تر می شود و هم برنامه نگهداری هواپیماها تغییر می کند.
به گفته منظری در این شرایط هواپیماها به زمان بیشتری برای بازرسی و نگهداری نیازمند 

هستند.
معاون اسبق سازمان هواپیمایی کشور گفت: از ابتدای امسال هیچ هواپیمای نو و یا حداقل 

جوانی، وارد ناوگان هوایی کشور نشده و همچنان معدل سن ناوگان ۲4 سال است.
وی اضافه کرد: نسبت به سال های گذشته تحریم صنعت هوایی فشار بیشتری را بر وضعیت 

مالی شرکت های هواپیمایی وارد کرده است.

ایمان گزارش می دهد؛

دلیل افزایش سوانح هوایی در 
هفته های اخیر چیست؟
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هلیکوپتر شخصی قاتل اسطوره بسکتبال جهان

 جهان ورزش در سوگ کوبی رایانت

ورزشی6

چرا به وعده ایجاد نظم عمل نشد؟

بازگشت آشوب به فوتبال ایران 

سنگ اندازی هواداران پرسپولیس و تراکتور یادآور هفته های تعویق در آغاز مسابقات 
لیگ برتر است که فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ به بهانه آماده سازی ورزشگاه ها از 

لحاظ امنیتی و جلوگیری از اتفاقات تلخ گذشته، مانع از شروع لیگ برتر شدند.
دیدار پرسپولیس و تراکتور کارزار پرتاب سنگ و اشیاء سخت بر سر و روی هواداران دو 
تیم در نیمه جنوبی ورزشگاه آزادی بود که منجر به مصدوم شدن تعداد زیادی از هواداران 

بیگناه شد و یک بار دیگر زنگ خطر را برای فوتبال ایران به صدا درآورد.
بعد از تکرار سنگ اندازی در بازی های مهم فصل گذشته از جمله فینال جام حذفی، 
مهدی تاج اعلام کرد که با فراهم شدن سخت افزارهای مناسب از جمله نصب دوربین 
مدار بسته، شماره گذاری صندلی ها و فروش بلیت الکترونیکی در بردارنده اطلاعات 

تمام هواداران است، دیگر اتفاقات ناخوشایند در ایران رخ نخواهد داد.
در واقع برنامه فدراسیون فوتبال استفاده از اقدامات اصلاحی در ابتدای لیگ برتر، 
استفاده از دوربین های نصب شده در ورزشگاه ها برای شناسایی تماشاگران خرابکار بود 
تا با محروم کردن آن ها فضای ورزشگاه ها را سالم سازی کند، اما تمام این وعده ها در حد 
حرف باقی ماند و هیچ نتیجه ای جز فشرده شدن مسابقات لیگ برتر و بهم ریختن زمان 
اردوهای تیم های ملی از جمله تیم ملی امید نداشت تا اینکه در دیدار با پرسپولیس یک 
بار دیگر باران سنگ روی سر و صورت هوادار بی گناه فرود آمد و هیچ مسئولی هم از این 

اتفاقات ناراحت نشد.
اوج  نه در  بازی  بازی معمولی رقم خورده که  اتفاقات در حالی در یک  این قبیل 
حساسیت که بلکه در اواسط مسابقات لیگ برتر برگزار شده و با این برد و باخت هیچ 
اتفاقی برای تیم ها نمی افتد. حال تصور کنید اگر بازی در فینال جام حذفی برگزار 
می شد و حساسیت در اوج خود قرار داشت، آیا فدراسیون فوتبال، مسئولان ورزشگاه و 

ماموران امنیتی قادر به کنترل این تنش ها روی سکوهای ورزشگاه آزادی بودند؟
این اتفاق، نتیجه سال ها بی تفاوتی مسئولان و برنامه های نادرست در فرهنگ سازی 
و ایجاد سازوکار مناسب برای ایمن سازی در ورزشگاه ها است که یک تهدید بالقوه برای 
فوتبال ایران به شمار می رود و بعید نیست که در یک بازی بین المللی، سنگی به سر و 
صورت یک هوادار بخورد یا به سمت زمین پرتاب شود و آن وقت بهانه لازم مبنی بر ناامنی 

دست کشورهای متخاصم بیفتد و زمینه محرومیت فوتبال ایران فراهم شود.
هنوز چند روزی از بهانه جویی مسئولان AFC با خط دهی های کشورهای عربستان 
و امارات نمی گذرد که فوتبال ایران فعلا توانسته با اهدای دو میزبانی در مرحله پلی آف 
از این ماجرا سر سالم به در ببرد اما باید در انتظار روزی نشست که با پرتاب یک سنگ 
به سمت نیمکت رقبای خارجی یا مسئولان امنیتی، محرومیتی طولانی مدت نصیب 

ایران شود.
اکنون که تصاویر متعددی از تماشاگران متخلف توسط اهالی ورزش منتشر شده و 
چهره خیلی از خرابکارها در طول بازی مشخص شده است، مسئولان سازمان لیگ و 
کمیته انضباطی در صورتی که دسترسی به دوربین های مداربسته هم ندارند، می توانند 
از همین راه اطلاعات این تماشاگران را شناسایی و آنان را باز حشور در استادیم محروم 

کنند تا شاید ریشه این اتفاقات خشکیده شود.
هر چند انتظار این است که بعد از هزینه های گزاف برای آماده سازی ورزشگاه ها و 
نصب دوربین های امنیتی برای بررسی سکوهای ورزشگاه ها، مسئولان از همین طریق 
دست به کار شوند و بعد از سال ها به بیراهه رفتن، وظیفه خود را به درستی انجام دهند 
و ضمن حفظ جان هزاران هوادار بیگناه، از تکرار یک فاجعه بین المللی نیز جلوگیری 

کنند.

رییس هیات مدیره باشگاه استقلال: 

استقلال برای بردن الریان انگیزه دارد
 رییس هیات مدیره باشگاه استقلال گفت: بازیکنان استقلال برای این جدال انگیزه 
زیادی دارند و می خواهند همچون بازی با الکویت به پیروزی رسیده و راهی مرحله 

گروهی مسابقات لیگ قهرمانان آسیا شوند.
»اسماعیل  خلیل زاده« روز دوشنبه در جمع خبرنگاران درباره بازی استقلال و الریان 
قطر در مرحله نهایی پلی آف لیگ قهرمانان آسیا اظهار داشت: بازی سختی را مقابل 

نماینده قطر پیش رو داریم زیرا الریان حریف سرسخت و قدرتمندی است.
وی افزود: بازیکنان استقلال برای این جدال انگیزه زیادی دارند و می خواهند همچون 
بازی با الکویت به پیروزی رسیده و راهی مرحله گروهی مسابقات لیگ قهرمانان آسیا 

شوند.
سرپرست باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: پیش بینی من این است استقلال با 

نمایش خوب و قدرتمندانه الریان قطر را شکست خواهد داد.
خلیل زاده درباره اینکه ۲ بازیکن استقلال پیش از سفر به قطر، تهدید کرده بودند که 
تیم را همراهی نخواهند کرد، اعلام کرد: قرارداد یکی از بازیکنان ایراد داشت و باشگاه 
استقلال در انعقاد آن مرتکب اشتباه شده بود و در نتیجه دستگاه های نظارتی جلوی 
پرداخت را گرفته بود. وقتی با این بازیکن حرف زدیم، متوجه شدیم او  واقعا طلبکار 
است. برای دستگاه های نظارتی نامه نوشتیم تا مشکل این بازیکن حل شود و بحث 
تهدید در کار نبود. وی در واکنش به مصاحبه تند فرهاد مجیدی که علیه مدیریت باشگاه 
استقلال انجام داده بود اظهار داشت: مصاحبه فرهاد مجیدی را خواندم اما مطلب 
خاصی در آن نبود و به طور حتم پس از بازی با الریان قطر توضیحاتی را خواهم داد. 

موضعی نسبت به حرف های وی ندارم و او را مثل برادرم دوست دارم.
رییس هیات مدیره باشگاه استقلال در پایان گفت: در حال حاضر تمرکز مجموعه 

استقلال بازی با الریان است تا از این جدال سربلند خارج شویم.

رئیس هیات مدیره باشگاه صنعت نفت آبادان:
 اسکوچیچ به خاطر بیماری اش نمی خواهد بماند

رئیس هیات مدیره باشگاه صنعت نفت آبادان دلایل درخواست سرمربی تیم را اعلام 
کرد.

 حسن نصر اصفهانی درباره خداحافظی اسکوچیچ در رختکن با بازیکنان و دلایل این 
تصمیم ناگهانی عنوان کرد: او بیماری دارد و چون یک مسئله شخصی است نمی توانیم 

بیماری او را تشریح کنیم. خودش هم دوست ندارد در موردش حرف بزند. 
وی در پاسخ به این سوال که به نظر می رسد این بهانه است و اگر نیست چرا در تعطیلی 
لیگ این موضوع را مطرح نکرده است، گفت: این موضوع اصلا بهانه نیست. اتفاقا از 
همان قبل از تعطیلات بحث هایی اسکوچیچ با باشگاه داشت اما ما نپذیرفته بودیم و 
اکنون بحث جدایی اش را جدی تر دنبال می کند. ما هم تصمیم گیری را به بعد از بازی 

با پرسپولیس در هیات مدیره موکول کرده ایم.
رئیس هیات مدیره باشگاه نفت در خصوص اینکه آیا او با وجود خداحافظی از بازیکنان 
در بازی با پرسپولیس روی نیمکت است، تصریح کرد: بله او برای بازی با پرسپولیس 
قطعا روی نیمکت هست. بعد از این مسابقه تصمیم گیری خود را اعلام می کنیم. البته 
از شب گذشته اخباری در فضای مجازی می چرخد مبنی براینکه بین دو نیمه این 
خداحافظی صورت گرفته که اصلا صحت ندارد. نمی دانم کدام خبرنگار در بین نیمه در 
رختکن بوده که چنین اخبار کذبی را منتشر می کنند. ما دوست داریم اسکوچیچ بماند 
و خودش هم گفته با آبادان مشکلی ندارد اما به دلایل شخصی این تصمیم را گرفته و 

حتی گفته نمی خواهد به تیم دیگری در ایران برود. 
نصراصفهانی تاکید کرد: او اگر قصد داشت از نفت آبادان برود همان موقع که بحث 
هایی در مورد حضورش در تیم ملی بود این صحبت ها را مطرح می کرد اما واقعا مسئله 

او تیم عوض کردن نیست. 

انصاری فرد:

شجاع خلیل زاده تخلفی انجام نداده است!
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس درباره داور بازی با تراکتور گفت: داور بازی به برخی از 

بازیکنان ما کارت های بی مورد داد.
شجاع  محرومیت  درباره  پرسپولیس  باشگاه  مدیرعامل  انصاری فرد،  محمدحسن 
خلیل زاده مدافع این تیم که با رای کمیته انضباطی فعلا محروم است، گفت: محرومیت 
خلیل زاده برای ما واقعا غیرمنتظره بوده و دلیل آن را نمی دانیم. خود بازیکن می گوید که 

هیچ خطای رفتاری و انضباطی نداشته است. 
من حتی با او صحبت کردم و تاکید کردم که اگر مساله ای وجود دارد به من بگوید اما 
خلیل زاده مصرانه اعلام کرد که هیچ عمل خطایی از او سر نزده است. البته فیلم های 
موجود از بازی هم نشان دهنده این موضوع است که بازیکن ما تخلفی انجام نداده و 
فقط زمانی که بازیکن تراکتور به بیرانوند ضربه می زند او این بازیکن را از دروازه بان ما 

جدا کرده است.

سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت: امیدوار هستیم مثل بازی با الکویت نمایش  خوبی را 
در زمین ارائه کنیم و مقابل الریان به یک پیروزی دیگر دست پیدا کنیم.

»فرهاد مجیدی« در نشست خبری پیش از دیدار استقلال و الریان در مرحله نهایی 
پلی آف لیگ قهرمانان آسیا اظهار داشت: قبل از بازی با الکویت گفتم از سوی کنفدراسیون 
فوتبال آسیا دلیل قانع کننده ای دریافت نکردیم که چرا بازی استقلال در دبی برگزار شد. 
ما به AFC و هواداران استقلال احترام گذاشتیم و راهی امارات شدیم تا این مسابقه را برگزار 

کنیم.
وی افزود: اگر AFC از مشکلات ایران خبر داشته و بازی استقلال و الکویت را در امارات 
برگزار کرد به طور حتم از مشکلات پروازی امارات و قطر نیز آگاهی کامل داشت. بازیکنان 
استقلال ۲ روز پرواز کردند تا به دوحه برسند. من ۲۰ سال است که در این منطقه بازی 

کرده ام و از AFC جز صلح و دوستی و برابری ندیده ام.
سرمربی استقلال خاطرنشان کرد: الریان تیم بسیار خوبی است و رقیب سرسختی برای 

ما خواهد بود. به طور حتم بازی جذابی را شاهد خواهیم بود.
مجیدی تصریح کرد: الریان در چند بازی اخیر خود نتایج خوبی کسب نکرده اما آنها تیم 

بسیار منسجمی هستند و انگیزه های زیادی برای رویارویی با استقلال دارند.
سرمربی استقلال تاکید کرد: امیدوار هستیم مثل بازی با الکویت نمایش  خوبی را در 

زمین داشته و برد دیگری به دست آوریم.
با  امسال  استقلال  است.  نشده  به سال گذشته ضعیف تر  نسبت  ما  تیم  افزود:  وی 
استراماچونی شروع کرد و مشکلاتی به وجود آمد که او نتوانست ادامه دهد. استقلال سه 
بازی را بدون سرمربی انجام داد ولی بدانید که این تیم یکی از بهترین تیم های تاریخ باشگاه 

استقلال است؛ استقلال تیمی است که ۲ بار قهرمان آسیا شده و در بدترین شرایط هم 
استقلال همیشه استقلال است.

مجیدی در پایان درباره اینکه آیا برای بازی با الریان اضطراب دارد یا خیر گفت: خیر. 
استرسی وجود ندارد و فقط نسبت به AFC انتقاد کردم. آن ها می دانند که هیچ پرواز 
مستقیمی از امارات به قطر نیست پس چرا بازی ما با الکویت را به قطر انتقال ندادند؟ با 
توجه به فاصله سه روزه بین بازی ها، ما می توانستیم در قطر بازی کنیم چون در صورت 

موفقیت مقابل الکویت دوباره باید در قطر بازی می کردیم و این بسیار بهتر بود.
روزبه چشمی:

 برای پیروزی مقابل الریان به قطر آمده ایم
بازیکن تیم فوتبال استقلال  نیز در این نشست خبری گفت: ما از ایران به قطر آماده ایم 
تا الریان را برده و با صعود به مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا هواداران را خوشحال کنیم.
»روزبه چشمی« اظهار داشت: الریان نسبت به سال های قبل خیلی بهتر شده و به طور 

قطع بازی خیلی سختی برابر آنها داریم.
وی افزود: آماده این جدال هستیم و مربیان استقلال برنامه های ویژه ای برای این جدال 
دارند. بازیکن استقلال خاطرنشان کرد: برای ما پیروزی در این مسابقه از اهمیت زیادی 

برخوردار است. تلاش خود را انجام می دهیم تا برنده از زمین خارج شویم.
 سرمربی تیم فوتبال الریان قطر :

دیدار با استقلال چالشی بزرگ برای الریان است
سرمربی تیم فوتبال الریان قطر نیز در نشست خبری پیش از باز با استقلال ایران گفت: 
بازی با استقلال یک چالش بزرگ برای الریان خواهد بود و می خواهیم در این چالش بزرگ 

سربلند از زمین خارج شویم.
»دیگو آگیره« در نشست خبری پیش از بازی الریان قطر و استقلال ایران در مرحله نهایی 
پلی آف لیگ قهرمانان آسیا اظهار داشت: رویارویی با استقلال برای تیم ما از اهمیت و 

حساسیت زیادی برخوردار است و آماده این جدال هستیم.
وی افزود: به توانایی های بازیکنان تیم الریان اعتماد و اعتقاد دارم و مطمئن هستم آنها 

تلاش می کنند تا مقابل استقلال برنده از زمین خارج شوند.
سرمربی الریان قطر خاطرنشان کرد: امیدوارم تیم صعود کننده به مرحله بعد الریان باشد. 
در لیگ قهرمانان آسیا با لی جائه ایک، فرانک کوم، گابریل مرکادو و یاسین براهیمی حضور 

خواهیم داشت.
آگیره تصریح کرد: اشتباهات گذشته خود را اصلاح کردیم و نمی خواهیم در بازی مقابل 

استقلال کاری انجام دهیم که نتیجه آن پشیمانی باشد.
تیم فوتبال استقلال امشب در بازی نهایی پلی اف لیگ قهرمانان آسیا در ورزشگاه 

ورزشگاه جاسم بن حمد دوحه به مصاف الریان خواهد رفت.

فرهاد مجیدی: 

امیدوارم الریان را مثل الکویت ببریم

السیلیه این روزها در بحران به سر می برد و برای صعود به مرحله گروهی چشم به 
درخشش مهاجم ایرانی خود در برابر شهر خودرو دارد.

شهر خودرو بعد از شکست تیم الرفاع بحرین حالا در دور نهایی پلی آف لیگ قهرمانان 
آسیا باید فردا )سه شنبه( به مصاف تیم السیلیه قطر برود. دیداری که در دوحه به میزبانی 

تیم نه چندان پرقدمت قطری برگزار می شود.
السیلیه هم اکنون در لیگ ۱۲ تیمی قطر رتبه ششم را به خود اختصاص داده است. 
آنها با با رده سوم فاصله زیادی دارند و در بهترین شرایط می توانند رتبه چهارم را به خود 
اختصاص دهند. السیلیه در جام حذفی قطر نیز به توفیقی نرسید. این تیم هم اکنون با 
۱۵ گل زده و ۱۷ گل خورده تنها از چهار تیم بیشتر گل زده اما سومین خط دفاع برتر 

لیگ محسوب می شود.
شاگردان مجتبی سراسیایی به مصاف تیمی می روند که در سال ۱99۵ با نام القادسیه 
تاسیس شد. در سال ۲۰۰۳ به السیلیه تغییر نام داد و بارها به صورت آسانسور راهی لیگ 
۲ شد و مجددا به سطح اول برگشت. این تیم در حال حاضر اوضاع خوبی ندارد. در هشت 
بازی اخیر ۶ بار شکست خورده اند و تنها یک پیروزی کسب کرده اند. سه بازی آخر خود را 
واگذار کرده اند و در ۲ دیدار انتهایی موفق به گلزنی نشده اند. آنها بعد از شکست خانگی 

یک بر صفر به الاهلی قطر به دیدار شهر خودرو می آیند.
شاید تعجب آور باشد اما السیلیه از سال ۲۰۱۳ سرمربی خود را تغییر نداده است. سامی 

طرابلسی تونسی و ۵۱ ساله که در دوران بازیگری در جام جهانی ۱998 فرانسه نیز حضور 
داشت حدود ۷ سال است که هدایت السیلیه را به دست گرفته است. او حدفاصل ۲۰۱۱ 

تا ۲۰۱۳ سرمربی تیم ملی تونس بود اما به خاطر نتایج ضعیف استعفا داد.

السیلیه سه بازیکن قرضی از الدحیل و السد جذب کرده و بازیکن بومی چندان قابل 
توجهی ندارد. با این حال چندین مهره خارجی دارند که تنها چهار نفر از آنها می توانند در 
مسابقات آسیایی حاضر باشند. کریم انصاری فرد بدون شک خاص ترین جهره بازی سه 
شنبه است. ستاره تیم ملی ایران و اسبق باشگاه های سایپا، تراکتور و پرسپولیس که چند 

سالی در فوتبال اروپا نیز حضور داشت. او باید مقابل مهدی رحمتی پیکار داشته باشد.
مصطفی عبدالحفیظ مصری و ۳۲ ساله در خط دفاعی بازی می کند. این بازیکن از 
سال ۲۰۱4 برای السیلیه حضور دارد. مبارک بوصوفه با ۳۵ سال سن در میانه میدان برای 
آبی مشکی ها توپ می زند. او تا چند ماه پیش در تیم ملی مراکش حضور داشت و در جام 
جهانی نیز بازی کرد ولی بعد از باخت به بنین در جام ملت های ۲۰۱9 کفش هایش را در 
بازی های ملی آویخت. این بازیکن در سال ۲۰۱۰ کفش طلای فوتبال بلژیک را با لباس 

اندرلخت به دست آورد.
کارا امبوجی ۳۰ سله و سنگالی که سابقه حضور در نانت فرانسه، اندرلخت و خنت 
بلژیک را دارد دیگر مهره خارجی السیلیه است. او در جام جهانی ۲۰۱8 جزو ۲۳ مسافر 

تیم آلیو سیسه بود. محمد مدثر ۳۱ ساله و سودانی احتمالا سهمیه حضور در لیگ 
قهرمانان را کسب نمی کند. با این حال او چند سالی است در فوتبال قطر مشغول است و 
از سال ۲۰۱۶ برای السیلیه توپ می زند. ندیر بلحاج ۳۷ ساله و فرانسوی الاصل نیز دیگر 
مهره سرشناس السیلیه به حساب می اید. او تا سال ۲۰۱۲ برای تیم ملی الجزایر بازی 
کرد. در جام جهانی ۲۰۱۰ حضور داشت و با السد قطر نیز به عناوین مختلفی از جمله 
قهرمانی در لیگ قهرمانان سال ۲۰۱۱ نائل شد. او برای لیون فرانسه نیز بازی کرده است.
حال باید دید شهر خودرو مقابل این تیم به شدت پیر و در بحران چه نتیجه ای را کسب 

می کند. بدون شک همین تیم به مراتب از الرفاع اوضاع بهتری دارد.

السیلیه امیدوار به درخشش کریم

حریف شهر خودرو را بهتر بشناسید

مرگ تلخ ستاره بسکتبال جهان جهان ورزش را تحت تاثیر قرار 
داده و واکنش های زیادی به همراه داشته است.

کوبی برایانت ستاره سال های نه چندان دور تیم ملی آمریکا 
و باشگاه بسکتبال لس آنجلس لیکرز بر اثر یک سانحه هوایی با 

هلیکوپتر شخصی اش به همراه دختر نوجوانش درگذشت و ورزش 
جهان را متاثر کرد.

تمامی ستاره های ورزش جهان از زمان شنیدن این خبر واکنش 
داشتند تا دوباره ثابت شود این ستاره چه جایگاهی در جهان 

داشته است.
لبرون جیمز ستاره این روزهای تیم لیکرز که بعد از بازگشت از 
فیلادلفیا با این خبر مواجه شد به محض پیاده شدن از هواپیما 
نتوانست جلوی خود را بگیرد و با چشمانی اشک آلود وارد لس 
آنجلس شد. آخرین پست های برایانت در توییتر و اینستاگرام برای 

لبرون جیمز بود و حالا این ستاره بر اثر یک اتفاق درگذشته است.
مایکل جردن اسطوره فراموش نشدنی لیگ بسکتبال حرفه ای 
آمریکا نیز به این سانحه واکنش نشان داد. او گفته است که کلمات 
نمی توانند حس تلخ او را توصیف کنند. جردن افسانه ای تاکید 

کرده که مثل برادر کوچک تر برایانت را دوست داشته است.
کایری ایروینگ ستاره تیم بروکلین و بسکتبال آمریکا نیز بعد از 
شنیدن خبر مرگ برایانت در دیدار تیمش برابر نیویورک به میدان 
نرفت. خبر درگذشت برایانت برای این ستاره آنقدر سخت بود 
که نتوانست برای تیمش به میدان برود و شاهد باخت هم تیمی 

هایش برابر تیم قعر نشین نیویورک بود.

باشگاه دالاس نیز اعلام کرد برای ادای احترام به کوبی برایانت 
شماره ۲4 این تیم برای همیشه بازنشسته می شود.

در کنار ستاره های بسکتبال ستاره های ورزش های دیگر نیز به 
این اتفاق واکنش نشان دادند. کریس رونالدو بازیکن تیم یوونتوس، 
زین الدین زیدان سرمربی تیم رئال مادرید، نواک جوکوویچ و رافائل 
از چهره های  و بسیاری دیگر  تنیسورهای مطرح جهان  نادال 

ورزشی و البته غیر ورزشی به مرگ برایانت واکنش نشان دادند.
حتی فدراسیون جهانی فوتبال فیفا نیز در پیامی مرگ برایانت را 

به جامعه ورزش جهان تسلیت گفته است.
اتفاق جالب توجه دیگر تحت تاثیر قرار گرفتن دیدارهای امروز 
لیگ بسکتبال حرفه ای آمریکا بود. تمامی بازی های امروز تحت 
تاثیر این خبر بود و باشگاه ها واکنش های جالب توجهی نشان 

دادند.
سکوت در ابتدای مسابقات، نگه داشتن بازی به مدت ۲4 و 
8 ثانیه )شماره پیراهن های برایانت( و مراسم های دیگر از جمله 
واکنش های باشگاه های لیگ NBA برای مرگ کوبی برایانت و 

دختر نوجوانش بود.
بسیاری از هوادران برایانت نیز با پوشیدن لباس های ورزشی این 
بازیکن و باشگاه لیکرز در محل سقوط هلیکوپتر برایانت حاضر 
شده اند. برایانت یکی از پرافتخارترین بازیکنان تاریخ NBA است 
و همواره یکی از ارکان مهم تیم ستارگان آل استار بوده  است. او 
به همراه شکیل اونیل، با تیم لیکرز به ۳ قهرمانی، از سال ۲۰۰۰ 
تا ۲۰۰۲ دست یافت. بعد از جدا شدن شکیل اونیل از تیم لیکرز 
)فصل ۰4–۲۰۰۳(، کوبی پایه اصلی تیم لیکرز به حساب می آمد 
و موفق شد که در سال های ۲۰۰9 و ۲۰۱۰ تیم لیکرز را به مقام 
قهرمانی برساند. کوبی در سال ۲۰۰۶، در مقابل تیم تورنتو رپتورز، 
با 8۱ امتیاز، بعد از ویلت چمبرلین، بیشترین امتیاز در یک بازی 
را به دست آورد که رکورد تازه ای در تاریخ لیگ حرفه ای آمریکا 

محسوب می شد.
کوبی برایانت در فصل ۲۰۰8–۲۰۰۷ به عنوان بهترین بازیکن 
NBA انتخاب شد و جایزه ارزشمندترین بازیکن این لیگ را به 
دست آورد و در همان سال، تیم لس آنجلس لیکرز را به فینال این 
رقابت ها رساند و همچنین با تیم بسکتبال ایالات متحده آمریکا، 

قهرمان المپیک شد.

بررسی کارنامه انضباطی شجاع خلیل زاده مدافع میانی تیم فوتبال پرسپولیس نشان 
می دهد او یکی از بداخلاق ترین و بی انضباط ترین فوتبالیست های ایران است که 

هیچگاه به درستی تنبیه نشده است.
مدافعی که از نظر فنی به کار پرسپولیس می آید یکی از بداخلاق ترین و بی انضباط 
ترین بازیکنان داخل زمین است که نه تنها آرامش را از خودش و یارانش می گیرد بلکه 

بارها به واسطه رفتارهای غیرحرفه ای به تیمش هم لطمه زده است.
شجاع خلیل زاده حالا به بازیکنی تبدیل شده است که نماد اعتراض و بداخلاقی درون 
زمین است و حتی روی تصمیمات درست داوران هم اعتراض می کند و سعی در به 
حاشیه کشیدن بازی دارد. او نه تنها تمرکز را از داور می گیرد بلکه عاملی برای ایجاد 
تنش روی سکوها هم خواهد بود و رفتارهای او در واکنش تماشاگران نسبت به قضاوت 

داور تاثیرگذار است.
با این حال خلیل زاده که سال هاست سودای پوشیدن دوباره پیراهن تیم ملی ایران 
را در سر می پروراند هنوز نتوانسته احساسات خود در جریان مسابقه را کنترل کند تا 
رفتارهای نادرست او تبدیل به تنش با بازیکنان حریف و حتی داور مسابقه شود. درگیری 
های فراوانی که بارها این مدافع را با محرومیت های مختلف از بازی های حساس لیگ 

برتر، جام حذفی و حتی لیگ قهرمانان آسیا مواجه کرده است.

مدافع میانی سرخپوشان از ابتدای حضور در پرسپولیس علاقه خود به بازی درگیرانه 
را ادامه داد اما هربار داور به ضررش سوت زد جنجال آفرینی کرد. یکی از رفتار اشتباه 
خلیل زاده به دربی هشتاد و ششم پایتخت با استقلال تهران باز می گردد. او با وریا 

غفوری بازیکن حریف درگیری لفظی شدیدی پیدا کرد تا در ادامه با داور مسابقه نیز 
مکالمه ای نه چندان متعارف داشته باشد. حرکاتی که منجر به احضار خلیل زاده به 

کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال و توبیخ کتبی و جریمه پنج میلیون تومانی شد.
مدافع میانی سرخپوشان در لیگ برتر فصل گذشته هشت کارت زرد از داوران دریافت 
کرد که چهار اخطارش مربوط به درگیری با داور و بازیکنان حریف می شود. خلیل زاده 
که شجاعت خود را در فریاد های مکرر بر سر داور و بازیکنان حریف می بیند در حالی 
در آستانه بازی های حساس این تیم مقابل صنعت نفت آبادان و سپس استقلال تهران 
با محرومیت تا اطلاع ثانوی روبرو شده است که پیش از این نیز با پیراهن سرخ پایتخت 

طعم آن را چشیده بود.
خلیل زاده به دلیل اخطار انضباطی در بازی نیمه نهایی فصل گذشته جام حذفی 

مقابل سپاهان اصفهان بازی حساس فینال را از دست داد.
او که با تمام توان در ترکیب پرسپولیس بازی می کند در هیچ مسابقه ای دست از 
جنجال بر نمی دارد. خلیل زاده در بازی های دوستانه پیش فصل امسال پرسپولیس 

مقابل فولاد خوزستان و گل گهر سیرجان هم اخراج شد.
مدافعی که در دربی نودم پایتخت با استقلال بار دیگر جنجال آفرینی کرد تا در ابتدا با 
محرومیت دو جلسه ای روبرو شود اما فرجام خواهی او و باشگاه پرسپولیس سبب شد تا 
یکی از محرومیت هایش بخشیده شود اما همان یک غیبت هم کافی بود تا پرسپولیس 

در بازی رفت فصل جاری مقابل شهر خودرو تن به شکست بدهد.
ناهنجاری های خلیل زاده در زمین مسابقه تنها مختص به بازی های داخلی نمی 
شود. او در لیگ قهرمانان ۲۰۱8 آسیا با بازیکن الوصل درگیر شد تا کارت زرد بگیرد و 

دیدار با نسف قارشی ازبکستان را از دست بدهد.
به نظر می رسد خلیل زاده مدافعی است که حضور تعلیقی در بازی های آینده سرخ ها 

و یک حکم تکراری را بیشتر می پسندد: »محرومیت تا اطلاع ثانوی«.

بازیکنی که عامل تنش است؛

چرا با شجاع خلیل زاده برخورد قاطع نمی شود

 پیشکسوت استقلال گفت: فرهاد مجیدی در نخستین بازی خود به عنوان سرمربی استقلال عملکرد بسیار خوبی داشت و نشان داد 
این تیم با هدایت او هم بسیار خطرناک است.

»عبدالعلی چنگیز « اظهار داشت: استقلال مقابل الکویت برتری تاکتیکی داشت و این برتری تاکتیکی در طول 9۰ دقیقه ادامه داشت.
وی افزود: با اینکه استقلال در خارج از ایران بازی می کرد و به خاطر اتفاقاتی که پیش از این مسابقه رخ داد  تمرکز نداشت اما توانست 

قدرت خود را به حریف دیکته کند.
پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: شیخ دیاباته مهاجمی با کیفیت فنی بالاست که توانسته خودش را به عنوان مهاجم اول استقلال 

معرفی کند. او با عملکرد درخشانش نقش مهمی در پیروزی آبی پوشان ایفا کرد.
چنگیز تصریح کرد: فرهاد مجیدی در گام اول سربلند بود و باید این روند را ادامه دهد و به نظرم توانایی موفقیت با استقلال را دارد.

وی تاکید کرد: بازی آینده استقلال بسیار تماشایی خواهد بود و می توانیم الریان  را شکست دهیم. بازیکنان این تیم با تمام وجود به 
میدان خواهند رفت تا با غلبه بر حریف خود صعودشان را به مرحله گروهی لیگ قهرمانان حتمی کنند.

بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: به طور حتم اگر از استقلال حمایت های لازم صورت بگیرد در ادامه مسابقاتی که پیش رو دارد 
حرف های زیادی برای گفتن خواهد داشت.

پس از قطعی شدن انتقال دروازه بان شماره یک پرسپولیس به بلژیک، حالا دروازه بان کروات سرخپوشان هم ممکن است این 
تیم را ترک کند.

محمد حسن انصاری فرد مدیرعامل باشگاه پرسپولیس به صورت رسمی اعلام کرد که علیرضا بیرانوند در پایان فصل راهی 
لیگ بلژیک خواهد شد و قرار است پول رضایتنامه وی هم تا پایان فصل به باشگاه پرسپولیس پرداخت شود و بدین ترتیب جدایی 
رسمی وی را اعلام کرد. این در حالی است که پس از بیرانوند دروازه بان دوم سرخپوشان هم ممکن است این باشگاه را ترک 
کند. بوژیدار رادوشوویچ دروازه بان کروات تیم فوتبال پرسپولیس توانست عملکرد خوبی در نیم فصل اول از خود به جای بگذارد 
و ۷ کلین شیت را به نام خود ثبت کند تا خیال هواداران بابت حضور یک دروازه بان بعد از جدایی بیرانوند راحت شود اما او هم 
ممکن است پرسپولیس را ترک کند. قرارداد شماره 44 پرسپولیس در پایان فصل به اتمام می رسد و هنوز هیچ اقدامی برای 
تمدید قرارداد وی صورت نگرفته است. از طرفی این دروازه بان هم مانند سایر خارجی های پرسپولیس مشکلات مالی زیادی 
دارد و طبق قانون می تواند قراردادش را فسخ کند. همچنین رادوشوویچ با ۲ پیشنهاد جدی مواجه است. یک تیم عربستانی 
مشتری جدی این دروازه بان کروات است که پیشنهاد خوبی را هم به وی ارائه کرده است. همچنین یک تیم کروات هم خواهان 

جذب این بازیکن است.

عبدالعلی چنگیز:

 استقلال با مجیدی هم خطرناک است
پس از قطعی شدن انتقال بیراوند به بلژیک 

رادوشوویچ در آستانه جدایی از پرسپولیس
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آیا ریاض به مذاکره با تهران راضی شده است؟

عمان؛ گل سرسبد میانجی ها

مهسا مژدهی
قهر میان عربستان و ایران بیش از آنچه که انتظارش می رفت؛ طولانی شده. اما حالا 
در بحبوحه اختلافات تهران و واشنگتن، ریاض بلاخره شروع به فرستادن فرکانس هایی 
واضح برای گفتگو با کشورمان کرده است. هفته گذشته فیصل بن فرحان وزیرخارجه 
عربستان برای اولین بار در طول سال های گذشته، گفت که کشورش از گفت و گو با 
ایران استقبال می کند. البته این گام عربستان بدون چون و چرا هم نماند و فرحان شرط 

هایی را برای گفت و گو تعیین کرد که به سرعت از سوی وزیرخارجه ایران پاسخ گرفت.
چرا روند وقایع کند است؟

بعد از آنکه فیصل بن فرحان گفت از گفتگو با ایران استقبال میکند از شروط عربستان 
برای این مذاکرات سخن گفت. این در حالیست که ایران تمایل خود را به گفتگو با 
کشورهای منطقه در جهت صلح و ثبات خاورمیانه مدت هاست نشان داده است. اما 
تمرکز سعودی ها بیش از آنکه بر روی حل مسائل منطقه باشد، بر روی لجبازی با تهران 
و محدود کردن فعالیت های منطقه ای کشورمان است. فیصل بن فرحان در مجمع 
داووس که ظریف غایب بزرگ آن بود، گفت که کشورش از گفت وگو با ایران استقبال 
می کند و کشورهای زیادی پیشنهاد وساطت میان دو کشور داده اند و عربستان به همه 
اینها گفته است که از گفت وگو با ایران استقبال می کند. بن فرحان اما گفت که ریاض به 
واسطه ها اطلاع داده که گفت وگو باید زمانی شروع شود که ایران بپذیرد رفتارش را تغییر 
دهد. ، محمدجواد ظریف، وزیر امورخارجه ایران، چهارشنبه شب و بعد از حرف های 
وزیرخارجه سعودی، در حالی که در تهران بود در توییتی به زبان عربی نوشت:»ایران 
همچنان به گفت وگو با همسایگان خود علاقه مند است. ما آمادگی خود را برای مشارکت 
در هر اقدام هم افزا برای تامین منافع منطقه اعلام می کنیم. ما از هر گامی که امید را به 
مردم منطقه بازگرداند و ثبات و شکوفایی به ارمغان آورد استقبال می کنیم.«  اما این تنها 
توئیت ظریف نبود. او روز جمعه به سخنان مقام سعودی که از ایران خواسته بود رفتار 
عادی داشته باشد پاسخ داد و در توئیترش نوشت:»کشورهای عادی کشتارگاه هایشان 
را به جای کنسولگری جا نمی زنند. کشورهای عادی به همسایگانشان حمله نمی کنند، 
باعث ایجاد بحران های بشردوستانه نمی شوند و از مذاکره سرباز نمی زنند. با تمام این 

اوصاف ما هیچ پیش شرطی برای مذاکره تعیین نمی کنیم.«
ایران از پاییز امسال همراه با پیشنهاد گفتگو با کشورهای همسایه و در راس آنها 
عربستان، از اعراب منطقه خواسته است که به طرح صلح هرمز بپیوندند و به دنبال 
صلح در داخل خود منطقه باشند. به نظر می رسد که عربستان در خصوص طرح های 
ایران رویکرد دوگانه ای دارد. مقامات سعودی از یک سو خط کاخ سفید را در خصوص 
تهران دنبال می کنند و مدعی استفاده ایران از خشونت و دخالت در منطقه هستند و از 
سوی دیگر به حمایت ترامپ از خودشان امید چندانی ندارند و دیگر فهمیده اند که نمی 
توانند بر روی حمایت مادام العمر عربستان به ازای پول هایی که به آنها می دهند امیدوار 
باشند. این رویکرد دوگانه باعث شده تا شایعات گفتگوهای پنهانی میان دو کشور از ماه 
های قبل بر سر زبان ها باشد. اما رویکرد مقامات سعودی که هنوز کورسوی امیدی از 

سوی غربی ها می بینند، روند اتفاقات را کند کرده است.
واسطه ها چه می خواهند؟

دادن  آشتی  دنبال  به  که  برد  نام  های  واسطه  از  داووس  در  عربستان  وزیرخارجه 
عربستان و ایران هستند. در صدر این کشورها در ماه های اخیر پاکستان قرار داشته 
است. عمران خان نخست وزیر پاکستان برخلاف مقامات پیشین این کشور تلاش 
کرده تا میان رابطه با ریاض و تهران تعادلی ایجاد کند. او در عین حال که روابط خوبی با 
عربستان دارد، نشست و برخواست های زیادی هم با مقامات کشورمان داشته و برای 
پاکستان نقش آفرینی میان دو قدرت منطقه ای می تواند یک برد واقعی باشد. از سوی 
دیگر عمان هم مانند همیشه در پی رفع مشکلات بوده است. رفت و آمدهای سرپرست 
وزارت خارجه این کشور به ایران، حالا دیگر به دو هفته یکبار رسیده و ناظران معتقدند 
که در این رفت و آمدها پیام ها و ماجراهایی پیگیری می شود. عراق هم به خصوص در 
سال گذشته میلادی تلاش کرد تا به عنوان واسطه از میزان تنش میان سعودی ها و ایران 
بکاهد. به نظر می رسید که مقامات این کشورها ایجاد اشتی بین تهران و ریاض را به سود 
ثبات و امنیت خود می دانستند. اما با وقوع تنش ها در خاک عراق، روند واسطه گری 
سیاستمداران عراقی هم با خلل روبه رو شد. به نظر می رسد که در بین این واسطه ها، 

عربستان و ایران به واسطه گری های عمان اعتماد بیشتری دارند.
امنیت خلیج فارس و جنگ یمن ضرورت صلح را بیشتر کرد

عربستان هم مانند دیگر کشورهای منطقه نگرانی های خود را در خاورمیانه دارد. پیش 
از این مقامات سعودی تلاش داشتند تا این امنیت را با ثروت کلانی که در دست دارند، 
از کشورهای غربی خریداری کنند. اما سیاستهای ترامپ نشان داد که او حاضر به درگیر 
شدن با تهران به خاطر سعودی ها نیست و تمایل چندانی ندارد که خود را سپر بلای 
بن سلمان کند. این امر باعث شد تا میان ولیعهد سعودی و کاخ سفید فاصله ای قابل 
تشخیص ایجاد شود. حتی بعد از درگیری ایران و امریکا پس از ترور و شهادت سردار 
قاسم سلیمانی، سعودی ها تلاش کردند تا اظهارنظر سختی علیه ایران بروز ندهند و بر 
روی اهمیت صلح در خاورمیانه پا فشاری کنند و این نشان داد که در ریاض دیگر رویکرد 

تندروآنه ای که برای هر نوع اقدام علیه ایران، پایکوبی می کرد کمرنگ شده است.
از طرف دیگر موضوع یمن برای سعودی ها تبدیل به معادله ای لاینحل شده است. 
انها در باتلاق گیر افتاده اند و برای عبور از آنها نیاز به یک توافق با حوثی ها دارند. به 
اعتقاد کارشناسان برای به نتیجه رسیدن با حوثی ها، ریاض ابتدا باید روابطش را با ایران 
ترمیم کند و این موضوع راه حل دیگری ندارد به غیر از اینکه در واکنش های تندوتیز 
علیه کشورمان احتیاط بیشتری به خرج داده و به دنبال دریچه هایی برای گفتگو و 
همفکری بگردند. این دریچه ها ماه هاست که باز شده و خبرهای غیررسمی از فعال 

بودن آنها خبر می دهند.
آشتی با سوریه و ایجاد جبهه ای تازه در خاورمیانه

به نظر می رسد که عربستان حالا یک دشمن تازه پیدا کرده و می خواهد همه انرژی 
خود را برای مقابله با اردوغان به کار ببرد. اردوغان در یک سال گذشته به توسعه طلبی 
و جاه طلبی خود افزوده است. سعودی ها مواضع خود را به خصوص در افریقا در خطر 
می بینند و نگران این هستند که اردوغان تبدیل به قدرتی غیرقابل چشم پوشی در 
منطقه شود. عربستان تلاش کرده تا ترکیه و دوستش قطر را متوقف کند. در اخرین 
واکنش به اقدامات ترکیه، در حالی که بشار اسد و اردوغان بر سر شمال سوریه با یکدیگر 
در کشمکش هستند، طرف بشار اسد را گرفته و شاهزاده های سعودی با مقامات سوری 
دیدار می کنند. به نظر می رسد که عربستان در حال تغییر سیاست های خود است و 
منافع خود را به شدت از سوی ترکیه در خطر می بیند. برخی کارشناسان رویکرد مثبت 
سعودی ها به گفتگو با ایران را هم در ادامه همین جبهه بندی های تازه می دانند. ایران 
می گوید که شرطی برای گفتگو با عربستان ندارد و بدلیل اینکه هر دو کشور در یک 
منطقه پرتنش حضور دارند، مذاکره و همکاری را ضروری و حتی بدیهی می داند. اما به 
نظر می رسد که برای سعودی ها دل کندن از آمریکا هنوز دشوار است و اظهارنظرهای 
ضدونقیض شاهزاده ها و مقامات سعودی علیه ایران را در حالی که وزیرخارجه این 
کشور چراغ سبز را برای مذاکره نشان داده، باید در ادامه همین امیدواری به کمک 
ترامپ دانست. در عین حال آنچه واضح است اینکه کشورهای منطقه کم و بیش به درک 
مشترکی از این موضوع رسیده اند که امنیتی که از خارج از خاورمیانه تامین شود، به 

شدت شکننده خواهد بود.

 رییس جمهوری بزرگترین خطر برای دموکراسی و حاکمیت ملی را تبدیل انتخابات 
به تشریفات دانست و گفت باید پاسدار اسلام، نظام، جمهوریت، نظر و خواست عامه 

مردم باشیم.
و  استانداران  روز دوشنبه در همایش  روحانی  والمسلمین حسن  حجت الاسلام 
فرمانداران سراسر کشور که در وزارت کشور برگزار شد گفت:  شرایط امروز ما با همیشه 
متفاوت است ما در آستانه سی و هفتمین انتخابات ملی هستیم.  از آن انتخابات اولی 
که در فروردین سال ۵8 شروع شد که با همه پرسی و رفراندوم شروع شد؛ بعضی ها از 
کلمه »رفراندوم« خوششان نمی آید اما پایه انتخابات ما از رفراندوم بود از همه پرسی 
شروع شده است. نظام ما روی رفراندوم است و پایه اصلی آن رفراندوم است و آن همه 

پرسی اول بود که تعیین کرد نظام ما جمهوری اسلامی است.
رییس جمهوری ادامه داد: همان همه پرسی اول بود که به ما گفت دو چیز را تا پایان 
این نظام مدنظر قرار دهید. اسلامیت و جمهوریت. بنابراین مردم به جمهوری سالامی 
رای دادند. ما همه باید پاسدار اسلام و جمهوریت باشیم یعنی پاسدار رضایت عامه و 
نظر و خواست مردم باشیم. ما به همین رای دادیم. نظام ما از دهم و یازدهم فروردین 

۱۳۵8 شروع شد. و دوازدهم به عنوان روز جمهوری اسلامی اعلام شد.  
روحانی گفت: یک پایه قانون اساسی ما هم پرسی است. قانون اساسی هم بعد از 
انتخابات اعضای خبرگان قانون اساسی هم با همه پرسی و رفراندوم قانون اساسی 
شد. روحانی در بخش دیگری از سخنانش گفت: بدون استثنا مشروعیت و پایه کار 
همه ما از قانون اساسی است و قانون اساسی و همه قوانین و مقررات مشروعیت 
شان از آرای مردم و رای مردم است البته در چارچوب موازین اسلام که همه ما به آن 

چارچوب موازین اسلام متعهد و معتقد هستیم.
از اهداف مهم مشروطه و انقلاب اسلامی، حاکمیت ملی بود

و  آرای مردم  با مساله  از مشروطه  روحانی اضافه کرد: همانطور که اشاره شد ما 
انتخابات آشنا شدیم.  آن همه فداکاری ها در مشروطه برای این بود که آرای مردم 
حاکم شود و حاکمیت ملی یکی از اهداف مهم مشروطه و انقلاب اسلامی بود و اینکه 

کسی جز مردم بر سرنوشت خویش حاکم نشود.
رییس جمهوری اظهارداشت: البته خداوند خالق ما هست و ما بر سرنوشت خودمان 
داریم  حاکمیت  خود  بر  ما  خداست.  دستور  و  خدا  امر  هم  آن  که  هستیم  حاکم 
و حاکمیت ملی را کسی نمی تواند نقض کند. البته انقلاب مشروطه از مسیر خود 
منحرف شد و استبدادگران مسلط شدند و بعد انتخابات تشریفات شد. وی با بیان 
اینکه انتصابات بزرگترین خطر برای دموکراسی و برای حاکمیت ملی است روزی است 
که انتخابات تشریفات شود جای دیگری انتصاب فرمایند، بعد مردم پای صندوق بروند 

تشریفات انتخابات را انجام دهند. خدا نکند چنان روزی برای کشور ما پیش بیاید.
روحانی یادآورشد: زمان رژیم گذشته در حوزه های انتخابیه نام نویسی می کردند ولی 
همه می دانستند که وکیل کیست و می گفتند به هر که می خواهید رأی بدهید اما 
فلانی از تهران تعیین شده است. مردم هم می دانستند هر کاری بخواهد بکنند و به 
هرکه رای بدهند همان آقایی که تهران گفته از صندوق در می آمد. این خطر بزرگی بود 

که ملت ما را تهدید کرد.
رییس جمهوری یادآورشد: یک دلیل انقلاب ما این بود که خودشان بر سرنوشت 

خود حاکم شوند؛ حاکمیت ملی یکی از اساس حرکت های مردم بود.
رییس جمهوری گفت: در انقلاب اسلامی معلوم شد که این طور نیست که تهران 
تصمیم بگیرد بلکه مردم تصمیم گیر هستند پای صندوق می آیند و به آن کسی که 
می خواهند رای می دهند. حالا اگر بخواهیم پای صندوق برویم و رای بدهیم به شما 
می گویند بروید وارد یک فروشگاه شوید و جنسی را انتخاب کنید اگر یک جنس و 
یک مارک هم بیشتر نیست دیگر انتخاب لازم نیست. لازم نیست بزرگ خانواده برود 

فروشگاه. یک بچه هم می  تواندپول بدهد بردارد بیاورد.
وی تصریح کرد: بسیار مهم است که مردم احساس کنند باید میان چند نمونه یکی 
را برگزینند. این انتخابات می شود حالا اگر در تمام حوزه های انتخابیه سلیقه ها، 
افکار مختلف، و آنجایی که چند مذهبی است، مذاهب مختلف و آنجایی که قومیت ها 
هستند قومیت های مختلف همه حضور داشته باشند تکلیف انتخابات روشن می شود 
هر که انتخاب شد. رییس دولت دوازدهم خاطرنشان کرد: فرض کنید کشوری و 
جامعه ای داریم که سه سلیقه دارد یک سلیقه اصولگراست، یک سلیقه اصلاح طلب و 
دیگر اعتدال گراست.   مثال می زنم ممکن است که  سه گروه نباشد و چهار گروه باشد. 
اگر بر این فرض در انتخابات، جامعه ما سه قسمت شد و سه جور سلیقه داشت. یک 
سلیقه فراوان است و در یکی دیگر باید با ذره بین و تلسکوپ یک نفر را پیدا کرد و یک 
سلیقه هم اصلًا وجود ندارد. در چنین شرایطی من مثالی می زنم ان شاء الله که اینطور 

نیست اگر چنین چیزی در یک شرایطی به وجود آمد 
قدرت مردم دائمی است

روحانی تصریح کرد: شک نکنید قدرت ما با حضور مردم است. ما چیزی نیستیم. 
تازه اگر کشوری بودیم که به یک ابرقدرت وصل بودیم اگر آن ابرقدرت روزی اخم 
می کرد و ما را رها می کرد. آن قدرتی که قدرت دائم برای یک کشور است، قدرت ملت 
است. رییس جمهوری با یادآوری حوادث دی ماه 9۶ اظهارداشت: چگونه دی ماه 9۶ 
برابر یک گروه، ملت ما پیروز شد و به صحنه آمد. عده ای شلوغ کردند ممکن است 
میان آن ها عده ای معترض یا غیر معترض باشند. 9۶ جزو روزهای تلخ تاریخ ماست 
که هیچ وقت از یادم نمی رود و این 9۶ بود که ترامپ را پررو کرد و به آمریکا برابر ایران 
قدرت داد. وی ادامه داد: این اتفاقات 9۶ بود که دشمنان ما را تشویق کرد عده ای با 
هدف دیگری آمدند و نمی فهمیدند چه می کنند. ما برابر این حوادث که پیش آمد، به 
کدام قدرت افتخار کردیم؟ این مردم ما بودند که آمدند. که مردم را دعوت کردیم در 9۶ 

خیابان بیابند جواب بدهند و 98 دعوت کردیم بیایند جواب بدهند.
بگذارید روز انتخابات همه باهم باشیم

روحانی ادامه داد: آن وقت هم ما گفتیم حزب فلان بیاید یا فلان حزب نیایند یا 
تقسیم  وقت  آن  آیا  کنید؟  دفاع  کشور  از  بیایید  همه  است  ملی  روز  امروز  گفتیم 
می کردیم که بگوییم این خیابان باید این جناح بیاید؟ آیا بیست و دوم بهمن همه ملت 

را دعوت می کنیم یا یک جناح خاص را دعوت می کنیم؟
رییس جمهوری تصریح کرد: اگر خدای ناکرده یک روز حمله دشمن باشد جناح 

خاص را دعوت می کنیم یا همه را؟  در دفاع مقدس آیا یک جناح خاص بود یا همه 
در میدان بودند؟ یادمان نرود روز مشکل همه باید باهم باشیم؛ بگذارید روز انتخابات 

همه باهم باشیم.
وی افزود: استانداران و فرمانداران مجری قانون و مجری انتخابات هستند.  قانون 
اساسی ما احتیاط کرده و گفته که یک دستگاهی بیاید و از کنار، نظارت کند. یعنی 
یک عده ای گفته اند که شما این بالا بایستید و نگاه کنید و ببینید که خلافی صورت 
نگیرد.   روحانی یادآور شد: یادمان نرود که یک دستگاهی در کشور مجری انتخابات 
است و بار انتخابات بر دوش اوست، مردم با ید به این گروه اعتماد کنند و یک گروه 
هم آن بالا نظارت می کنند که خلافی صورت نگیرد و اگر در جایی خلافی صورت 

گرفت اعلام کنند.  
نگران هستم روزی کلمه جمهوری به جرم تبدیل شود 

روحانی اضافه کرد: حالا برعکس شد، ناظر شد مجری، و مجری شد لجستیک 
)تدارکات(. مسلما کشور و نتیجه انتخابات برای همه ما مهم است.  بیاییم پاسدار 
جمهوریت هم باشیم.  کلمه "جمهوری" در قانون اساسی ما هست.  نگران هستم 

روزی کلمه جمهوری به جرم تبدیل شود.  
رییس جمهوری بیان کرد: در قانون اساسی ما کلمه جمهوری، رییس جمهوری، 
جمهوریت وجود دارد. ما باید پاسدار اسلامیت و جمهوریت باشیم. همه ما باید از 

اسلام و جمهوریت و ایران و قانون اساسی  به خوبی دفاع کنیم.
وی عنوان داشت: امروز یک روز ساده در کشور ما نیست. دو سال است که در 
شدیدترین و سخت ترین فشارهای اقتصادی،  سیاسی و تبلیغاتی قرار گرفته ایم. همه 
می دانید چه آنهایی که دوست ما هستند، چه کشورهایی که خیلی رابطه خوبی با 
ما ندارند، و چه کشورهایی که دشمن ما هستند که دشمنان محدود به چند کشور 

هستند، فکر می کردند ما چند ماه بیشتر نمی توانیم دوام بیاوریم.
از هر  ببینید فشاری که امروز روی کشور ما است،  رییس جمهوری گفت: شما 
زمان دیگری بیشتر است. ما تحریم و مشکل داشته ایم، ولی مردم ما هیچ زمانی 
مثل امروز در فشار نبوده اند. کار ملت ما و کار شما که خادمان ملت هستید، کار 
وزیران، استانداران، فرمانداران و بخشداران و مدیران کل ما و کار کارگران، کارمندان و 

کشاورزان کار قابل ستایشی است و جای قدردانی دارد.  
روحانی بیان کرد: اینکه می بینیم در این شرایط سخت جز یک ماه،  از اردیبهشت ماه 
روند ما در مساله تورم، مسیر کاهشی بوده است، فقط در یک ماه که ما یک حرکتی 
داشتیم، که بعد خواهید دید و برای ما هم روشن بود که فقط یک ماه است و آن فقط 
در آذرماه بود که حرکتی تندی کرد و بعد برگشتیم، و دی ماه دوباره به همان شرایط 
قبل برگشتیم.   بارها در دولت هم گفته ام که این حرکت فقط در یک ماه و فقط آذرماه 
خواهد بود. رییس جمهوری ادامه داد: الان مرکز آمار تورم دی ماه را 8 دهم و بانک 
مرکزی یک اعلام کرده  است، بنابر این ما دوباره به همان روند کاهشی بازگشته ایم. 
امسال رشد اقتصادی ما البته بدون نفت، ان شاءالله منفی نخواهد بود. همانطور که 
۶ ماهه اول رشد اقتصادی ما مثبت بود. این خیلی مهم است یک ملتی که تحت 
این همه فشار قرار گرفته و می خواهد شرایط را شرایط قابل قبولی برگرداند، البته 

نمی خواهم بگویم که شرایط مطلوبی است.
برجام باعث افزایش جایگاه کشور در کل منطقه شده است 

اقتصادی  هماهنگی  عالی  شورای  جلسه  در  نیز  گذشته  روز  کرد:  بیان  روحانی 
بحث بسیار مهم و مفصلی صورت گرفت و کارشناسان ایراد کردند که وضع ما از اوایل 
دهه 8۰ تا امروز چه فراز و نشیب هایی داشته است. اتفاقا در آمار و در همه روندها و 
ترندهایی در جلسه روز گذشته روسای سران سه قوه و سایر اعضا نشان داده شد که در 
سال های اخیر، در دو سال وضع خیلی خوب شده است، یکی در سال 9۳ و دیگری 
در سال 9۵ که کاملا با سال های دیگر متفاوت است. و به یکباره امید و نظر مردم و 
حضور و نشاط مردم بالا رفته است. آمار روز گذشته صرفا اقتصادی بود و سیاسی نبود. 

اما کاملا می توان معنی این آمار را متوجه شد.
وی گفت: رشد اقتصادی ایران در سال 9۵ در دنیا اول شد و معلوم است که چرا 
تروریست جهانی مانند کاخ سفید، صهیونیست ها و برخی از ارتجاع عرب که با آنها 
همراه هستند، تخریب را شروع کرده تصمیم گرفتند به سمت برجام تیراندازی کرده و 
آن را ترور کنند.   رئیس جمهوری افزود: برای آنکه یک سال پس از اجرایی شدن برجام 
و در سال 9۵ کشور به بالاترین رشد اقتصادی خود رسید. همه شرکت ها به ایران آمدند 
و  با سرمایه گذاری ها آغاز تحرک بزرگی شروع شد. گزارش بسیاری از استانداران نشان 
می دهدکه در سال 9۵ چه تعداد از طرح های باقیمانده به اجرا درآمد، بسیاری از 
معوقات مانده در گمرک های کشورهای مختلف به کشور بازگشت و سرمایه ها به کشور 
آمدند. روحانی با طرح این پرسش که چرا اسرائیل و ترامپ تصمیم به ترور برجام 
گرفتند و چرا عربستان به آن ها را کمک کرد؟ پاسخ داد: برای اینکه برجام باعث رشد 

و حرکت ایران و افزایش جایگاه کشور در کل منطقه شده است.
وی ادامه داد: در دیدار با یکی از مقامات منطقه در سال 9۲ و پس از سفر نیویورک، 
به او گفتم شنیدم در منطقه دوستان شما شب تا صبح از ناراحتی نخوابیدند، او پاسخ 
داد که شب تا صبح نخوابیدن آن ها درست نیست، بلکه همه آنها مریض شدند و 
زندگی آنها به هم خورد. این یعنی یک تلفن می تواند عده ای را در منطقه مریض کند.  

ترامپ می خواهد دور ایران دیوار بکشد
روحانی تصریح کرد: وقتی قدرت و حضور مردم در کنار اقتصاد و نشاط وجود دارد 
در منطقه هم موفقیت هایی را به دست می آوریم که موجب می شود ترامپ اول برجام 
را و بعد سردار عزیز ما سردار سلیمانی را ترور کند. بعد هم رفاه و آسایش مردم و نیز 
وحدت و انسجام ملی ما را ترور می کند. همه اینها یک مسیر است ترامپ می خواهد به 
دنیا بگوید ایران یک جزیره تنها و منزوی است. او می خواهد دور ایران دیوار همیشگی 
بکشد. رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه نباید اجازه دهیم این اتفاق روی دهد، گفت: 
آن ها می خواهند ما را از دنیا جدا کنند. هر جا هر کس به ناروا و غلط ما را از دنیا، 
منطقه، دنیای اسلام و دوستانمان جدا کند باید فردا پیش مردم پاسخگو باشد و  ما 
باید مسئولیت پذیر و پاسخگو باشیم. وی ادامه داد: اینکه  قانون و مقرراتی را که دولت 
به عنوان لایحه تصویب کرده و به مجلس داده و مجلس به عنوان نماینده ملت آن را 
تصویب کرده بین زمین و آسمان بماند، امکان پذیر نیست. با این روند روابط ما با دنیا 

دچار مشکل  شود، مگر می شود روابط بانکی ایران با دنیا قطع شده و به هم بریزد؟ چه 
کسی در این کشور تصمیم گیر است؟ دولت که به شکل لایحه و مجلس هم که تصویب 

کرده است رهبری هم به صراحت گفته اند که با لوایح دولت مشکلی ندارند.
رئیس شواری عالی امنیت ملی با تاکید بر اینکه افراد باید پاسخگو باشند، گفت: با 
شعار و حرف در فضای مجازی و حقیقی یا در این رسانه و آن رسانه نمی شود منافع 
ملی را زیر پا بگذاریم. موضوع منافع ملی است و همه باید بایستیم و نباید اجازه 
دهیم ترامپ و تروریست های کاخ سفید موفق شوند، آن ها می خواهند رابطه ایران با 

بانک های جهان و رابطه مردم با نظام را ترور کنند.  
از انتخابات مهمتر، اعتماد مردم و سرمایه اجتماعی است

روحانی ادامه داد: جای هیچ تردیدی نیست که انتخابات به ویژه انتخابات مجلس 
شورای اسلامی بسیار مهم است و ولی از آن مهم تر اعتماد مردم و سرمایه اجتماعی 

است. همه باید در انتخابات حضور پیدا کنند.
رییس جمهوری در ادامه با تاکید بر این که نظام ما نظام تک حزبی نیست گفت: 
ما نظام کمونیستی نیستیم.  نظام شاه نیستیم.  فقط حزب رستاخیز و کمونیست 
نداریم. ما تک حزبی نیستیم ما نظام چند حزبی هستیم. احزاب آزاد هستند به 
خصوص در دولت تدبیر و امید که دست و بالشان باز شده است و هرکس که خواسته 

آمده و مجوز گرفته و خانه احزاب فعال شده است.
وی افزود: آنهایی که می خواهند اعتماد مردم را ترور کنند باید حواسمان جمع 
باشد. همه ما در یک شرایط بسیار حساسی قرار گرفته ایم. نباید بگذاریم آمریکا پیروز 

شود و ملت، انسجام و وحدت ما نمی گذارد.  
با صندوق رای قهر نکنیم

رییس جمهوری ادامه داد: از تمام ملت ایران، مرد و زن، جوان و پیر، از روستایی 
و شهری و از تمام اقوام و مذاهب خواهش می کنم؛ امروز روزی است که باید پای 
صندوق رای برویم حتی اگر که گلایه داریم، ناراحتیم و مشکلاتی باشد و بگویید جایی 
دقیق عمل و اجرا نشده است. وی گفت:  با صندوق رای قهر نکنیم  حتی اگر این که 
شما در تهران بجای ۳۰ نامزد ۲۰ تا ۱۵ داشته باشید یا در جایی که ۶ نامزد دارد 4 
نامزد داشته باشید. در انتخابات اگر هم دیدیم نقص و ایرادی است خواهش می کنم 
روز انتخابات دوم اسفند یک روز تاریخی و یوم الله است کاری نکنیم که صف ها خلوت 

باشد بگذاریم همه پای صندوق بیایند.
بگذاریم همه گروه ها بیایند

روحانی گفت: آنهایی که مسئولان رده بالاتر را می شناسند، من خودم به عنوان 
ام و مصلحت  را نوشته  نامه های لازم  و  ام  انجام داده  را  اقداماتی  رییس جمهوری 
ندیدم این نامه ها را منتشر کنم؛ همه ما باید تلاش کنیم تا انتخاباتی رقابتی ایجاد 
کنیم. نقص ما هم اکنون در اینجا روی رقابت است و یک ذره کمتر و یا بیشتر از آن که 
باید این مشکل را برطرف کنیم.   رییس جمهوری اضافه کرد: امیدواریم این رقابت را 
درست کنیم و بگذاریم همه گروه ها بیایند، اینکه نمی شود نهادهای اصلی و قانونی 
چهاررکنی که باید بگویند این فرد صالح است و یا خیر گزارش های درست دادند و 
یکی را فرستادند سرکوچه ای و معلوم نیست با چه کسی صحبت کرده و چه گفته 
است، بعد گزارشی نوشته است؛ مگر می شود با چنین روشی کشور را اداره کرد؟ اگر 
با رفتن به در منازل می خواهیم کار را درست کنیم، پس این دستگاه ها را تعطیل کنیم. 
افراد)برای  داریم؟  چه  برای  دادگستری  وزارت  و  انتظامی  نیروی  اطلاعات،  وزارت 

تحقیق درباره نامردها( در منزل مردم می روند و از چند همسایه سوال می پرسند.  
وی با روایت خاطره ای از یکی ادوار انتخابات، بیان کرد: آقایی به من گفت، بنده 
در این دوره صددرصد تائید می شوم، او پرسیدم چگونه؟   گفت »من همه همسایه ها 
را دیده ام. قبلا هم به یک بهانه ای به آنها کادو داده ام  همه از من تعریف می کنند. آیا 
انتخاباتی که باید قبلا برویم و به همسایه ها کادو بدهیم تا صلاحیت مان تائید شود، 

انتخابات است؟  
معیار همه باید قانون باشد

رییس جمهوری تصریح کرد: نباید بگذاریم رقابت از آن حالت قانونی خارج شود. 
خواهش می کنم معیار همه ما قانون باشد؛ ما بالاتر از قانون که نداریم؛ وزارت کشور و 
شورای نگهبان و مجلس و دولت هرچه که داریم بالاتر از قانون نیست و قانون معیار ما 

باشد و بر مبنای قانون حرکت کنیم.
رای مردم و صندوق های آرا امانت هستند

روحانی خطاب به استانداران و فرمانداران و مسئولان اجرایی انتخابات اظهارداشت: 
شما مسئولیت سنگینی بر دوش دارید؛ اولا شما امانتدار مردم در دیروز، امروز و فردا 
هستید. استاندار، فرماندار، نیروهای اجرایی  و مدیران کل همه امانتدار هستند و 
اختیارات ما از جانب مردم است و مردم به ما امانت داده اند و این را باید سالم به نفر 
بعدی تحویل دهیم؛ ما امانتدار هستیم و صاحب این امانت مردم هستند. همه مردم 
هم به عنوان مخلوق و محبوب حق هستند و خداوند همه مخلوقات خود را دوست 

دارد. مگر اینکه خودشان بخواهند خودشان را از مسیر حق جدا  کنند.  
وی یادآور شد: همان طور که در دو سال گذشته همه ما و شما با تمام توان کاری 
کردیم که کشور روی پای خود بایستد، اقتصاد روی پای خود بایستد و مردم هر چند با 
مشکلات بتوانند زندگی کنند، امروز یک مسئولیت مضاعف به عنوان امانتدار به شما 

داده ایم، رای مردم و صندوق های آرا امانت هستند.  
رییس جمهوری بابیان اینکه صندوق آرا به شکلی کنونی را نمی پسندد، اضافه کرد: 
به وزیر کشور در هر دوره ای تاکید کردیم و وی نیز این موضوع را دنبال کردند اما نشد؛ 
آقا این انتخابات را الکترونیکی کنید افغانستان را هم این کار را کرد، این  که چیزی 
نیست؛ مردم رای را روی کاغذ می نویسند، توی صندوق می اندازند، فردی آن رای را 
می خواند  و فرد دیگری آن را علامت می زند و البته معلوم نیست این فرد چه می خواند 
و آن یکی کجا را علامت می زند، هم اینکه علامت زدند در پایان نوبت به تجمیع آرا 

می شود که چه بساطی پیش می آید که باید همه آنجا مراقب باشیم.
دل مردم را قرص کنید که رایشان کم و زیاد نمی شود

از انتخابات در زمان تجمیع مشکل پیدا می  رییس جمهوری گفت: در بسیاری 
کنیم، چرا باید این کار را کنیم، رای گیری را الکترونیکی کنیم بگذاریم مردم کمی 
راحت شوند و خیال شان آسوده شود، الان هم شما باید تلاش کنید با دقت، تلاش و 
اقدام و تمام امکانات در اختیارتان، خیال مردم را آسوده کنید؛ وزارت کشور با نظارت و 
بازرسان که بالای صندوق تعیین می کند و با بازرسیهایی که می فرستند، مردم دلشان 

قرص باشد که رای  آنها کم و زیاد نمی شود و این خیلی مهم است.  
روحانی با بیان اینکه »اعتماد، اطمینان و امنیت مردم بسیار مهم است«، گفت: 
تامین امنیت هم بسیار مهم است و شما مسئول شورای تامین هستید الحمدالله در 
انتخابات های گذشته امنیت مطلوبی داشتیم و می خواهیم همان امنیت در این دوره 

هم داشته باشیم، نگذارید اختلاف و دعوا شود و بحث های حقوقی پیش بیاید.  
وی افزود: اگر مشکل و چالشی وجود دارد که می تواند مشکل قومی ایجاد کند از 
همین حالا برویم و به مسئولان بالاتر بگوییم؛ دو نفر و یا ۵ نفر باید تایید شوند؛ نگذاریم 

اختلاف و دعوا درست شود.
بگذارید رقابت انتخاباتی شکل بگیرد مشارکت افزایش یابد

روحانی خطاب به برخی از مدعیان برنده شدن صد در صدی در انتخابات گفت: 
ما  برای  بعدی  اتاق فکرتان می گویید »مجلس  شما که در جلسات خصوصی در 
است«، پس چرا غصه می خورید؟ اگر مطمئن هستید پس بگذارید رقابت انتخاباتی 
شکل بگیرد و مشارکت هم بالا رود و مجلس برای شما باشد نوش جانتان؛ ما با این 
موضوع مشکلی نداریم؛ بگذارید رقابت سالم باشد و تلاش کنیم مشارکت در انتخابات 

نیز افزایش پیدا کند.  
از جمهوریت و اسلامیت نظام حراست و حفاظت کنیم 

تا ۷۰  انتخابات در دوره های قبل معمولا میان ۵۰  روحانی گفت: مشارکت های 
درصد بوده است، البته در انتخابات ریاست جمهوری کمی بالاتر می رود، نگذاریم 
مشارکت حداقل آرا باشد؛ مشارکت، رقابت، سلامت و امنیت انتخابات را یک وظیفه 
بدانیم؛ نشاط را در مردم ایجاد کنیم و ۲۲ بهمن خوبی داشته باشیم و ۲اسفند )روز 
انتخابات( باشکوهی داشته باشیم و خداوند از ما راضی باشد و ان شاء الله جمهوریت 

و اسلامیت را به خوبی حراست و حفاظت کنیم.

رییس جمهوری در همایش استانداران و فرمانداران :

بزرگترین خطر دموکراسی تبدیل شدن انتخابات به تشریفات است
جای مجری و ناظر انتخابات عوض شده است                              بعضی ها از کلمه »رفراندوم« خوششان نمی آید

وزارت امور خارجه در بیانیه ای نسبت به استفاده جناحی از موضوعات ملی هشدار داد و تاکید کرد: ایجاد دوقطبی 
»مذاکره - عدم مذاکره« در شرایط فعلی سیاست خارجی و فضای انتخاباتی داخلی، اثرات مخرب بر منافع ملی کشور 

و اعتماد عمومی جامعه خواهد داشت. 
به گزارش اداره کل اطلاع رسانی و امور سخنگویی وزارت امور خارجه، وزارت امور خارجه در بیانیه ای درخصوص 
حواشی ایجاد شده بعد از مصاحبه وزیر امور خارجه با نشریه آلمانی اشپیگل اعلام کرد:یکی از اهداف ایالات متحده 
آمریکا در نبرد دیپلماتیک با جمهوری اسلامی ایران آن است که تصویری جنگ طلب از ایران به نمایش گذارد؛ تصویری 

که چند ده سال برای ایجاد آن از طریق نبرد رسانه ای و جنگ روانی تلاش کرده بود.
این بیانیه می افزاید: این تصویر نادرست و معارض با ذات نظام اسلامی در پی انجام مذاکرات برجام برهم ریخت 
و جهان دریافت که امنیتی سازی جمهوری اسلامی ایران یک فرییکاری صهیونیستی است و ایران نه تنها کشوری 
قانونمدار و دارای منطقی روشن و استوار است بلکه در صف نخست مبارزه با تروریسم و پدیدآوری فضای صلح آمیز در 

جهان قرار دارد.
وزارت امور خارجه با بیان اینکه خروج یکجانبه ایالات متحده از مذاکرات برجام و بیان اینکه برجام به سود ایران بوده 
و آمریکا از آن متضرر شده است - ضمن نشان دادن توان دیپلماتیک و منطق قوی ایران در دفاع از حقانیت و مطالبات 
ملت ایران- عملا نشان داد که به واقع این ایالات متحده آمریکاست که به قوانین جهانی و حقوق بین الملل وقعی ننهاده 

و گریزان از گفت وگو و ناقض تعهدات بین المللی است، تصریح کرده است: با ترور شهید سپهبد سلیمانی قهرمان مبارزه 
با تروریسم برای افکارعمومی جهان اثبات شد که این دولت آمریکا است که در راس حامیان تروریسم در سطح جهانی 
است. در بخش دیگری از این بیانیه آمده است: تمامی تلاش آمریکا آن است که موضع برتر ایران یعنی »حمایت از 
مذاکرات قانونی انجام شده در برجام«  را از دست ایران خارج کرده و تصویری »ضد مذاکره«  از ایران را به نمایش گذارده 
و نهایتا میز مذاکره غیرقانونی و تحمیلی را جایگزین برجام کند. اقدامی که با قدرت از سوی رهبری معظم انقلاب 
نفی و نهی شده که همواره ملاک عمل وزارت خارجه جمهوری اسلامی است. از این رو تاکید بر مذاکرات قانونی در 
چارچوب کمیسیون مشترک برجام در مقابل مذاکرات خارج از برجام  — که دولت قانون ستیز آمریکا به دنبال آن است 
—  ضرورت داشته و نباید به هیچ وجه این سنگر که از مشروعیت بین المللی برخوردار است، به دولت مستکبر و قانون 
گریز آمریکا وانهاده شود. وزارت امور خارجه یادآور شده است: تاکید بر اینکه ایالات متحده اگر مایل به مذاکره است، 
باید به سر میز مذاکره کمیسیون مشترک برجام که خود آن را ترک کرده بازگشته و تمامی تحریم ها و اقدامات غیرقانونی 
انجام شده را لغو و جبران کند - در صورت انجام - شکست مطلق آمریکا در صحنه بین المللی و دال بر قدرت برتر ایران در 
صحنه دیپلماتیک خواهد بود. بنابراین چنین رویکردی باید با قدرت پیگیری شده و نباید اجازه دهیم آمریکا از وضعیت 

موجود که خواهان گریز از آن است خارج شود.
در این بیانیه تصریح شده است: برخلاف بعضی سوءبرداشت ها، این موضع نماد قدرت ایران بوده و این ایالات متحده 

است که مایل است به لطایف الحیل میز برجام را که برای خود تله می داند، برهم زند.
این بیانیه می افزاید: وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی وظیفه دفاع از کیان و حیثیت جمهوری اسلامی با 
بهره گیری از توانمندی های حقوقی و دیپلماتیک را برعهده دارد و در عرصه بین المللی نیز با اتکاء به حمایت  ها و 
رهنمودهای راهبردی مقام معظم رهبری توانسته است هم دوش با محور مقاومت اقتدار جمهوری اسلامی را در منطقه 
و جهان علیرغم فشارها و تلاش های غیرقانونی ایالات متحده آمریکا به نمایش گذارد؛ وظیفه ای که بدون توجه به هر 

فشاری از هر سو با قدرت به انجام خواهد رسانید.
وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه گاه به دلیل عدم اطلاع از پیچیدگی ها و نیز تصمیمات متخذه از سوی نهادهای 
فرادستی، برداشت هایی نادرست از عملکرد وزارت امور خارجه ترویج می شود که متاسفانه مورد سوءاستفاده رسانه ها 
و نهادهای سیاسی بدخواهان ایران زمین قرار می گیرد، خاطرنشان کرده است: وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران ضمن تقدیر از حساسیت های علاقمندان به آرمان های انقلاب و بهره بردن از نقدهای کارشناسی انجام شده، 

وظیفه خود می داند یک بار دیگر نسبت به استفاده جناحی از موضوعات ملی هشدار دهد.
در پایان این بیانیه آمده است: ایجاد دوقطبی »مذاکره - عدم مذاکره«  در شرایط فعلی سیاست خارجی و فضای 
انتخاباتی داخلی، اثرات مخرب بر منافع ملی کشور و اعتماد عمومی جامعه خواهد داشت و کسانی که برای مطامع 

انتخاباتی زودگذر منافع و سرمایه های ملی را قربانی می کنند مسلما در برابر خدا، مردم و تاریخ باید پاسخگو باشند. 

هشداروزارت امور خارجه نسبت به استفاده جناحی از موضوعات ملی ؛

دوقطبی مذاکره - عدم مذاکره اثرات مخرب بر منافع ملی دارد



 انتقاد ربیعی از عدم پخش سخنرانی روحانی در تلویزیون 
 علی ربیعی سخنگوی دولت در پاسخ به ایرنا که دلیل پخش نشدن سخنرانی روحانی را جویا شده 
بود، گفت: همه تلاش دولت و شخص رییس جمهوری بر این است که انتخابات مجلس باشکوه و با 
مشارکت گسترده مردم برگزار شود. همانگونه که دکتر روحانی در سخنرانی امروز خود نیز تاکید کردند و 
متأسفانه از تلویزیون پخش نشد، جمهوریت و مردم از جایگاه و اهمیت فوق العاده ای در قانون اساسی 
ما برخوردار است و اینکه سخنرانی رییس جمهوری منتخب مردم از صدا و سیما پخش نمی شود یا 
گاهی سانسور می شود، خلاف جمهوریت و مردم سالاری نظام است.سخنگوی دولت با تأکید بر این 
که رئیس جمهور و دولت مطالبه ای فراقانونی ندارند گفت: صحبت های رییس جمهوری ناظر بر تقویت 
جایگاه مردم سالاری نظام بود و ایشان دلسوزانه منتقد برخی رفتارها و نگاه های تنگ نظر آن است که 
منجر به نهایتاً منجر به ناامیدی و قهر بخش زیادی از مردم با صندوق رای می شود.سخنگوی دولت بار 
دیگر از اقدام صدا و سیما در امتناع از پخش سخنرانی رئیس جمهوری انتقاد کرده و خواستار اصلاح 

رویه های موجود در بخش های خاصی از رسانه ملی شد.

جزئیات بستری و آخرین وضعیت حال استاد شجریان 
حمیدرضا عاطفی مدیر اجرایی خانه موسیقی اعلام کرد: حال عمومی استاد شجریان مساعد است 
بزودی ایشان از بیمارستان مرخص خواهد شد.عاطفی توضیح داد: استاد شجریان برای تخلیه مایعات 
ریویی در بیمارستان جم بستری شدند و بر خلاف برخی اخبار نادرست در فضای مجازی، هیچ گونه 
 ـدکتر هماهنگ کننده تیم پزشکی استاد  عمل جراحی بر روی ایشان انجام نشده است.حسن عباسی 
 ـدرباره علت بستری شدن این هنرمند،  گفت : هر چند وقت یک بار می خواهیم که بیایند تا  شجریان 
 ـدو روز در بیمارستان  علایم مختلف را برای پیگیری بیماری شان کنترل کنیم و به همین منظور یکی 
بستری می شوند.او درباره وضعیت ریه های محمدرضا شجریان توضیح داد: ریه ایشان از قبل مشکل 
داشت و الان بهتر از قبل است و خوشبختانه آب آنچنانی ندارد.دکتر عباسی همچنین اظهار کرد که 
اکنون حال این هنرمند بهتر و وضعیتش در حال کنترل است. استاد شجریان اکنون در بخش سی 

سی یو بستری است؛ چرا که این بخش ایزوله است و می توان رفت و آمدها را کنترل کرد.

واکنش حداد عادل به توئیت های فارسی ترامپ
رئیس بنیاد سعدی با اشاره به استفاده رئیس جمهوری آمریکا از زبان فارسی در شبکه پیام رسان 
توییتر، گفت: این امر پیش و بیش از اینکه محتوای پیام او را نشان دهد که حقیقتی هم ندارد؛ قدرت 
زبان فارسی را منعکس می کند. غلامعلی حدادعادل دیروز در ششمین گردهمایی موسسه های فعال 
در آموزش زبان فارسی در جهان اظهار با بیان تاریخچه ای از زبان فارسی و اشاره به گنجینه عظیم 
غلط  به  می خواست  وقتی  آمریکا،  جمهوری  رئیس  ترامپ،  دونالد  داشت:  اظهار  فارسی  ادبیات 
کشور های دیگر در منطقه را از ایران بترساند و بیشتر اسلحه به آن ها بفروشد به آن ها گفت: اگر ما از 
شما حمایت نکنیم شما در ۲ هفته باید به زبان فارسی صحبت کنید. وی ادامه داد: همین امروز هم 
که ترامپ به زبان فارسی توییت می زند، این امر پیش و بیش از اینکه محتوا و حقیقت پیام های ترامپ را 

نشان دهد که حقیقتی ندارد قدرت زبان فارسی را منعکس می کند.

افزایش8۰ درصدی حقوق یک میلیون کارمند در سال آینده 
غلامرضا تاج گردون رییس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه کل کشور سال 99گفت : جهت گیری 
ما در موضوع افزایش حقوق ها و میزان معافیت مالیاتی حقوق کارمندان روشن است که به سمت 
کم درآمدهاست. کار بزرگی است که حقوق یک میلیون و ۱۰۰ هزار نفر تا 8۰ درصد افزایش یابد، 
ولی برخی بدبین و بداخلاق هستند و شاید حتی بشود اسم ضد انقلاب رویشان گذاشت که یک کار 
این چنینی را که باعث خوشحالی قشر کم درآمد می شود را زیر سوال می برند و می گویند مجلس شورای 

اسلامی به فکر پردرآمدهاست. این کار بی اخلاقی، غیرحرفه ای و البته سازماندهی شده بود.

ایرانی ها روزی چقدر نان می خورند؟ 
مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت می گوید که متوسط مصرف سرانه روزانه نان در کشور 
۳۱۰ گرم است که حدود 4۰ تا ۵۰ درصد انرژی دریافتی و بیش از 4۵ درصد پروتئین، ۳۰ درصد 
کلسیم و فسفر و حدود ۶۰ درصد آهن مورد نیاز روزانه هر فرد را تامین می کند. زهرا عبدالهی  افزود: 
در زمینه آرد در حال حاضر تولید انواع آرد مصرفی در نان های سنتی دامنه وسیعی از درصد سبوس 
گیری دارند. به عنوان مثال بر اساس استاندارد فعلی آرد گندم، کارخانجات آرد می توانند آرد نان لواش 
و تافتون را با درصد سبوس گیری از حدود ۱۵ درصد تا سبوس گیری حدود ۱8 درصد و آرد سنگک را 

با درصد سبوس گیری از حدود ۷ درصد تا سبوس گیری ۱۲ درصد تولید کنند.

بازداشت عباس تبریزیان صحت ندارد 
دادسرای ویژه روحانیت خبر بازداشت عباس تبریزیان را تکذیب کرد. به گزارش ایسنا به نقل از قوه 
قضاییه، در پی انتشار خبر بازداشت عباس تبریزیان در فضای مجازی، دادستانی ویژه روحانیت اعلام 
کرد که مطلب منتشر شده از اساس کذب است و حسب اطلاع واصله، مشارالیه در خارج از کشور )شهر 

نجف اشرف( ساکن است.

واکنش ضرغامی به رد صلاحیت ها 
سید عزت الله ضرغامی در یک پیام توییتری به رد صلاحیت ها واکنش نشان داد و نوشت:بسیاری 
از نیروهای متدین و انقلابی ردصلاحیت شده اند. بخوانید احراز نشده اند.باید از آنان عذرخواهی کرد 
و برای حفظ شانیت و آبروی آنان کوشید و به امید اصلاح قانون انتخابات نشست.در عصر فناوری 

اطلاعات، برخی تحقیقات محلی هم اجمالًا شوخی است!

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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وقتی زمان ارتحال فاطمه فرا رسید، به امیرالمؤمنین علیه 
 السلام وصیت كرد كه او خود كارش را عهده  دار شود، 
و شبانه دفنش كند، و قبرش را صاف و بی  نشان سازد. 

امیرالمؤمنین علیه  السلام آن را خود به عهده گرفت، و او را 
دفن كرد و قبر فاطمه را صاف و بی  نشان ساخت.

سه شنبه - هشتم بهمن ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4972

آیت الله سبحانی :
هرنوع تعرض به کتب پزشکی برخلاف روح اسلام است 

یکی از مراجع تقلید به آتش زدن کتاب پزشکی هاریسون واکنش نشان داده و این عمل را برخلاف روح 
اسلام و دعوت این آئین آسمانی به علم و دانش دانست.

 آیت الله جعفر سبحانی با صدور بیانیه ای به اقدام انجام شده در آتش زدن یکی از کتب پزشکی واکنش 
نشان داد. در بیانیه این مرجع تقلید شیعیان آمده است: در روایات از پیشوایان معصوم نقل شده است که 
فرموده اند:»اطلبوالعلم ولو بالصین« مسلماً علمی که باید در صین)چین( آموخت، علومِ دینی نیست بلکه 
دانش هایی است مربوط به جهان آفرینش و سنت های خلقت، که خداوند منّان در نهادِ موجودات قرار 
داده است. در ادامه این بیانیه آمده است: بنابراین تلاش دانشمندان برای کشف ضوابط موجودات، علل 
و مدالیل آنها کاملًا محترم است هرچند که محتمل است برخی از آنها ناصواب باشد، اما این تلاش های 
آمیخته با درست و نادرست، سبب پیدایش یک رشته حقایق می گردد، بنابراین کتاب های علوم طبیعی و 
پزشکی که به نسبت کشف علل و مدالیل پدیده ها نگاشته می شود از احترامِ کامل برخوردار است، هرنوع 
تعرض به آنها برخلاف روح اسلام و دعوت اسلام به علم و دانش است. انتقاد از محتوا شیوه پسندیده ای 
است اما تعرّض نامعقول، شیوه جاهلانه ای است که اتفاقاً در گذشته نیز بسیاری از کتابخانه ها با انگیزه 

های غلط طعمه حریق شده است.
 

مدیر روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس بانوی کرامت اعلام کرد

توزیع ۴0هزار غذای ماندگار و 75 هزار غذای گرم 
میان سیل زدگان 

مدیر روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس بانوی کرامت گفت: قرارگاه جهادی فاطمی به همت 
خادمیاران و جهادگران آستان مقدس طی هشت روز فعالیت در سیستان و بلوچستان، بیش از 4۰ هزار 
غذای ماندگار، پنج هزار آب معدنی و ۷۵ هزار پرس غذای گرم را میان سیل زدگان توزیع کرد.  حجت الاسلام 
جواد بهشتی پور با اشاره به تلاش آستان مقدس برای کمک به سیل زدگان اظهار کرد: خادمان و جهادگران 
آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( با راه اندازی قرارگاه جهادی فاطمی از هشت روز گذشته کمک به 
سیل زدگان را در سیستان و بلوچستان دنبال کرده اند. وی اضافه کرد: این قرارگاه تاکنون بیش با توزیع 4۰ 
هزار غذای ماندگار، پنج هزار آب معدنی و ۷۵ هزار پرس غذای گرم را تهیه و در میان سیل زدگان توزیع کرده 
است. مدیر روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( گفت: روحانیون جهادی تبلیغی 
اعزامی از طرف آستان مقدس بانوی کرامت با مشارکت در امر امدادرسانی موجب دلگرمی خانواده های 
آسیب دیده سیستان و بلوچستان شده و به صورت ویژه تر در کنار کودکان و نوجوانان بوده اند. وی ادامه 
داد: علاقه مندان می توانند کمک های نقدی خود را به شماره کارت ۶۱۰4۳۳۷949۶۲8۲۵۵ بانک ملت 
به نام آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( ویژه سیل زدگان سیستان و بلوچستان واریز و یا از کد 

دستوری #۲۵۱۷4۱ و نشانی اینترنتی »www.nazr.amfm.ir« استفاده کنند.

شهردارقم گفت: کاهش بهای خدمات سازمان های تابعه شهرداری عملا این شهر را 
درمسیر فرسودگی و افت خدمت رسانی قرار خواهد داد. 

سید مرتضی سقائیان نژاد روز دوشنبه دریکصد و سی امین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم بیان کرد: برای خدمات رسانی عمومی و مطلوب به مردم باید بهای 

خدمات شهری به صورت کامل به شهرداری پرداخت شود.
وی افزود: درصورتی که بهای خدمات به صورت پیش بینی شده دراختیار شهرداری قرار 

نگیرد عملا مانع بزرگی در پیشبرد طرح های عمران شهری به وجود خواهد آمد.
وی اضافه کرد: نقش دولت درخدمات شهری به صورت روز افزون کاهش یافته و دراین 

شرایط تمام نگاه ها به شهرداری هاست.
شهرداری برای تجهیز سازمان آتش نشانی مشکل بودجه دارد

معاون خدمات شهری شهرداری قم نیز دراین جلسه گفت:  درصورتی که روند بودجه 
بندی سازمان آتش نشانی قم تغییر نکند خدمات رسانی این سازمان به شدت کاهش یافته 

و امکان نوسازی و خرید تجهیزات غیرممکن می شود.
سید امیر سامع افزود: هزینه بهای خدمات سازمان های تابعه شهرداری قم نسبت به 

سال 9۶ بیش از ۲ برابر افزایش یافته است.
وی اضافه کرد: درصورتی که بودجه های سازمان های شهرداری نسبت به سال 9۶ سه 

برابر نشود از حجم خدمات رسانی ها کاسته می شود.
وی گفت:  شورای اسلامی شهرقم باید یارانه ویژه ای  برای خدمات عمومی سازمان های 
تابعه شهرداری به خصوص در زمینه سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی پیش بینی کند.

سامع اضافه کرد: واحدهای مسکونی بالای 4 طبقه باید هزینه های خدمات ایمنی را در 
زمان احداث در قالب های تعریف شده پرداخت کنند.

معاون خدمات شهری شهرداری قم افزود: برای جبران بخشی از هزینه های این سازمان 
باید هزینه های خدمات ایمنی در ساختمان بیش از 4 طبقه بهای خدمات دربودجه سال 

آینده تا 4۰ درصد افزایش یابد.
سامع تصریح کرد: خدمات ایمنی سازمان آتش نشانی قم به عامه مردم کاملا رایگان 
است اما مساله امدادرسانی به ساختمان های بلندمرتبه و استقرار درفضاهای نمایشگاهی 

با هزینه های جانبی همراه است.
نصب دکل های مخابراتی در واحدهای مسکونی موقت است

سامع با اشاره به هزینه نصب دکل های مخابراتی در واحدهای مسکونی افزود: مباحث 
ایمنی، بهداشتی و سیمای شهری در نصب این دکل ها باید رعایت شود.

و  بوده  امر موقت  وی گفت:  نصب دکل های مخابراتی در واحدهای مسکونی یک 
نمی توان برای آنها مجوز استقرار دائمی صادر کرد. وی گفت:  برای نصب دکل های ماکرو  
4۰ میلیون ریال، دکل های میکرو ۲۰ میلیون ریال و دکل های فضای نصب اینترنتی ۱۰ 

میلیون ریال به صورت ماهانه از اپراتورهای مخابراتی دریافت می شود.
سامع با اشاره به بهای خدمات سال 99 سازمان مدیریت پسماند عنوان کرد: تمام 
افزایش هزینه های شهرداری دراین بخش کمتر از قیمت واقعی بوده است. وی گفت: ۲۱ 
میلیارد و 9۰۰ میلیون تومان دربودجه سال آینده برای سازمان مدیریت پسماند پیش بینی 
شده است. وی با اشاره به تعرفه بهای خدمات سال 99 سازمان آرامستانهای شهرداری 
قم اظهار کرد: با اتفاقات اخیر در بخش سوخت با عدم افزایش بهای خدمات، امکان 

همکاری با بخش خصوصی از بین می رود.
افزایش متوسط ۲۵ درصدی بهای خدمات شهری قم 

 رییس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم نیز دراین جلسه با اشاره به 
تعرفه بهای خدمات سال 99 سازمان آرامستان های شهرداری قم اظهارکرد: بسیاری از 
خدمات این سازمان در بخش های مختلف ۲۰ تا ۲۵ درصد افزایش داشته است. سید 
مجتبی سبحانی ثابت با بیان تعرفه بهای خدمات سال 99 سازمان مدیریت پسماند 
تصریح کرد: بهای خدمات این سازمان دربخشهای مختلف بین ۲۰ تا ۳۰ درصد افزایش 
خواهد داشت. وی با بیان تعرفه بهای خدمات سال 99 سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی بیان کرد: هزینه و تعرفه بهای این سازمان سال آینده حداکثر ۲۰ درصد افزایش 
یافته است. وی با اشاره به تعرفه بهای خدمات سال 99 سازمان میادین میوه و تره بار و 

شهرداری گفت: بهای خدمات این سازمان درسال آینده عملا تغییری نداشته است.
سبحانی ثابت، تعرفه بهای خدمات سال 99 سازمان کشتارگاه را مورد توجه قرار داد و 

گفت: افزایش و کاهش بهای خدمات در این بخش رقم قابل ذکری نیست.

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم  تشریح کرد

اقدامات شهرداری قم برای برای ایام 
شهادت حضرت زهرا )س(

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم از آماده سازی و 
فضاسازی شهر مقدس قم به مناسبت سوگواری شهادت حضرت زهرا )س( خبر 
داد.  سید محسن میرهادی با اشاره به آماده سازی فضای شهر مقدس قم هم زمان 
با فرا رسیدن ایام سوگواری شهادت حضرت زهرا )س( متناسب با ایام عزاداری، 
اظهار داشت: برنامه های ویژه ای را برای  ایام سوگواری شهادت حضرت فاطمه 
)س( از جمله؛ سیاه پوش نمودن یکپارچه سطح شهر با نصب انواع پرچم ها و 
ریسه های مشکی و بنرهای متناسب با این ایام در سطح میادین، معابر و شوارع 
و محل عبور دسته جات عزاداری توسط مناطق هشتگانه و سازمانهای تابعه حوزه 
معاونت خدمات شهری، پیرامون حرم مطهر کریمه اهل بیت )س( و مسجد 

مقدس جمکران و محوریت این دو مکان مقدس در نظر گرفته ایم.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم به دیگر خدمات 
ارائه شده توسط مدیریت شهری اشاره و بیان کرد:  مجوز ۱۳۰ ایستگاه  صلواتی 
برای متقاضیان صدور و ساماندهی آن ها در راستای رعایت اصول ایمنی ترافیکی 
صلواتی،  ایستگاه های  متولیان  تمامی  از  وی  است.  شده  انجام  بهداشتی  و 
محل  پیرامون  نظافت  به  نسبت  نذورات  توزیع  محل های  در  کرد:  درخواست 
توزیع اهتمام لازم را داشته باشند تا ان شاء الله شهروندان و زائران گرامی حرم 
کریمه اهل بیت )س( از فیوضات معنوی آن در این ایام به طور کامل بهره مند 
شوند. میرهادی در ادامه از فعالیت ستادهای خدمات رسانی شهرداری در سطح 
مناطق هشتگانه در جهت کنترل تنظیف و مناسب سازی محیط شهری از طریق 
شستشو و لایروبی انهار و آماده سازی محیط های پیرامون مساجد ایستگاه های 
صلواتی و حسینیه ها، همچنین سیستم یکپارچه کنترل پسـماندهای شهری 
از طریق به کارگیری ماشین آلات مـکانیزه خدمات شهری، مخازن فان، کارتن 
پلاست ها خبر داد. وی افزود: در راستای افزایش ضریب ایمنی شهر از فعالیت و 
آماده باش ایستگاه ها ، اکیپ های سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی در هسته 
مرکزی شهر پیرامون حرم مطهر حریمه اهل بیت )س( و مسجد مقدس جمکران 
و محل های برگزاری مراسم در قالب اکیپ های پیاده و خودروئی به همراه ماشین 
آلات و تجهیزات آتش نشانی خبر داد و گفت خودروها در محل های تعیین شده 
مستقر خواهند شد. مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم 
سپس از فعالیت اکیپ های پیشگیری و رفع تخلفات شهری در راستای رسیدگی 
به ناهنجاری و آسیب های اجتماعی از قبیل سد معبر و متکدیان و… پیرامون حرم 
مطهر کریمه اهل بیت )س( و سطح شهر و ارائه خدمات حمل و نقل همگانی با 
آماده باش سازمانهای اتوبوس رانی و تاکسی رانی جهت جابجایی و حمل و نقل 
عزاداران به عنوان اهم اقدامات شهرداری در این ایام اشاره نمود. میرهادی گفت: 
ضمن تقدیر و تشکر از کلیه متولیان دسته جات مذهبی تقاضا داریم با توجه به 
حضور پر شور عاشقان و عزاداران در حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( و 
در صورت نیاز با سامانه ۱۳۷ تماس حاصل نمایید تا نسبت به اعزام اکیپ های 
شستشو اقدام گردد. وی اظهار کرد: جهت زیباسازی و مناسب سازی هسته 
مرکزی شهر با استفاده از المانها و بیرق های متناسب با ایام عزاداری و تخصیص 
بنرهای آویز در سطح مناطق و پرتابل های شهر با همکاری خدمات شهری مناطق 
هشتگانه اقدام شد. مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم 
افزود: در خصوص صدور مجوز نصب بنر جهت هیأت های عزاداری همکاری لازم 
صورت گرفته، همچنین در برگزاری نمایشگاه تجسمی کوچه های بنی هاشم که با 
مفاهیم فرهنگی مذهبی برپا شده است با هماهنگی و همکاری معاونت خدمات 

شهری و با پشتیبانی سازمان آتش نشانی صورت گرفته است.
 

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبرداد

ایجاد ۴50 سازه تبلیغات انتخاباتی در 
200 نقطه از شهر قم

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با اشاره به ایجاد سازه های 
تبلیغاتی ویژه تبلیغات کاندیداهای نمایندگی یازدهمین دوره مجلس شورای 

اسلامی، از نظارت بر این تبلیغات توسط ستاد انتخابات استان خبر داد.
براساس مصادیق مجاز و غیرمجاز تبیلغات انتخابات یازدهمین دوره مجلس 
شورای اسلامی که برگرفته از فصل ششم قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی 
مصوب ۱۳۷8/9/۷می باشد، جلسات کارشناسی و بازدیدهای میدانی با حضور 
کارشناسان و مسئولین اداره کل ارتباطات و امور بین الملل و سازمان زیباسازی 
شهرداری قم انجام پذیرفته است و ساخت، ایجاد و نصب این سازه ها در دستور کار 
قرار دارد. مهدی کلانترزاده در این خصوص گفت: طبق مصوبات ستاد انتخابات 
نمایندگی  کاندیداهای  تبلیغات  جهت  مناسب  مکان های  آماده سازی  استان 
مجلس شورای اسلامی برعهده شهرداری می باشد و بر این اساس ۲۰۰ نقطه 
از شهرقم جهت ایجاد 4۵۰ سازه تبیلغاتی پیش بینی شده است که قبل از آغاز 

تبلیغات یعنی ۲4 بهمن ماه آماده سازی و نصب آن ها انجام خواهد پذیرفت.
وی نظارت بر تبلیغات کاندیداها را بر اساس مصوبات با ستاد انتخابات استان 
دانست و گفت: شهرداری قم در خصوص نحوه تبلیغات و محتوی آن ها هیچ گونه 
مسئولیتی ندارد. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با تشریح نوع 
سازه های پیش بینی شده گفت: سازه ها در سه نوع استوانه ای، مکعب مستطیل و 

مکعب مربع و از جنس کارتن پلاست طراحی و اجرا خواهد شد.
کلانترزاده رسالت دیگر مجموعه روابط عمومی شهرداری قم را همچون سایر 
مناسبت های ملی و مذهبی در حوزه انتخابات مجلس شورای اسلامی که در 
دوم اسفند ماه جاری برگزار می گردد تلاش در جهت بصیرت افزایی مردم عزیز، 
ولایت مدار و همیشه در صحنه قم با هدف حضور حداکثری دانست و اضافه کرد: 
تلاش شده تا از طریق تولیدات رسانه ای، تبلیغات شهری و نصب بنر و استفاده از 

دیگر ابزارهای اطلاع رسانی اهداف فوق دنبال گردد.
وی تأکید کرد: به هیچ عنوان ابزار اطلاع رسانی در اختیار شهرداری اعم از 
سازه های تبلیغاتی اداره کل ارتباطات و اموربین الملل و سازمان فرهنگی هنری 
ورزشی شهرداری قم، تابلوهای اطلاع رسانی اتوبوس ها و … در اختیار شخص یا 

گروه خاصی جهت تبلیغات انتخاباتی کاندیداها قرار نمی گیرد.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خاطر نشان کرد: احترام به 
کلیه مصوبات ستاد انتخابات استان قم در مجموعه شهرداری امری لازم و ضروری 

است و در چهارچوب این قوانین و مصوبات اقدامات لازم انجام خواهد شد.

رئیس شورای اسلامی شهرقم :

برای اجرای پروژه کیوانفر هیچ 
مشکلی وجود ندارد

رئیس شورای اسلامی شهرقم با اشاره به اینکه طرح انحراف ترافیک پروژه آماده 
شده است، گفت: برای اجرای پروژه تقاطع غیرهمسطح خیابان امام خمینی)ره( 

و بلوار شهید کیوانفر هیچ مشکلی وجود ندارد.
 عبدالله جلالی با اشاره به پروژه تقاطع کیوانفر، اظهار داشت: هر کاری می 
تواند مخالفی داشته باشد اما آنچه که مسلم است تمام مسیر های قانونی این 
پروژه طی شده است. رئیس شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: عملیات اجرایی 
و شمع گذاری طرح تقاطع غیرهمسطح خیابان امام خمینی)ره( و بلوار شهید 

کیوانفر شروع شده است و در اجرای اصل طرح هیچ تردیدی نیست.
جلالی با اشاره به طرح انحراف ترافیک این پروژه، گفت: طرح انحراف ترافیک 
برای  ترافیک  انحراف  باشد؛ طرح  پروژه تهیه شده و در حال بررسی می  این 

جلوگیری از بسته شدن خیابان در حین اجرای پروژه است.
وی افزود: این طرح به گونه ای باید باشد که هم پروژه اجرا شود و هم عبور و 
مرور خودروها انجام بگیرد. رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به برخی 
مخالفت ها، ابراز داشت: برخی مخالف اجرای طرح به دلیل نمای حرم بودند که 
ما می گوییم این پروژه زیرگذر است و صفر- صفر آن هیچ مانعی برای حرم ایجاد 
نمی کند. جلالی تاکید کرد: اجرای این پروژه از ترافیک، اتلاف وقت و هزینه و 
البته فشارهای روحی و روانی به مردم جلوگیری می کند همچنین باید گفت این 
پروژه مطالبه مردمی است. وی با اشاره به اینکه برخی تبعات اجتماعی را در نظر 
نمی گیرند، عنوان داشت: توقف خودرو هزینه سوخت را به راننده، شهر و کشور 
تحمیل می کند، برخی این مسائل را در نظر نمی گیرند در حالی که این از ویژگی 
ها طرح است. رئیس شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: اجرای این پروژه غیر از 
اینکه حمل و نقل را تسهیل می کند آثار روانی آن کاهش می یابد؛ ما هیچ مشکلی 

برای اجرای پروژه نمی بینیم و از همه مشکلات عبور کرده ایم.
 

شهردار منطقه دو قم :

ساخت و ساز غیر قانونی در منطقه دو 
به حداقل رسیده است

شهردار منطقه دو قم گفت: ساخت و سازها در منطقه دو مهندسی شده و 
ساخت و ساز غیرقانونی نیز به حداقل رسیده است.

 رضا رحیمی با اشاره به اقدامات انجام شده در حوزه تخلفات شهری، گفت: 
در حوزه سد معبر با اقداماتی که صورت گرفته دیگر دغدغه ای نداریم و اقدامات 
خوبی در معابر شهر صورت گرفته است. شهردار منطقه دو قم با اشاره به برخی 
تخلفات ساختمانی در منطقه اضافه کرد: در حوزه ساخت و ساز هم روند متحول 
شده است و تلاش شده ساخت غیرمجاز کاهش یابد. رحیمی بیان کرد: می توانیم 
بگوییم که ساخت و سازها مهندسی شده و ساخت و ساز غیر قانونی نیز به حداقل 
رسیده است.  وی با اشاره به مشکلاتی که در خصوص چهارشنبه بازار در منطقه 
دو وجود دارد، گفت: مکانی در بوستان جوان آماده سازی شده و نیاز به همکاری 

شورای تامین و مقام قضایی برای انتقال چهارشنبه بازار به این محل داریم.

شهردارقم:

کاهش بهای خدمات شهری، قم را درمسیر فرسودگی قرار می دهد

طرح:مهدیعزیزی

آخرین وضعیت سربازان آمریکایی پس از حمله موشکی ایران!
بالاخره پنتاگون با اعتراف به تلفات حمله موشک های 
نقطه زن ایران به پایگاه های آمریکایی مستقر در عراق، از 

ضربه مغزی بیش از ۳۴ سرباز آمریکایی خبر داد.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: 
در زمینه تامین میوه شب عید در استان مشکلی نداریم، 
ولی باید در کیفیت این میوه ها دقت شود و محل های 
نگهداری میوه های شب عید قم مورد بازدید قرار بگیرند. 

مهرداد غضنفری ظهر دیروزدر جلسه کارگروه تنظیم 
بازار استان قم در سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری 
با اشاره به نزدیکی ایام پایان سال اظهار کرد: دستگاه های 
به  باید تمهیدات لازم را برای تعادل بخشی  استان قم 

قیمت مرغ در ایام پایان سال در نظر بگیرند.
وی ادامه داد: تامین کالا و رعایت قانون و دسترسی 
مصرف کننده به کالا با قیمت مناسبت اهمیت دارد و در 
این فرآیند، دستگاه های متعدد در استان قم دارای وظیفه 
هستند و این دستگاه ها باید به وظایف خود عمل کنند، 
برنامه ریزی دستگاه های اجرایی در این خصوص باید 

دوراندیشانه باشد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم افزود: 
نظام عرضه و تقاضا به این معنا نیست که کاری در قبال 
طریق  از  اساسی  کالاهای  عرضه  ندهیم،  انجام  بازار 
کمک  قیمت ها  تعادل  به  قم  در  بزرگ  فروشگاه های 

می کند.
غضنفری مدیریت بازار در استان قم را ضروری دانست و 
تصریح کرد: باید چالش ها در این زمینه را به مرکز منعکس 

پیشنهاد ها  باید  بگیرد،  تا تصمیم گیری صورت  کنیم 
توسط دستگاه های اجرایی تدوین شود.

واقعی،  کنندگان  مصرف  شناسایی  داد:  ادامه  وی 
نظارت مستمر و ساماندهی موزعین تنها راه برای سر و 
سامان دادن به وضعیت بازار گاز مایع در استان قم است 

تا از انحراف سهمیه گاز مایع در استان جلوگیری شود.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم افزود: 
باید از هم اکنون برای تامین کالاهای مورد نیاز برای شب 
عید اقدام کنیم، البته در زمینه تامین میوه شب عید در 
قم مشکلی نداریم، ولی باید در کیفیت این میوه ها دقت 
شود و محل های نگهداری میوه های شب عید قم مورد 
بازدید قرار بگیرند. غضنفری با اشاره به وضعیت کالاهای 
اساسی در استان قم اظهار کرد: شرکت غله باید با جدیت 
تامین کالاهای اساسی موردنیاز قم را پیگیری کند، به 
خصوص این که مناسبت های مختلفی را در استان پیش 
رو داریم. وی خاطرنشان کرد: در صورت نیاز در روزهای 
پایانی سال جلسات کارگروه تنظیم بازار در استان قم به 

صورت هفتگی برگزار می شود.
عرضه ماهیانه 1200 تن گاز مایع در قم 

سرپرست شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
قم نیز دراین جلسه  گفت: ماهیانه هزار و 2٠٠ تن گاز 
مایع در قم عرضه می شود که مصرف غالب آن در بخش 

حمل و نقل است.   محمود طاهری اظهار کرد: مصرف 
کنندگان واقعی گاز مایع در استان کمتر از ١٠ درصد 
هستند، اکنون ماهیانه هزار و 2٠٠ تن در گاز مایع در قم 
عرضه می شود که مصرف غالب آن در بخش حمل و نقل 
است. وی ادامه داد: مصرف کنندگان واقعی گاز مایع 
در استان قم حدود سه هزار خانوار هستند که استخراج 
اطلاعات آن ها به سادگی ممکن است و این کار پیش از 

این در زمینه نفت سفید هم صورت گرفت.
سرپرست شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
قم افزود: مصرف گاز ال پی جی توسط خودروها یک امر 
غیرمجاز است که نباید به آن رسمیت داده شود، کیت 
گذاری ال پی جی مشکلات ایمنی دارد و باید جلوی 

توسعه دامنه مصرف گاز مایع در قم گرفته شود.
طاهری میزان عرضه گاز مایع در استان قم را بیشتر 
از سهمیه این استان دانست و تصریح کرد: باید مصرف 
تا  باشند  مایع  گاز  دریافت  اولویت  در  نهایی  کنندگان 

آرامش نسبی را در این زمینه شاهد باشیم.
وی ادامه داد: با توجه به توسعه گاز طبیعی در کشور، 
روند مصرف گاز مایع کاهش داشت، ولی پس از سهمیه 
بندی و افزایش قیمت گاز به دلیل افزایش تقاضای بخش 
حمل و نقل، مصرف گاز مایع افزایش یافت، چون هزینه 

ال پی جی خیلی کمتر از بنزین است.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

مشکلی برای تامین میوه شب عید نداریم 

آیین رونمایی از شناسنامه شهید حاج قاسم سلیمانی شامگاه یکشنبه با حضور 
سردار اسدالله گنجعلی فرمانده لشگر عملیاتی ۱۷ امام علی بن ابیطالب)ع( قم و 
جمعی از خانواده های شهدای مدافع حرم و شاعران آیینی کشور در اداره کل فرهنگ 

و ارشاد اسلامی قم برگزار شد. 
مسئول سازمان بسیج هنرمندان استان قم درحاشیه این آیین ، بیان کرد: در 
شناسنامه این سردار بزرگ اسلام گزیده ای از آداب اخلاقی شهید قاسم سلیمانی 

جمع آوری شده است.
سید محمد حسن یزدی نژاد اضافه کرد: همچنین درشناسنامه این شهید گزیده ای 
از خصوصیات فردی و اجتماعی سپهبد سردار شهید حاج قاسم سلیمانی گرد 

آمده است.
وی ادامه داد: فرم انتخاب رفیق آسمانی و پیمان نامه وفاداری از دیگر بخش های 

شناسنامه سردار شهید حاج قاسم سلیمانی می باشد.
یزدی نژاد یادآور شد: این شناسنامه و کتاب به زبان های عربی، اردو و انگلیسی در 

حال چاپ می باشد.

وی ابراز کرد: انتقال مفاهیم دینی درقالب های هنری به نسل جوان از رویکردهای 
مهم سازمان بسیج هنرمندان استان است. وی تصریح کرد: هنرمندان قم انسان های 
در  شهدا  و  ولایت  حریم  از  دفاع  درمیدان های  همواره  که  هستند  دغدغه مندی 

قالب های هنری پیشتاز و الگو هستند.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

۵۱۰ اثر به جشنواره سراسری شعر کبوتران حرم ارسال شد
 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم نیز شامگاه یکشنبه دراختتامیه جشنواره 
سراسری شعر مدافعان حرم گفت: ۵۱۰ اثر به دبیرخانه شعر سراسری کبوتران حرم با 

موضوع شهدای مدافع حرم ارسال شده است. 
سید موسی حسینی کاشانی افزود:  این آثار در قالب های متنوع شعری سنتی و آزاد 

به دبیرخانه رسیده است.
وی تصریح کرد: درنهایت پس از اعلام نظر داوران از ۵ تن از شاعران برتر با اهدای 

جوایزی تقدیر و تجلیل به عمل می آید.
حسینی کاشانی ادامه داد: حضور پرشور شاعران متعهد در حرکت ادبی و فرهنگی 
و ارسال آثار فاخر نشانگر غیرت دینی و حمایت ملی از دلاوری فرماندهان جبهه 

مقاومت است.
وی بیان داشت: زبان هنر و شعر یکی از زبان های برنده و رسا در انتقال مفاهیم 

دینی و شجاعت های شهدای مدافع حرم است.
وی تاکید کرد: دراین جشنواره سراسری فقط ۱۰۰ غزل فاخر در رثای دلاوری های 

سردار شهید حاج قاسم سلیمانی به دبیرخانه ارسال شده است.
در این آیین جمعی از شاعران ایرانی، افغانستانی و پاکستانی اشعاری در سوگ 

شهادت حضرت فاطمه زهرا)ع( و شهدای مقاومت اسلامی قرائت کردند.
 آیین رونمایی شناسنامه شهید حاج قاسم در بخش پایانی اختتامیه جشنواره سراسر 
کبوتران حرم با موضوع شعر مدافعان حرم با حضور جمعی از خانواده های شهدای 
مدافع حرم انجام گرفت، ۵۱۰ اثر به دبیرخانه این جشنواره ارسال شده بود و از ۵ 

شاعر برگزیده با اهدای لوحی تقدیر شد.
در بخش پایانی این آیین با اهدای لوحی از فعالیت های سید موسی حسینی 
کاشانی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم به دلیل رویکرد این اداره کل در مسیر 

انتقال مفاهیم و ارزش های شهدای مدافع حرم با اهدای لوحی قدردانی شد.

درمراسم اختتامیه جشنواره سراسری شعر کبوتران حرم :
شناسنامه شهید حاج قاسم سلیمانی درقم رونمایی شد


